
چرا برخی از بانک ها برای پرداخت تسهیلات 
ازدواج بیش از یک ضامن را درخواست می کنند؟

دبیر کانون بانک ها و موسسات اعتباری 
خصوصــی کشــور گفــت: متقاضیان 
برخورد هــای ســلیقه ای و خــارج از 
ظوابط قانونی در بحث ضامن تسهیلات 

تکلیفی را می توانند گزارش دهند.
محمدرضــا جمشــیدی دبیــر کانون 
بانک ها و موسســات اعتباری خصوصی 
کشور گفت: پرداخت تسهیلات تکلیفی 
ازدواج، فرزندآوری و... که در قانون هم به 
آن اشاره شــده مورد تاکید بانک مرکزی قرار گرفته و تاکید شده که برای 

پرداخت این نوع تسهیلات یک ضامن کافی است.
این مقام مســئول در ادامه اظهار کرد: اما باید به یک نکته اشاره کرد که 
چرا برخی از بانک ها سختگیری می کنند و در خواست بیش از یک ضامن 
را دارند؟ در ابتدا باید اشاره کرد که این قرض الحسنه ها صحیح است که 
تکلیف شده، اما منابع آن ســپرده های خود مردم بوده و بانک ها مؤظف 
هســتند که پول مردم را برگردانند برای همین اســت که باید بانک ها 
ضامن کافی را دریافت کنند تا خیال آسوده از بازگشت پول مردم داشته 

باشند.
او افزود: ضامن کســی اســت که اگر متقاضی تســهیلات نتوانــد وام را 
برگرداند باید آن شــخص این مبلغ را به بانک برگرداند بر این اساس باید 
ضامن توانایی بازپرداخت را داشــته باشد در همین راستا هنگامی که فرد 
ضامنی را به بانک معرفــی می کند بانک اعتبارســنجی را انجام می دهد 
و اگر فرد توانایی بازپرداخت را نداشــته باشــد بانک یک ضامن دیگر را 
درخواست می کند باید اشــاره کرد که تکلیف قانون یک ضامن است که 

توان بازپرداخت را داشته باشد.
او می گوید:، اما اگــر بانکی در ایــن زمینه ضامن و اعتبارســنجی 
ســلیقه ای برخورد کرد و یا ســخت گیری خارج از ضوابط داشــت 
افراد می توانند به بازرســی بانک مربوطه مراجــع و موارد را اطلاع 
دهند و اگر جوابی دریافت نکردنــد می توانند به مدیریت نظارت بانک 
مرکزی موضوع را ارجــاع دهند و آنها ایــن موارد را حتمــا پیگیری 

خواهند کرد.

تسهیلات اولویت های اقتصادی دولت چهاردهم

توسعه صنعت پالایشگاهی در کشور حتی با واردات نفت
محمدحســین مقدم  ایــران اگرچه در 
صنعــت پالایــش جهانــی جایــگاه قابل 
ملاحظه ای ندارد که این مساله به سیاست 
های دولتهای گذشــت باز می گــردد اما با 
تغییر نگرش می توان بــه دارنده بزرگترین 

پالایشگاه های جهان تبدیل شد.
 این روزها موضــوع واردات بنزین دوباره به 
صدر برخی از رســانه های منتقد بازگشته 
است به طوری که این رسانه ها معتقدند در 
دولت قبل کشور صادرکننده بنزین بود اما 
امروز واردکننده هســتیم و میلیاردها دلار 
باید هزینه صرف کنیم تا بنزین وارد کشور 

شود.
این رســانه ها تمام واقعیت ماجــرا را بازگو 
نمی کننــد و تنهــا بــه بخشــی از ماجرا 
می پردازند. در واقع باید گفت اگر کشور در 
دولت قبل صادرکننــده بنزین بود به دلیل 
همه گیری کرونا بــود زیرا مصرف بنزین در 
جهان همچنین ایران به شدت کاهش پیدا 
کرد و از طرفی پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
نیز به مدار تولید رســیده بود و این موضوع 
موجب شــد تا کشــور با مازاد تولید بنزین 
مواجه شود و این مســئله منجر به صادرات 

بنزین شد.
اما در همان زمــان نیز به خاطــر داریم که 
وزیر وقت نفت کــه برآید یک جریان خاص 
در کشــور بود و هــم در دولــت اصلاحات 
و هم اعتدال گرایان مشــغول بــه کار بود 
اساس پالایشــگاه ســازی را کثافت کاری 
می دانســت و این موضوع موجب شــد تا 
ساخت پالایشگاه و ذخیره سازی بنزین که 
می توانست کمک شــایانی به رفع ناترازی 
بنزین کنــد و حتی مانــع از واردات بنزین 
شــود مغفول ماند. این اتفاق در حالی رقم 
می خورد که در برخی از کشورهای همسایه 
ایران شاهد بزرگترین پالایشگاه ها هستیم 
در صورتی که آنها یک قطره نفت هم تولید 

نمی کنند.
در آسیا ۴۷ پروژه جدید پالایشی در مرحله 
ساخت یا برنامه ریزی اســت. از این طرح ها 
۱۸ پالایشگاه در حال ســاخت است و ۲۹ 
طرح در مرحله طراحی هستند. نکته جالب 
توجه در این است که کشورهایی مانند کره 
جنوبی، چین و ژاپن و حتــی هند که تولید 
کننده نفت خام نیستند و واردکننده آن به 
شــمار می روند نیز در این سال ها همواره به 
دنبال ارتقای پالایشگاه ی موجود و احداث 
پالایشــگاه های جدید بوده اند زیرا قطع به 
یقین آنها وزیری نداشــتند که پالایشــگاه 

سازی را کثافت کاری بداند.
زنگنه همواره تکمیل پالایشــگاه ســتاره 
خلیج فارس را افتخار خود می داند. درحالی 
که به گفتــه اصغر ابراهیمــی اصل معاون 
اسبق وزارت نفت این پروژه در زمان دولت 
احمدی نــژاد شــکل گرفــت و ۷۹ درصد 
پیشــرفت داشــت. ۲۱ درصد باقی مانده 
باید در ظرف ۱.۵ ســال به پایان می رسید. 
اما چون زنگنه به این کار اعتقادی نداشت، 
اعتبار لازم به آن را تخصیص ندادند تا اینکه 
عدم ساخت این پالایشگاه می توانست برای 
کشور هزینه زا باشد به همین دلیل در دولت 
دوازدهم بعد از ســال ها این پالایشــگاه به 

اتمام رسید.
نکته جالب توجه در این اســت عدم ساخت 
پالایشــگاه در کشــور در حالــی توســط 
زنگنه رقم خورد که مجلــس قانون اجرای 
پتروپالایشــگاه ها را تصویب کــرده بود، 
برخی از دولت مردان گذشته معتقد بودند 
این قانون برای ورود بخش خصوصی است 
و دولت اجازه ســاخت پالایشگاه را ندارد اما 
براساس مجوز مجلس در صورتی که بخش 
خصوصی اقدامی به ساخت پالایشگاه نکند 

وزارت نفت متولی ساخت پالایشگاه است.
محمد علــی قدیری کارشــناس انرژی در 
رابطه با این موضوع می گوید: ایران با وجود 
برخــورداری از منابع غنی نفتی و ســابقه 
طولانی در زمینه اســتخراج نفــت، هنوز 
در حوزه پالایش بــا نقطه ایــده آل فاصله 

دارد، این عقب ماندگی را می توان از ســهم 
پایین ایران در زمینه پالایش نفت نســبت 
به ظرفیت تولید مشــاهده کــرد. در حال 
حاضر ظرفیت پالایشی دنیا به بیش از ۱۰۰ 

میلیون بشکه در روز رسیده است.
وی ادامه داد: ایران با وجــود اینکه یکی از 
بزرگتریــن دارنــدگان ذخایر نفتــی دنیا 
اســت، ســهمی حدود ۲ درصد از ظرفیت 
پالایشی دنیا را به خود اختصاص داده است 
که نســبت به میزان منابع نفتی موجود در 

کشور، سهمی بسیار اندک و محدود است.
این کارشناس انرژی خاطر نشان کرد: این 
جبران عقب ماندگی ظرفیت پتروپالایشی 
در قانون برنامه ششم توسعه در نظر گرفته 
شده بود به طوری که در بند »الف« ماده ۴۴ 
این قانون آمده است: »دولت مکلف است به 
منظور افزایش ارزش افزوده انرژی و تکمیل 
زنجیره ارزش در طــول اجرای قانون برنامه 
اقدام هــای زیــر را انجام دهد: تســهیلات 
لازم برای ایجاد ظرفیــت پالایش مقدار دو 
میلیون و هفتصد هزار بشــکه در روز نفت 
خام و میعانات گازی بــا ضریب پیچیدگی 
بالا توســط بخش غیردولتــی را به نحوی 
برنامه ریزی و اجــرا کند تــا ترکیب تولید 
فرآورده آن ها اساساً به محصولات سبک تر و 
میان تقطیر اختصاص یابد و سهم نفت کوره 
در الگوی پالایش از ده درصد )۱۰%( بیشتر 

نشود«.
قدیری با اشــاره بــه اینکه در ســال های 

گذشــته توجه ویژه ای به افزایش ظرفیت 
پالایشــگاهی نشــده اســت، افزود: طی 
سال های برنامه ششــم توسعه تاکنون تنها 
پالایشــگاه میعانات گازی ســتاره خلیج 
فارس بــه بهره بــرداری رسیده اســت و تا 
ظرفیت یاد شده در برنامه قبلی توسعه ۵۰۰ 
هزار بشکه در روز فاصله وجود دارد. از طرف 
دیگر طرح هــای ارتقای پالایشــگاه های 
کشــور برای کاهش تولید نفت کوره آنطور 
که باید پیشــرفتی نداشــته اند و همچنان 
حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد فراورده های تولیدی 

پالایشگاه ها نفت کوره است.
به نظر می رســد اگــر در دولــت یازدهم و 
دوازدهم همچــون دولت قبــل از خود به 
صــورت جدی پیگیــری می کــرد اکنون 
با افزایــش ظرفیــت تولیــد بنزیــن در 
پالایشــگاه های مختلف همچون ســتاری 
خلیج فارس دیگر شــاهد ناترازی بنزین و 

وابستگی ایران به واردات بنزین نبودیم.
با تغییــر دولت دوازدهــم و روی کار آمدن 
دولت سیزدهم نگاه ها به صنعت نفت تغییر 
کرد و ســاخت پالایشــگاه نیــز در اولویت 
قرار گرفــت از این جهت موضوع ســاخت 
بزرگترین پتروپالایشگاه کشور بانام شهید 
سلیمانی به میان آمد و این طرحی است که 

از شهید رئیسی به یادگار مانده است.
ناگفته نماند کارشناســان اقتصــاد انرژی 
معتقدند در ســاخت پالایشــگاه نمی توان 
صرفاً به نیاز کشــور بســنده کرد و باید پا را 

فراتر نهاد و به فکر تأمین نیاز منطقه نیز بود. 
همانطور که گفته شــد برخی از کشورها در 
آســیا وجود دارند که این کشــورها اساساً 
فاقد هرگونه ذخایر نفت و گاز هســتند اما 
آینده نگری انها موجب شــده است که این 
کشورها به عنوان کشــور مطرح در صنعت 
نفت شناخته شوند مانند هند و کره جنوبی.

هند دارنده بزرگترین پالایشگاه نفت 
جهان بدون حتی یک قطره نفت

پالایشــگاه جام نگر بزرگترین پالایشــگاه 
نفت جهان اســت کــه در هند واقع شــده 
این پالایشگاه یا بهتر اســت به گوییم شهر 
پالایشگاهی در شــمال غربی هند در ایالت 
گجرات قــرار دارد. این مجتمع نخســتین 
پالایشگاه کاملًا خصوصی هند و بزرگترین 
آن، در جهان اســت کــه بــا ظرفیت یک 
میلیون و ۲۴۰ هزار بشــکه ای خود حدود 
یک چهارم از کل ظرفیت پالایشــی کشور 

هند را به خود اختصاص داده است.
جــام نگر بــا بیــش از ۳۱ کیلومتــر مربع 
مســاحت با قــرار گرفتن در کنــار بندری 
بزرگ برای بارگیــری فــرآورده ای نفتی 
معادل ۵۰ میلیون تن در ســال تنها در ۳۶ 
ماه احداث شــد.تولیدات این پالایشــگاه 
علاوه بر صــادرات به بازارهــای خارجی، 
خــوراک لازم را برای صنعت پتروشــیمی 
هند که در یک دهه گذشته در حدود ۷.۸۶ 
میلیارد دلار برایش هزینه شــده اســت را 

تأمین می کند.
ســومین پالایشــگاه بزرگ جهان در شهر 
اولسان کره جنوبی قرار دارد. این پالایشگاه 
با ظرفیت روزانه ۸۴۰ هزار بشکه تولید مقام 
ســوم را از آن خود کرده است. پالایشگاهی 
که در سال ۱۹۶۴ نخســتین یونیت آن در 
عرض کمتر از ۱۶ ماه به بهره برداری رسیده 
که در نوع خود در آن تاریــخ بی نظیر بوده 
است.سومین پالایشگاه بزرگ جهان دارای 
پنــج واحد تقطیــر نفت خام و یــک واحد 
پارازایلین با ظرفیت ۷۵۸ هزار تن در ســال 
است. از ویژگی های مهم سومین پالایشگاه 
بزرگ جهــان وجود مخازن بســیار بزرگ 
ذخیره سازی نفت خام و فرآوده های نفتی 
اســت که در کمتر پالایشــگاهی در سطح 
جهان دیده می شــود .۳۴ مخــزن بزرگ 
پالایشگاه اولسان کره ظرفیت بسیار بالایی 
را در اختیار این کشــور برای ذخیره سازی 
نفت خــام و دیگر فرآورده هــای نفتی قرار 

داده است.

افت ۲۹ درصدی تولید خودرو

 فاصله ۵۷ درصدی تولید با وعده وزیر صمت
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باقری در نشست وزیران خارجه بریکس:
بریکس به الگوی موفقی از ائتلاف 

اقتصادهای پرشتاب تبدیل شده است

سفیر تاجیکستان در ایران اعلام کرد
 امضای ۴۴ سند همکاری 

میان ایران و تاجیکستان در سه سال اخیر

مدیرعامل توانیر خبر داد
 برنامه ریزی برای افزایش ۱۰ درصدی 

انرژی تحویلی به صنایع

وزه صادر می شود وانه کسب کشاورزی سه ر پر

صفحه 3

صفحه 3

صفحه3

صفحه 8

صفحه 2

صفحه 4

سهم من در تداوم حیات، رسالتی همگانی
حیدر فقیه، رئیس اداره آموزش و مشارکت های مردمی محیط زیست استان بوشهر 
محیط زیست، سیســتمی پیچیده و به هم پیوسته اســت که تمام موجودات 

زنده برای بقا به آن وابسته هستند. 
انسان ها نیز به عنوان بخشی از این سیستم، نقشــی کلیدی در حفظ تعادل و 

سلامت محیط زیست ایفا می کنند. 

یادداشت

وش سایپا از ۲۳ خرداد ح جدید فر آغاز طر

صفحه 3

 رئیس صندوق توسعه ملی:

 قول های اقتصادی بدون پشتوانه  قول های اقتصادی بدون پشتوانه 
 پاشنه آشیل برنامه نامزدهای انتخابات پاشنه آشیل برنامه نامزدهای انتخابات
 ریاست جمهوری است ریاست جمهوری است
  نامزدها با آمار و شاخص سخن بگویند
 قیمت های دستوری نابود کننده تولید است

شناسه آگهی: 1725689

 نقل و انتقال   لنج باری نقل و انتقال   لنج باری
 به شماره ثبت  به شماره ثبت 1273912739 - بندرعباس - بندرعباس

)نوبت دوم()نوبت دوم(

به استناد رونوشت سند شماره 79912 مورخ 1403/02/12 با شناسه 
پارسيان  اسناد رسمي 21  سند 140311452258000005 دفتر 
آقايان حسن رحيمي فرزند عبدالرحيم، امين نجفي فرزند فرزند جاسم 
و سعيد هاجري فرزند محمد تمامي شش دانگ سهام خود در مالکيت 
لنج باری به شماره ثبت 12739 - بندرعباس را به آقای عبدالهادي 
رحيمي فرزند عبدالرحمن و خانم موزه اكبري فرزند محمد انتقال 

قطعي داده اند. 
  مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران

 آگهی می گردد.

P.M.O



در دومین کنفرانس ملی حکمرانی دانش مبنا

بهادری جهرمی: نوع حکمرانی آیت الله رئیسی مسئولیت محور و تحول خواهانه بود

باقری در نشست وزیران خارجه بریکس:

بریکس به الگوی موفقی از ائتلاف اقتصادهای پرشتاب تبدیل شده است

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      ۲۲خرداد 1403    شماره 1607

۷ تکیلف مسئولان بهبود محیط کسب و کار
سرپرست ریاســت جمهوری تکالیف کلیه وزارتخانه ها و دستگاههای 
اجرایی و قضایی، نهادهای عمومی غیردولتی مرتبط با محیط کســب 
وکار، بانکها و اتاق های بازرگانی، اصناف و تعاون برای اجرای مفاد ۱۴ و 

۱۵ قانون بهبود محیط کسب و کار را ابلاغ کرد.
 در این بخشــنامه آمده است: در راســتای اجرای مواد ۱۴ و ۱۵ قانون 
بهبود مســتمر محیط کســب و کار مصوب ۱۳۹۰ تکالیف مسؤولان 
بهبود محیــط کســب و کار در همه دســتگاه ها به شــرح ذیل اعلام 

می گردد:
۱- شناسایی، قوانین مقررات و رویه های مخل تولید و سرمایه گذاری 
در حوزه فعالیت دســتگاه اجرایی مربوطه با مشارکت بخش خصوصی 
و تلاش برای اصلاح آنها در جهت تســهیل سرمایه گذاری با استفاده از 
ظرفیت های داخل دستگاه یا دیگر نهادها نظیر هیأت مقررات زدایی و 
بهبود محیط کسب و کار شــورای رقابت و شورای گفت و گوی دولت و 

بخش خصوصی.
۲- نظارت بــر اجرای دقیق قانون تســهیل صدور مجوزها و تســهیل 
شرایط صدور مجوزهای کســب و کار صادره ملی با استانی در دستگاه 

مربوطه.
۳- دیدار مســتمر با کارآفرینان و دریافت سوالات مطالبات و 
شــکایت های فعالان اقتصادی ســرمایه گذاران و کارآفرینان 
کســب و کاری در حوزه دســتگاه مربوطه و تشــکیل ســتاد 
پیگیری درخواســت های ارسال شده در دســتگاه مربوطه به 
منظور ارائه پاسخ مطلوب و راه گشا برای آنها به صورت مستمر 
و هفتگی در راســتای اجرای مــاده ۱۵ قانون بهبود مســتمر 

محیط کسب وکار.
۴- همکاری با وزارت امور اقتصادی و دارایی برای ارتقای جایگاه ایران 
در شاخص های بین المللی بهبود محیط کســب و کار موضوع تبصره 
ماده )۴( قانون بهبود مستمر محیط کســب و کار ) ۱۳۹۰/۱۲/۱۶( و 
تبصره )۱۱( ماده )۷( قانون اجرای سیاست های کلی اصل )۴۴( قانون 

اساسی )اصلاحی ) ۱۴۰۲/۱۲/۲۲(.
۵ - همکاری مؤثر با شــورای گفت و گو در جهت تحقق سهولت ایجاد و 

ادامه فعالیت کسب و کارها.
۶- آموزش حقوق و تکالیف فعالان اقتصادی مرتبط با وظایف دستگاه 
به فعــالان اقتصادی مربوطه و نیــز همکاران همان دســتگاه با کمک 

معاونت حقوقی ریاست جمهوری.
۷- پیشــگیری از صدور یا تغییر ناگهانی مقررات با نظارت بر حســن 
اجرای مواد ۲۴ و ۳۰ قانون بهبود مســتمر محیط کســب و کار و آئین 

نامه های اجرایی مربوطه.

شــایان ذکر اســت در راســتای وظایف، فوق وزارت امور اقتصادی و 
دارایی با همکاری معاونت حقوقی ریاست جمهوری و اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران مجمعی متشکل از مسئولین بهبود 
محیط کسب و کار در سطح ملی و اســتانی به منظور هم اندیشی در 
خصوص موضوعات مرتبط با وظایف مســئولین بهبود محیط کسب 
و کار و ارائه راهکارهای مفید و مؤثر در این ارتباط را حســب مورد به 
صورت حضوری یا مجازی حداقل یک بار در هر فصل تشــکیل داده و 
عمل کرد هر دستگاه را به صورت عمومی در این زمینه منتشر خواهد 

کرد.
مواد ۱۴ و ۱۵ قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار

ماده ۱۴ به منظور تعامل مســتمر با فعالان اقتصادی اعم از کارفرمایی 
و کارگری و تلاش برای حل مشکلات آنان و ارائه پیشنهاد برای اصلاح 
قوانین مقررات بخشــنامه ها دســتورالعمل ها و رویه هــای اجرایی به 
شورای گفت و گو وزرا و رؤسای دســتگاه های اجرایی و قضائی مرتبط 
با محیط کســب و کار و رؤســا و مدیران کل این دســتگاه ها در مراکز 
استان ها موظفند یکی از معاونان خود را به عنوان مسئول بهبود محیط 

کسب و کار تعیین و معرفی نمایند.
تبصره - تشخیص دستگاه های اجرایی مرتبط با محیط کسب و کار بر 

عهده وزیر امور اقتصادی و دارایی است.
ماده ۱۵ - کلیــه دســتگاه های اجرایی مرتبط با محیط کســب و کار 
همچنین ســازمان ها و ادارات کل آنها در مراکز اســتان ها موظفند به 
سوالات نمایندگان تشکل ها و فعالان اقتصادی پاسخ دهند و مطالبات 

و شکایات آنها را بررسی نمایند.

فرمانده نیروی زمینی ارتش طرح کرد
ور وج های نابار اهتمام ارتش به درمان ز

امیر ســرتیپ حیدری گفت: کارِ درمان زوج هــای نابارور در نیروی 
زمینی ارتش از ســال ۱۳۹۶ آغاز شــد و در ســال ۱۳۹۹ به نتیجه 

رسید.
 

به نقل از روابــط عمومی ارتش، امیر ســرتیپ کیومــرث حیدری 
فرمانــده نیروی زمینــی ارتــش در چهارمین جشــنواره حضرت 
علی اصغر )ع( این نیــرو و تقدیر از متولیان طــرح »لبیک ۲۴« که 
صبح روز )دوشــنبه( در دانشگاه افســری امام علی )ع( برگزار شد، 
اظهار داشت: صاحب فرزند شدنِ زوج های نابارور، عنایتی است که 
خدای تبــارک و تعالی به ما عطا فرموده و لطف خداوند باعث شــده 
خانواده هایی که در فرزندآوری مشکلاتی داشــتند، صاحب فرزند 
شــوند؛ لذا باید شــکرگزار این موهبت که نصیب خانواده های عزیز 

ارتش شده است، باشیم.
امیر حیــدری افزود: کارِ درمــان خانواده هایی کــه در فرزندآوری با 
مشکلاتی مواجه بودند )نازایی( در نیروی زمینی ارتش از سال ۱۳۹۶ 
آغاز و نتیجه کارهایی که در این زمینه صورت گرفت از ســال ۱۳۹۹ 
نمایان شــد؛ بدین ترتیب از ســال ۱۳۹۹ تاکنون به صورت میانگین 
خداوند هر ســال ۲۵۰ فرزند را بــه این قبیل خانواده هــا هدیه داده 

است.
فرمانده نیروی زمینی ارتش با اشــاره به اینکه ســال گذشته خداوند 
۲۵۸ فرزند به چنین خانواده هایی عطا فرمود، عنوان کرد: زمانی که ما 
این کار را آغاز کردیم، تنها بودیم؛ ولی اکنــون دولت هم در این زمینه 

کمک می کند.

تریبون

ســخنگوی وزارت امور خارجه به برخــی مفاد بیانیه 
وزرای خارجه شــورای همکاری خلیج فارس واکنش 
نشان داد. ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه 
برخی مفاد مرتبط با کشورمان در بیانیه پایانی یکصد 
و شصتمین نشســت وزرای خارجه شورای همکاری 
خلیج فــارس در دوحــه را غیرســازنده و بی حاصل 
توصیــف کرد.کنعانی بند مربــوط به جزایــر ایرانی 
خلیج فارس را مردود دانســت و تاکید کرد جزایر سه 
گانه ایرانی ابوموســی، تنب بزرگ و تنب کوچک، جزء 

لاینفک و ابدی خاک جمهوری اسلامی ایران است.
وی افزود؛ جمهوری اســلامی ایران هرگونه ادعایی در 

خصوص جزایر ۳ گانه یادشــده را دخالت در 
امور داخلی و قلمرو ســرزمینی خود دانسته 
و آن را به شــدت محکــوم می کند.کنعانی 
همچنین با اشــاره  به بند موضوعات مرتبط 
با برنامه هسته ای کشورمان افزود: جمهوری 
اســلامی ایران همواره به قوانین بین المللی 
و تعهدات خود پایبند بــوده، فلذا اظهارات 

بی اســاس در ارتباط با برنامه هسته ای صلح آمیز خود 
را فاقد ارزش می داند.ســخنگوی وزارت امور خارجه 
همچنیــن درج ادعای یکجانبه کویــت درباره میدان 
آرش در بیانیه پایانی وزرای خارجه شــورای همکاری 

خلیج فارس را مردود دانست.
کنعانی گفت: صدور بیانیه هــای تکراری و 
طرح ادعاهای یک جانبه، فاقد ارزش حقوقی 
اســت و حقی را برای طرف کویتــی اثبات 
نمی کند. ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
اینگونه مواضع و رویکرد را بیحاصل دانست 
گفت، تنها راهکار منطقــی و نتیجه بخش، 
بازگشــت به میز مذاکرات فنی و حقوقــی و گفتگوی 
دوجانبه به منظور دســتیابی به توافقی پایدار براساس 

حسن همجواری و احترام به منافع مشترک است.
کنعانی ضمن تاکید بر  حق جمهوری اسلامی ایران در 

این میدان مشترک بر اساس سوابق مذاکرات فیمابین  
اضافه کرد؛ به مقامات کویــت توصیه می کنیم از تکرار 
توسل به روش های بی حاصل سیاســی و رسانه ای در 
ارتباط با موضوع حقوقی و فنی میدان مشــترک آرش 
خودداری کنند.ســخنگوی دستگاه سیاست خارجی 
در پایان تاکیــد کرد؛ دولت جمهوری اســلامی ایران 
بر اســاس دیدگاه راهبردی و سیاســت های اصولی 
خود همواره راهکار حل مشــکلات منطقه را بر مبنای 
تعامل و همکاری با همســایگان دانسته و از ابتکارهای 
سازنده در زمینه توسعه مناسبات و همکاری های دو و 

چندجانبه استقبال می کند.

سخنگو

خریدار  ســخنگوی دولت با اشــاره به 
ویژگی های تحول خواهانه مدیریتی آیت الله 
شــهید رئیســی، گفت: در دولت سیزدهم 
حرکت بســیار جدی از نگاه یاس محور به 
نگاه امیدمحور و باور به رشــد و پیشرفت و 

حل مسئله با نگاه درونزا داشت.
 علی بهــادری جهرمی ســخنگوی دولت 
ســیزدهم در دومیــن کنفرانــس ملــی 
حکمرانی دانش مبنا ضمن گرامیداشــت 
یاد و خاطره شــهدای خدمت و برشمردن 
ویژگی هــای شــخصیتی و مدیریتی این 
شــهدا، گفت: امیدواریم کــه یکی از برکت 
وجود این شــهدای عزیز این باشد که چشم 

ما نیز بازتر شود.
وی با اشــاره به اینکه شــهید رئیســی در 
شــرایطی مدیریت اجرایی امور کشــور را 
در دســت گرفتند که براســاس شاخص ها 
بین المللــی ما دهه خوبی را پشــت ســر 

نگذاشــته بودیم، دوره رکود و تورم طولانی 
داشتیم، شاهد کاهش ســرمایه اجتماعی 
بودیم و دولت دچار خســتگی و فرسودگی 
شــده بود؛ گفــت: در این شــرایط دولت 
سیزدهم با همت و مدیریت آیت الله رئیسی 

رویکرد تحول خواهانه ای را در پیش گرفت.
بهادری جهرمی با اشــاره بــه رویکردهای 
تحولی در مدیریت آیت الله رئیسی، تصریح 
کرد: آیت الله رئیسی حرکت بسیار جدی از 
نگاه یاس محور به نــگاه امیدمحور و باور به 
رشد و پیشرفت و حل مسائل داشت. ما این 
رویکرد تحولی را در دوران مدیریتی شهید 

رئیسی در قوه قضائیه نیز شاهد بودیم.
وی افزود: نوع مدیریت شــهید رئیســی از 
نوع مســئولیت پذیری و مسئولیت محوری 
بود. شــهید رئیسی همه مســائل کشور و 
حتی برخی مســائل در منظومه جهانی را با 
مسئولیت پذیری دنبال می کردند و اعتقاد 

داشــتند باید راه ورود و راه حل مســاله را 
بیابیم و هیچگاه از ایشــان نمی شنیدیم که 
چیزی در اختیارمان نیســت و به شــدت 
معتقد بودند که باید فعــال و پویا در میدان 
بود.بهادری جهرمی گفت: شهید رئیسی از 
حکمرانی برون نگر و وابســته به حکمرانی 
درونزا و مستقل و فعال کردن ظرفیت های 

بــزرگ درون و اســتقلال آور کــه از درون 
بجوشــد و رقم بخورد، یکی از رویکردهای 
تحولی بود که شهید رئیسی به ویژه در حوزه 

سیاست خارجی دنبال کردند.
ســخنگوی دولــت بــا اشــاره به ســایر 
رویکردهــای تحولی دولت ســیزدهم در 
حوزه حکمرانی، تاکید کــرد: در این دولت 
به حوزه های زیرســاختی توجه ویژه شــد 
و توجه از صرف مســائل سیاســی و روز به 
مسائل آینده ســاز توجه ویژه شود. آیت الله 
رئیسی از رویکرد شخص محور، به مدیریت 
قانون محور و مردم پایه حرکت کردند. یکی 
از روال های هیات دولت همواره این بود که 
معاونــت حقوقی نظر بدهند کــه آیا قانون 

اجازه این تصمیم را می دهد یا خیر.
وی ادامــه داد: آیــت الله رئیســی در تمام 
حوزه ها اعم از سیاســت داخلی و خارجی از 
مدیریت و حکمرانی نــزاع پایه به مدیریت 

گفت وگو محور حرکــت کردیم. از مدیریت 
نظارت گزیر به مدیریت نظارت پذیر حرکت 
کردند.بهادری جهرمی گفــت: از مدیریت 
متکی به چهره های سیاســی شناخته شده 
به مدیریت چهره های جوان گام برداشتند 
و پای جوانان به تمــام حوزه های مدیریتی 
را باز کردند.ســخنگوی دولت با اشــاره به 
اینکه شــهید رئیســی برای صیانت از این 
مســیرهای مدیریتــی طی شــده، اعتقاد 
راسخی به ارزیابی عملکرد داشتند و تصریح 
کرد: در این خصوصی دو نکته حائز اهمیت 
است؛ علی رغم اینکه در قانون اساسی ذکر 
شده بود، سابقه نداشته است که قوه مجریه 
برنامه کلان عملکرد خــود را مبتنی بر نگاه 
علمی و دانشگاهی، طراحی و تدوین کند و 
آنرا در معرض اطلاع عموم، رسانه ها و حوزه 
دانشــگاهی قرار دهد و خــود را در معرض 

ارزیابی و نقد قرار دهد. 

 ادعای یک جانبه کویت درباره »آرش« مردود است

خریدار  سرپرســت وزارت خارجه گفت: 
بریکس هم  اکنــون به یک نمــاد جدید و 
الگوی موفقی از »همکاری هــای نوین« و 
»ائتلاف اقتصادهای پرشتاب« تبدیل شده 
است.علی باقری، سرپرست محترم وزارت 
امور خارجه در نشست وزیران امور خارجه 
بریکس در نیژنــی نووگوراد فدراســیون 

روسیه، سخنرانی کرد.
متن سخنرانی به شرح زیر است:

بسم الله الرحمن الرحیم
جناب آقای ســرگئی لاوروف، وزیر محترم 
امور خارجه فدراســیون روســیه، وزیران 
ارجمنــد امــور خارجه کشــورهای عضو 

بریکس، خانم ها و آقایان،
بســیار خرســندم که امروز در نشســت 
وزیران امور خارجه بریکس، در شهر زیبای 
نیژنی نووگوراد حضور دارم. از دولت و مردم 
کشور دوست و همسایه فدراسیون روسیه 
بــرای میزبانی گــرم از هیــأت جمهوری 

اسلامی ایران سپاسگزارم.
با بهره منــدی از فرصت، از همــه رهبران و 
مردم کشــورهای عضو بریکس که مراتب 
همــدردی خود را به مناســبت شــهادت 
رئیس جمهور محبــوب و وزیر امور خارجه 
پرتلاش کشــور متبوعــم، با ارســال پیام 
تســلیت و حضور در مراســم یادبــود ابراز 
داشتند؛ قدردانی می کنم و از اینکه مراسم 
امروز را با یاد و خاطره آنان شــروع کردید؛ 

مراتب امتنان خود را اظهار می دارم.
جناب آقای رئیس و همکاران گرامی،

این اجلاس، اولیــن نشســت وزرای امور 
خارجه بریکس، پس از گســترش به شمار 
مــی رود. پیوســتن اعضای جدیــد از اول 
ژانویه ۲۰۲۴، نشانه ای بارز از قدرت فزاینده 
این گروه و نقش درخشان آن در حل مسائل 

مبرم بین المللی است.
گســترش بریکس نقطه عطفی را رقم زده 
که آثــار آن قطعــاً در آینده ای نــه چندان 
دور، قابل مشــاهده خواهد بود و جمهوری 
اســلامی ایران به عنوان یــک عضو جدید؛ 
مسئولانه در همه رویدادها و برنامه های آن 
در هر سه رکن: سیاســی امنیتی، اقتصادی 
مالــی و فرهنگــی مردمی حضــور فعال و 
مبتکرانه ای داشته و اعتقاد دارد که با اراده 
جمعی و اولویت بندی برنامه ها، خواسته ها 
و نیازهای مشترک در هر ســه رکن، بویژه 
در رکن اقتصادی مالــی، می توان موفقیت 
بریکس را تضمیــن کرد و اهــداف آن را با 

سرعت بیشتری پیش برد.
بریکس؛ بیشــترین جمعیــت، بزرگترین 
اقتصــاد و پهناورترین قلمرو کــره زمین را 
دراختیار دارد؛ لذا باید صدای اکثریت مردم 
جهان باشد که خواهان دستیابی به جایگاه 
شایسته خود هســتند و جهانی عادلانه تر، 
دموکراتیک تر و چندجانبــه را بر جهان پر 

هرج ومرج کنونی ترجیح می دهند.
بریکس، هم اکنــون به یک نمــاد جدید و 
الگوی موفقــی از »همکاری هــای نوین« 
و »ائتــلاف اقتصادهای پرشــتاب« تبدیل 
و نشــان داده کــه دارای طــرح، ابتکار و 

برنامه هــای چنــد وجهــی بــرای اصلاح 
»حکمرانی جهانــی« و نقش آفرینی هرچه 
بیشــتر در صحنه های بین المللی اســت. 
دقیقاً به همین دلیل اســت که کشورهای 
خواهانِ پیوســتن به بریکس و یا همکاری 
با آن در قالب کشــورهای شریک، دوست، 
همکار و بریکس پــلاس، روزبه روز در حال 
افزایش بوده و شــمه ای از آن را در اجلاس 

فردا خواهیم دید.
خانم ها و آقایان،

در ادبیــات سیاســی موجــود جهــان، از 
کشــورهای بریکس به عنوان کشــورهای 
»نوظهــور« و یا کشــورهای »جنوب« یاد 
می شــود؛ درحالی که باید اذعان داشت که 
این کشــورها به هیچ وجه نوظهور نیستند و 
همگی در زمره کشورهایی به شمار می روند 
که ســابقه تمدن درخشــان، کهن و دیرپا 
دارند و عزم خود را جــزم کرده اند تا جایگاه 
شایســته خود را در نظام جهانــی، بازیابی 
کنند و کره زمین را به ســپهری آرام و سبز 
بــرای زندگی بهتــر و همزیســتی ملت ها 

بازآرایی نمایند.
بریکس بزرگترین گروه با گســتره جهانی 
اســت که در تمامی قاره هــا و اقیانوس ها؛ 
از شــرق تا غــرب و از شــمال تــا جنوب 
عالم گســترده اســت و فروکاســتن آن با 
اصطلاحاتــی غرب پایه ماننــد: »جنوب«، 
»شــرق« و یا »نوظهور«؛ با اهداف جهانی 
آن همخوانی ندارد. از این رو بیشتر ترجیح 
می دهم تا حــد امــکان از واژه هایی مانند: 
جنوب، شــرق و نوظهــور بــرای بریکس 
استفاده نکنم و به جای آنها، از اصطلاح های 
دیگری ماننــد »پیشــران«، اقتصادهای 
»پرشــتاب« و مانند این تعابیر اســتفاده 

نمایم.
جهان به هم پیوســته ی کنونی، آشــکارا با 
ابر چالش های زیادی روبروســت که صلح، 
امنیت و توســعه جهانی و در نهایت زندگی 
روزمره انسان ها را متأثر و زیست ابناء بشر را 

با درد و رنج همراه ساخته است.

برتری جویی هــای  یکجانبه گرایــی، 
ملی گرایانه، نسل کشــی، اعمال تحریم ها، 
محاصره ها و دیگر اقدامات قهرآمیز یکجانبه 
و کاملًا غیرقانونی، اهمیــت ایجاد و تقویت 
نهادهــا و ســاختارهای نوینــی را در کنار 
نظامات ناکارآمد موجود ضروری ســاخته 
اســت. عملکرد ســاختارهای نا عادلانه و 
غیردمکراتیک حاکم بر جهان کنونی، نشان 
داده که این ســاختارها تــوان و اراده حل 
مشــکلات و تغییر وضعیت نابسامان دنیا را 

ندارند.
بریکس بــا اهداف بزرگی کــه برای اصلاح 
نظامات ناعادلانه ترســیم کرده اســت؛ به 
رویکرد جدیدی تبدیل شــده که می تواند 
هسته اولیه و پیشــران تغییر برای ساختن 
جهانی بهتر باشــد. بریکس نزد کشــورها 
و افــکار جهانیان، به یک نمــاد موفق برای 
تغییر و عادلانه تــر و منصفانه تر کردن نظم 

جهانی تبدیل شده است.
جناب آقای رئیس، وزرای محترم،

یکی از مهم ترین نقش آفرینی های بریکس 
که شایســته اســت در اولویت قرار گیرد و 
در آینده نزدیک اجرایی و عملیاتی شــود؛ 
اصلاح نظامات مالی مبتنــی بر برتون وودز 
اســت که همواره بــه عنوان مانعــی برای 
توسعه و پیشــرفت کشــورهای مستقل و 

درحال توسعه عمل می کند.
متأســفانه آمریکا از وابســتگی کشــورها 
به دلار به عنوان ســلاح اســتفاده می کند 
و ایــن امر به همــراه تحمیــل تحریم های 
غیرقانونی، ایجــاد محدودیت های بانکی، 
نابرابــری در تصمیم گیری در مؤسســات 
مالی بین المللــی، عدم رعایــت اجماع در 
این نهادها و ســاختارها ثابت کرده که این 
نظاماتِ به شــدت ناعادلانه بایــد اصلاح و 
برچیده شــوند. از این رو اعتقاد ما این است 
که بریکس باید بر شتاب اقدامات خود برای 
انجام مبادلات با ارزهای ملی، اســتفاده از 
ارزهای دیجیتــال، راه انــدازی پلتفرم ها 
و پیام رســان های بانکی مشــترک، بیمه 

اتکایی، تأسیس ســاختارهای مالی بانکی 
جدید و غیره بیفزاید.

خنثی ســازی تحریم هــای غیرقانونــی، 
یکجانبــه و ظالمانه علیه کشــورهای عضو 
بــرای برپایی امنیــت بین المللــی پایدار، 
نیازمنــد همــکاری اعضــای بریکس در 
زمینه هــای مختلــف بویژه حــوزه مالی، 
تجــاری، ســرمایه گذاری، حمــل و نقل، 

انرژی، فناوری و نوآوری است.
بریکس می تواند از طریق طراحی ساختارها 
و مکانیســم های مقابله جمعــی با عوامل 
منفی مبــارزه کند. از ایــن رو معتقدیم که 
همفکری در طراحی مکانیســم های مقابله 
جمعی بــا تحریم ها در قالب این ســازمان 

اهمیت و ضرورت دارد.
خانمها و آقایان،

امروز جامعه بشــری با یک بحــران بزرگی 
روبرو اســت که صلح و ثبات منطقه و جهان 
را به خطر انداخته و به محکی برای سنجش 
درستی و نادرستی شعارهای انساندوستانه 
تبدیل شده است. ماه ها اســت که از شروع 
جنایت و نسل کشــی رژیم صهیونیســتی 
علیه مردم غزه و رفح در فلســطین اشغالی 
می گذرد و جهــان نظاره گــر صحنه های 

هولناکی از نسل کشی و کوچ اجباری است.
مــوج اعتراضــات مردمی علیــه جنایات 
صهیونیست ها در سراسر جهان، نشانه این 
اســت که غرب در حمایت بی چون و چرا از 
رژیم صهیونیســتی، تمامی دستاوردهای 
بشــر را به قهقرا می برد.بریکس با برگزاری 
اجــلاس فوق العاده ســران دربــاره غزه و 
اجلاس اخیــر معاونین امور غرب آســیا و 
شــمال آفریقای وزرای امور خارجه نشان 
داد که خواهــان پاســخ های مؤثرتری به 
چالش هــا و تهدیدها علیــه امنیت و ثبات 
بین المللی و منطقه ای است. آنچه این روزها 
در غزه و رفح می گذرد ناعادلانه بودن نظام 

بین الملل غربی را آشکارا نشان می دهد.
رژیم صهیونیســتی و حامیانش نــه تنها، 
انســانیت و اخلاق و حقوق بیــن المللی را 

زیر پا گذاشته اند، بلکه با سرکوب اطلاعات 
رسانه ای معتبر و پخش اطلاعات نادرست، 
سعی می کنند افکار عمومی جهان را فریب 
دهند و جای ستمگر و ســتم دیده را جابجا 
کنند. تداوم این وضعیــت بی گمان صلح و 
امنیت بین المللی را به خطر انداخته و اقدام 

عاجل برای رفع آن بایسته است.
ما بر این باوریم صلح، ثبات و امنیت کامل و 
حقیقی در خاورمیانه تا زمانی که دو مسئله 
رفع کامل اشغالگری و خلع سلاح هسته ای 
رژیم صهیونیســتی محقق نگــردد، برقرار 

نخواهد شد.
در این مســیر دو ابتکار را مطرح کرده ایم. 
نخست طرح همه پرســی ملی در سرزمین 
فلســطین با مشــارکت ســاکنان حقیقی 
فلسطین اعم از مسلمان، مسیحی و یهودی 
جهت تعیین سرنوشــت خویــش و تعیین 
نظام سیاســی آینده فلسطین؛ و دوم ابتکار 
خاورمیانه عاری از ســلاح های هسته ای و 

کشتار جمعی.
جمهوری اســلامی ایران در مسیر تحکیم 
ثبات منطقــه ای جدی و واضح اســت و در 
ایــن چارچــوب در عملیات وعــده صادق 
و اقدام مشــروع خود در پاســخ بــه تجاوز 
صهیونیست ها به ســفارت ایران در دمشق 
ثابت کرد اجازه نخواهــد داد ثبات و امنیت 
منطقه توســط اشــغالگران متجاوز مختل 

شود.
سیاست توســعه و تحکیم روابط سازنده و 
مبتنی بر منافع متقابل کشورهای همسایه 
و منطقه به عنوان اراده راهبردی جمهوری 
اســلامی ایران مورد تاکید بــوده و تداوم 
خواهد یافت. در این چارچوب تلاش داریم 
تا مســائل منطقه از طریق رایزنی و گفتگو 
با مشارکت همه کشــورهای منطقه حل و 

فصل شود.
جمهوری اســلامی ایران اقدام اخیر ســه 
کشــور اروپایی در نشســت اخیر شورای 
حکام آژانــس بین المللی انــرژی اتمی را 
یک اقدام تنش زا و در ادامه سیاســت های 
شکست خورده و منفعلانه کشورهای غربی 
و تلاش برای سو اســتفاده از سازوکارهای 
بین المللی تخصصی برای اهداف سیاسی و 

علیه کشورهای مستقل می داند.
ما به همکاری با آژانس در چارچوب حقوق و 
تکالیف خود معاهده ان پی تی و موافقتنامه 
پادمان ادامه می دهیم. صدور این قطعنامه 
هیچ تأثیری بــر اراده جمهوری اســلامی 
ایران برای ادامه بهره بــرداری صلح آمیز از 
انرژی هسته ای و عمیاتی کردن طرح های 

توسعه ای هسته ای خود نخواهد داشت.
جناب آقــای رئیــس و وزرای محترم امور 

خارجه،
در پایان، از شــما و همکاران در فدراسیون 
روسیه به خاطر برپایی شایسته این نشست، 
تشــکر می کنم. همچنین برای این اجلاس 
نتایج پربــار و برای همه همــکاران گرامی 
از ده کشــور حاضــر در جلســه، موفقیت 

روزافزون آرزومندم.
از توجه شما سپاسگزارم.



افت ۲۹ درصدی تولید خودرو

 فاصله ۵۷ درصدی تولید با وعده وزیر صمت
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وزیر جهاد کشاورزی مطرح کرد
 ارتقای سهم ۱۰ درصدی شیلات 

در تولیدات کشاورزی
 وزیر جهادکشــاورزی ظرفیت منابع موجود در کشور را مهیای توسعه 
شیلات و آبزی پروری دانست و افزایش سهم تولیدات شیلاتی را به ۱۰ 

درصد کل تولیدات کشاورزی هدفی دست یافتنی عنوان کرد.
به گــزارش وزارت جهادکشــاورزی، »محمدعلی نیکبخــت« افزود: 
شیلات نه تنها در کشاورزی که در اقتصاد کشــور، بیشترین فرصت و 
ظرفیت ســرمایه گذاری در تولید، اشــتغال، درآمدزایــی، ارزآوری و 
توسعه صنایع را به همراه دارد.وزیر جهادکشاورزی بیشترین طرح های 
زودبازده کشاورزی را متعلق به حوزه شــیلات دانست و اظهارداشت: 
همین زمان کوتاه در بهره برداری می تواند بیشترین تاثیر را در اشتغال 

و کنترل تورم داشته باشد.
وی افزایش ســهم تولیدات شیلاتی به ۱۰ درصد ســهم کل تولیدات 
کشاورزی را گامی جهشــی و پرشتاب به سمت توســعه این صنعت و 
بهره مندی از مواهب آن دانســت و گفت: چنین حرکت جســورانه ای 
امکان پذیر است و با کمک موسســات علمی - پژوهشی، سازمان تات، 
شورای راهبردی علوم شــیلاتی، جوانان و نخبگان، صاحبان سرمایه و 

مشارکت مردم، این هدف، دست یافتنی است.
نیکبخت گفــت: رودخانه های دایمــی و فصلی، ســواحل و منابع آب 
داخلی مهیای آبزی پروری اســت و با تلاش بیشــتر و برنامه منسجم 

رسیدن به ۱۰ برابر ظرفیت کنونی قابل دسترس است.

 موعد تحویل مهر ماه سال جاری
وش سایپا از ۲۳ خرداد ح جدید فر آغاز طر

گروه خودروسازی ســایپا در نظر دارد تا در آســتانه  عید سعید قربان، 
پیش فروش محصولات خود بــا موعد تحویل مهر ماه ســال جاری را 
از روز چهارشــنبه هفته جاری ) ۲۳ خرداد ماه( با هدف افزایش عرضه 

محصولات خود و تنظیم بازار خودروی کشور، اجرایی کند.
طبق اعلام این گروه خودروسازی، ســایپا به  مناسبت عید سعید قربان 
و در راســتای افزایش عرضه محصــولات و تنظیم بــازار در نظر دارد، 
پیش فروش محصولات خود را برای هر سه دســته متقاضیان )عادی، 
مادران و دارندگان خودروهای فرســوده( از روز چهارشنبه )۲۳ خرداد 
ماه( آغاز کند.متقاضیان از ساعت ۱۰ صبح چهارشــنبه تا پایان زمان 
تکمیل ظرفیت فرصت دارنــد تا با مراجعه به ســایت فروش اینترنتی 
 saipa.iranecar.com محصولات گروه خودروسازی سایپا به نشانی

برای ثبت  درخواست خودروی مورد نظر خود اقدام کنند.
نــوع محصولاتی که قرار اســت در این مرحله از فروش عرضه شــوند، 
هنوز به صورت رسمی از سوی گروه سایپا منتشر نشده است؛ اما طبق 
پیگیری ایسنا، از این گروه خودروســازی، به محض مشخص شدن در 

اختیار این خبرگزاری قرار خواهد گرفت.
ســایپا تاکید دارد که ثبت نام در این طرح فروش، صرفاً از طریق آدرس 
ذکر شــده، امکان پذیر اســت و در صورت استفاده از ســایر آدرس ها، 

عواقب آن بر عهده متقاضیان خواهد بود.

وزه صادر می شود وانه کسب کشاورزی سه ر پر
درگاه ملی مجوزها در اطلاعیه ای اعلام کرد: پروانه کســب کشاورزی 

حداکثر طی سه روز کاری برای متقاضیان صادر می شود.
 

درگاه ملی مجوزها در اطلاعیه ای اعلام کرد: پروانه کســب کشاورزی 
حداکثر طی ســه روز کاری بــرای متقاضیان صادر می شــود. در این 
اطلاعیه آمده است: به اطلاع عموم تولیدکنندگان و بهره برداران بخش 
کشاورزی می رساند در اجرای قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و 
کار و مصوبه اخیر هیأت وزیران درباره ثبت محور شــدن پروانه کسب 
کشــاورزی و با توجه به مکاتبه وزیر جهاد کشــاورزی، شرایط صدور 
پروانه کسب کشاورزی در درگاه ملی مجوزها بسیار سهل و آسان شده 

است.
بدیــن وســیله از عمــوم کشــاورزان دعــوت می شــو؛ در صورت 
 تمایــل بــه دریافــت پروانــه کســب کشــاورزی بــه صفحــه 
g۴b.ir/license/۱۱۵۱۲۴۲ درگاه ملــی مجوزها، مراجعه و حداکثر 

در سه روز کاری پروانه کسب کشاورزی دریافت کنند.
لازم به ذکر است دریافت این پروانه اجباری نیست.

شاهمیرزایی:
و در بازار نداریم کمبودی در حوزه لاستیک خودر

معاون وزیر صمت گفت:صنعت لاســتیک کشــور صنعتی راهبردی 
است که کیفیت بالایی دارد و در حال حاضر کمبودی در بازار لاستیک 

خودرو مشاهده نمی شود.

شــاهمیرزایی معاون وزیر صمت در نشســت خبری عرضه اعتباری 
محصولات پتروشــیمی گفت: در نهضت واحدهای غیرفعال صنعتی 
خوشبختانه رشد خوبی داشــته ایم و وزارت صمت هم این سیاست را 

دنبال می کند و امیدواریم در دولت بعد هم انتقال یابد.
او افزود:عــدد ۸۰ همت در عرضه اعتباری محصولات پتروشــیمی در 
ســال گذشــته رقم خوبی بود که به عنوان تامین مالی زنجیره در سال 
۱۴۰۱ عدد ۵۲ همت بود. اگر بانک ها در تأمین مالی با دســت باز عمل 
کنند باعث رشد تورم می شــود و اگر ما هم عدد بالایی در نظر نگیریم 
واقعا باعث افت تولید خواهد شــد. اگر تامین مالــی مبتنی بر زنجیره 
باشــد بر افزایش تولید و کنترل تورم نقش خوبی خواهد داشت،در این 

دولت رشد شدیدی در اوراق گام و همت داشته ایم.
معاون وزیــر صمت اضافه کرد:مــا باید به موازات رشــد تولید تقاضا و 
قدرت خرید مردم را افزایش دهیم. صنعت لاســتیک کشــور صنعتی 
راهبردی اســت که کیفیت بالایی دارد و خوشبختانه کمبودی در بازار 

لاستیک خودرو مشاهده نمی شود.
به گفته معــاون وزیر صمت،خوشــبختانه رشــد ۶۰ درصدی عرضه 

اعتباری محصولات پتروشیمی را نسبت به سال های گذشته داشته ایم.

بازار

 وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت با تاکید بــر رعایت 
اخلاق مداری و انصاف در معاملــه و فروش کالا، گفت: 
اخلاق باید بین تولیدکننده و مصرف کننده حاکم باشد 

که همان صداقت و انصاف در معامله است.
عباس علی آبادی در بیست و دومین همایش روز ملی 
حمایت از مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان، اظهار 
داشــت: هیچ تفاوتی بین حمایــت از مصرف کننده و 
تولیدکننده نیســت؛ آنچه باید بین این دو باید حاکم 
شود اخلاق اســت و اگر اخلاق رعایت نشــود، معامله 

درست انجام نمی شود.
وی ادامه داد: اخلاق همان صداقت و انصاف اســت؛ از 

ایــن رو باید تولیدکنندگان و فروشــندگان 
اطلاعات درســت و همه مســایل مربوط به 

کالاها را در اختیار مصرف کننده قرار دهند.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت با اشــاره به 
رعایت موازین دینــی در معامله، گفت: اگر 
معامله ای بین مشتری و فروشنده انجام شد 
که هر دو طرف راضی باشد و یکی بر دیگری 

مغلوب نشود، این معامله درســت و در غیر این صورت 
معامله باطل است.

علی آبادی بیان کرد: اگر کالایــی دارای کیفیت لازم 
نیســت، این موضوع حتماً برای خریدار تبیین شود تا 

متضرر نشــود. با حضور وزیر صنعت، معدن 
و تجارت از ۳۰ تولیدکننده و شــرکت برتر با 

اهدای جایزه ملی تقدیر شد.
همایــش ملــی حمایــت از مصرف کننده 
و تولیدکننــده، با هــدف افزایــش انگیزه 
و  تولیدکننــدگان  در  حساســیت  و 
ارائه دهنــدگان خدمــات بــرای رعایــت 
حقوق مصرف کننــدگان، افزایش اعتمــاد و ترغیب 
مصرف کنندگان بــه اســتفاده از کالاهــا و خدمات 
واحدهای دارای گواهینامــه و تندیس، افزایش رقابت 
ســازنده بین تولیدکنندگان و ارائه دهندگان خدمات 

در جهــت ارائه محصــولات کیفی، تــلاش در جهت 
برقراری قیمت عادلانه، تحویل به موقع و ارائه مطلوب 
خدمــات پس از فــروش و تشــویق مصرف کنندگان 

برگزار شد.
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
به عنوان متولی برگزاری این همایش از ســال ۱۳۸۰، 
بنگاه های اقتصادی برتر حامــی حقوق مصرف کننده 
را طی مراسمی با حضور مســئولان کشوری و مدیران 
بنگاه های اقتصادی منتخب، بــه عموم مردم معرفی و 
با اعطای گواهینامه و تندیس های ملی رعایت حقوق 

مصرف کنندگان از آنها تقدیر کرد. 

صمت

ســمیه رســولی   وزیر صمت وعده تولید 
۱.۷ میلیــون خــودرو در ۱۴۰۳ را داده که 
بــرای تحقق این وعــده باید طــی ۲ ماهه 
امسال ۲۸۳ هزار دســتگاه تولید می شد اما 
۱۲۲ هزار دستگاه تولید شده که فاصله ۵۷ 

درصدی با وعده وزیر دارد.
 بر اســاس اعلام عباس علی آبــادی وزیر 
صنعت، معدن و تجــارت، تولید خودرو در 
سال جاری رکورد یک میلیون و ۷۰۰ هزار 
خودرو را جهت جبران کســری نیــاز بازار 

خواهد زد.
با این حال به نظر می رســد در ۲ ماه نخست 
ســال جاری وعده های وزیــر صمت هنوز 
جامه عمل نپوشیده است؛ در همین ارتباط 
بررسی صورت های مالی ارائه شده از سوی 
خودروسازان بزرگ کشــور )ایران خودرو، 
ســایپا و پارس خــودرو( به کدال نشــان 
می دهد در ۲ ماه نخســت امسال ۱۲۲ هزار 
و ۴۱۱ دستگاه خودروی سواری )بدون در 
نظر گرفتن وانت پراید( تولیــد و در مقابل 
۱۱۰ هزار و ۳۵۳ دســتگاه فروخته شــده 
است. این در حالیســت که ۲ ماهه پارسال 
در مجموع ۱۷۱ هزار و ۳۴۱ دستگاه تولید 
و ۱۲۱ هزار و ۹۴۵ دستگاه خودرو فروخته 

شده بود.
بنابراین طی ۲ ماه نخســت امســال تولید 
خودرو ۲۹ درصد و فروش خودرو ۱۰ درصد 
کاهش یافته اســت که البتــه عمده دلیل 
این اتفاق توقف تولیــد کوییک معمولی در 
پارس خودرو و افت تولید گروه پژو در ایران 

خودرو بوده است.
در مجمــوع اگر قرار بود وعــده وزیر صمت 
مبنی بر تولیــد یک میلیــون و ۷۰۰ هزار 
دســتگاه خودرو در سال جاری محقق شود 
باید طی ۲ ماهه امســال بالغ بــر ۲۸۳ هزار 
دستگاه خودروی ســواری تولید می شد اما 
در حال حاضــر بالغ بر ۱۲۲ هزار دســتگاه 
خودرو تولید شــده کــه یــک فاصله ۵۷ 

درصدی با وعده ها دارد.

افت 38 درصدی تولید ایران خودرو
ایران خودرو در ماه نخســت ســال ۱۴۰۳ 
توانسته ۲۹ هزار و ۳۷۰ دستگاه از خانواده 
پژو تولید کند که از این میزان ۲۸ هزار و ۶۶ 
دستگاه را فروخته اســت. این در حالیست 
که در مدت مشابه پارســال ۴۵ هزار و ۷۰۸ 
خودرو در گروه پژو تولید شده بود که از این 
میزان هم ۳۹ هزار و ۶۲۳ دستگاه به فروش 
رفته بود. بنابراین در ۲ ماه امســال در گروه 

پژو بالغ بــر ۱۶ هزار و ۳۳۸ دســتگاه کمتر 
تولید و به تبــع آن بالغ بــر ۱۱ هزار و ۵۵۷ 

دستگاه کمتر فروخته شده است.
نکته قابل توجــه آنکه در ۲ ماهه امســال 
یک هزار و ۳۰۴ دســتگاه از گــروه پژو در 

پارکینگ های ایران خودرو مانده است.
همچنین ایــران خودرو در ۲ ماه نخســت 
امسال ۹ هزار و ۲۸۸ دستگاه از گروه سورن 
تولید کرده که از این میــزان ۹ هزار و ۷۲۸ 
دستگاه به فروش رفته است. این شاخص ها 
در مدت مشابه پارســال به ترتیب ۶ هزار و 
۹۹۷ دســتگاه و ۴ هزار و ۵۷۳ دستگاه بود. 
بنابراین تولید و فــروش خودروهای گروه 
سورن نسبت به پارسال افزایش یافته است 
که به نظر می رســد ایران خودرو با کاهش 
ظرفیت تولید گروه پژو، نســبت به رشــد 

تولیدات گروه سورن اقدام کرده است.
در ۲ ماه نخســت امســال ۱۱ هزار و ۸۱۷ 
دســتگاه خودروی دنا تولید شده که از این 
میزان ۱۱ هــزار و ۴۶۵ دســتگاه فروخته 
شده است. در ۲ ماه پارسال ۱۲ هزار و ۳۹۱ 
دســتگاه دنا تولید و ۸ هزار و ۸۳۸ دستگاه 
به فروش رسیده بود. بنابراین اگرچه تولید 
دنا در ۲ ماهه کاهش یافتــه اما فروش این 

خودرو افزایش یافته است.
از خودروی رانا نیز در ۲ ماه امســال ۲ هزار 
و ۶۴۰ دستگاه تولید شــده که از این میزان 
۲ هزار و ۵۷۱ دستگاه به فروش رفته است. 
تولید رانا در مدت مشابه پارسال یک هزار و 

۳۶۵ و فروش این محصول یک هزار و ۲۱۷ 
دســتگاه بود. بنابراین تولیــد و فروش این 

خودرو نیز افزایشی شده است.
در فروردین و اردیبهشــت امســال ۷ هزار 
و ۶۰۰ دســتگاه تارا تولید شــده که از این 
میــزان ۷ هــزار و ۵۱۴ دســتگاه فروخته 
شده است. در ۲ ماهه پارسال ۶ هزار و ۱۵۴ 
دســتگاه تولید و ۵ هزار و ۶۹۵ دستگاه به 
فروش رفته بود. بنابراین تولید و فروش این 

خودرو هم افزایشی شده است.
در ۲ ماه امســال یک هزار و ۷۹۹ دستگاه 
هایما تولید شــده امــا در مقابل یک هزار 
و ۸۸۳ دســتگاه فروخته شــده است که 
به نظــر می رســد خودروهــای مانده در 
پارکینگ تحویل متقاضیان شــده است. 
در ۲ ماهه پارســال ۲ هزار و ۳۰۸ دستگاه 
هایمــا تولیــد و ۲ هزار و ۱۴۸ دســتگاه 

فروخته شده بود.
در بخش ســایر محصولات ۲ هــزار و ۸۷۸ 
دســتگاه تولید شــده اما ۵ هــزار و ۶۹۷ 
دستگاه به فروش رفته است. این شاخص ها 
در ۲ ماه پارســال به ترتیب یک هزار و ۷۰۳ 

دستگاه و یک هزار و ۷۰۶ دستگاه بود.
در مجمــوع در ۲ ماهه امســال ۶۵ هزار و 
۳۹۲ انواع خودرو در ایــران خودرو تولید و 
در مقابل ۶۶ هزار و ۹۲۴ دستگاه به فروش 
رفته است. این در حالیست که مدت مشابه 
پارســال ۱۰۵ هزار و ۴۰۵ دستگاه خودرو 
تولیــد و ۶۳ هزار و ۸۰۰ دســتگاه فروخته 

شــده بود. البته آنطور که ایــران خودرو در 
صورت مالــی خود اعلام کــرده در این بازه 
زمانی ۶ هزار و ۶۷۷ دســتگاه خودرو تولید 

کرده اما تجاری سازی نکرده است.
بر این اســاس تولید خودرو در ایران خودرو 

۳۸ درصد با کاهش مواجه شده است.

تولید در سایپا هم 10 درصد
 کاهش یافت

گروه خودروسازی ســایپا در ۲ ماه امسال 
 X۲۰۰ ۳۰ هزار و ۱۲۳ دســتگاه از خانواده
)تیبــا، کوییک، ســاینا( تولید کــرده و در 
مقابل ۲۶ هــزار و ۶۵۵ دســتگاه فروخته 
اســت. ۲ ماهه پارســال ۳۸ هــزار و ۸۹۷ 
دســتگاه از این گروه تولید شده و ۳۳ هزار 
و ۵۸۶ دستگاه فروخته شــده بود. بنابراین 
بالغ بر ۳ هزار و ۴۶۸ دســتگاه کمتر تولید 

شده است.
در ۲ ماه نخســت امســال ۸ هــزار و ۹۰۳ 
دستگاه شاهین تولید شده و ۸ هزار و ۵۶۶ 
دســتگاه به فروش رفته اســت. در ۲ ماهه 
پارســال ۷ هزار و ۹۰۸ دســتگاه شاهین 
تولید و ۷ هزار و ۱۴۶ دستگاه فروخته شده 
بود. بنابرایــن تولید این خودرو افزایشــی 

شده است.
طی ۲ ماه امســال ۱۰ هزار و ۶۳۲ دستگاه 
وانت ۱۵۱ تولید و ۹ هزار و ۵۳۷ دســتگاه 
فروخته شده است. در مدت مشابه پارسال 
از این خودرو ۷ هزار و ۸۴۱ دســتگاه تولید 

و ۸ هزار و ۶۸۵ دستگاه فروخته شده بود.
در بخش سایر محصولات هم ۳ هزار و ۳۳۹ 
دستگاه تولید اما ۲۲۱ دســتگاه به فروش 

رفته است.
در مجموع ســایپا در ۲ ماه امسال )بدون در 
نظر گرفتــن تولید وانــت ۱۵۱( ۴۲ هزار و 
۳۶۵ دستگاه انواع خودروی سواری تولید و 
در مقابل )بدون در نظر گرفتن فروش وانت 
۱۵۱(  ۳۵ هزار و ۴۴۲ دستگاه فروخته شده 
است. سایپا در ۲ ماه پارسال ۴۶ هزار و ۸۰۵ 
دســتگاه تولید و ۴۰ هزار و ۷۳۲ دســتگاه 
خودرو فروخته بــود. بنابرایــن در ۲ ماهه 
امسال نسبت به مدت مشابه پارسال ۴ هزار 
و ۴۴۰ دســتگاه کمتر تولید شده که عمدتاً 

مربوط به خانواده X۲۰۰ می شود.
بر این اســاس تولید خودرو در ســایپا ۱۰ 

درصد با کاهش مواجه شده است.

توقف تولید کوییک معمولی 
در پارس خودرو

پــارس خــودرو  گــروه خودروســازی 
)زیرمجموعه ســایپا( در ۲ ماه امســال ۱۳ 
هزار و ۹۷۶ دســتگاه از گروه Q۲۰۰ تولید 
کرده و در مقابــل ۷ هزار و ۹۸۷ دســتگاه 
فروخته است. در دو ماهه پارسال ۱۱ هزار و 
۸۹۶ دستگاه از این گروه تولید و ۱۰ هزار و 

۱۷۸ دستگاه به فروش رفته بود.
از خودروی جدید ســهند نیز ۱۳۲ دستگاه 

در ۲ ماه نخست امسال تولید شده است.
تولید کوییک معمولی دنده ای هم در پارس 
خودرو صفر بــوده در حالی کــه فروردین 
پارسال از این خودرو ۷ هزار و ۲۳۵ دستگاه 

تولید و فروخته شده بود.
در اردیبهشــت ماه پارس خــودرو اقدام به 
تولید ســاینا S هم کرده که توانسته ۵۴۶ 

دستگاه از این خودرو تولید کند.
در مجموع در ماه نخســت امســال پارس 
خودرو ۱۴ هــزار و ۶۵۴ دســتگاه خودرو 
تولیــد و در مقابل ۷ هزار و ۹۸۷ دســتگاه 
فروخته اســت. پــارس خــودرو در ۲ ماه 
پارســال ۱۹ هزار و ۱۳۱ دســتگاه خودرو 
تولیــد و ۱۷ هزار و ۴۱۳ دســتگاه فروخته 
بود. بنابراین در ۲ ماهه امســال نســبت به 
مدت مشابه پارسال ۴ هزار و ۴۷۷ دستگاه 
کمتر تولید شــده اســت که عمدتاً مربوط 
به توقــف تولید کوییــک معمولی دنده ای 

می شود.
بر این اساس تولید خودرو در پارس خودرو 

با ۲۴ درصد کاهش مواجه شده است.

وش کالا را رعایت کنند  وزیر صمت: تولیدکنندگان انصاف در فر

سفیر تاجیکستان در ایران اعلام کرد

امضای ۴۴ سند همکاری میان ایران و تاجیکستان در سه سال اخیر

خریدار   ســفیر تاجیکســتان در ایران با 
اشاره به گســترش روابط تهران و دوشنبه 
در چند ســال اخیر، گفت: با ســفر روسای 
جمهور ایران و تاجیکســتان، در ســه سال 
گذشــته ۴۴ ســند همکاری بین دو کشور 
امضا شده است.»نظام الدین زاهدوف« در 
دیدار با رئیس ســازمان نقشه برداری ایران 

برای پیگیری توافقات انجام شــده بین دو 
کشور، اظهار داشــت: در چند سال گذشته 
شاهد گسترش روابط سیاسی، اقتصادی و 

فرهنگی بین دو کشور هستیم.
وی دیدارهای روســای جمهور دو کشــور 
در چند سال گذشــته را ســازنده  ارزیابی 
کرد و افزود: در ســال ۱۴۰۰ نخستین سفر 

شهید آیت الله رئیسی به تاجیکستان انجام 
و پس از آن در ســال ۱۴۰۱ سفر »امامعلی 
رحمان« رهبر و رئیس جمهور تاجیکستان 
به ایران انجام شد. همچنین در سال گذشته 
دوباره شهید رئیســی به تاجیکستان سفر 
داشتند؛ یعنی در مدت ســه سال گذشته 
سه ســفر در ســطح عالی داشــتیم که در 
این ســفرها توافقــات بســیار خوبی برای 

همکاری های دو کشور به دست آمد.
ســفیر تاجیکســتان در ایران ادامه داد: در 
این سه سفر ۴۴ سند دوجانبه همکاری بین 
دو کشور به امضا رســیده است؛ البته بهمن 
ماه ســال گذشــته نیز رئیس مجلس ملی 
تاجیکستان به منظور تقویت همکاری های 

دوجانبه به تهران سفر کرد.
زاهدوف گفت: ارتباطات ســازنده سیاسی 
در ســطح عالی و هدفمندانــه ادامه دارد و 
اطمینان دارم پس از انتخاب رئیس جمهور 
جدید ایران نیز همکاری هــا تداوم خواهد 
داشــت؛ همچنین امامعلی رحمان رئیس 
جمهور تاجیکســتان و »محمــد مخبر« 

سرپرست ریاست جمهوری ایران به تازگی 
مذاکراتی برای تقویت روابط داشتند.

تجارت 270 میلیون دلاری تهران
 و دوشنبه

وی به گســترش روابط اقتصادی جمهوری 
اســلامی ایران و جمهوری تاجیکستان در 
چند ســال اخیر اشــاره و بیان کرد: حجم 
تجارت دو کشــور در ســال ۱۳۹۹ حدود 
۵۷ میلیون دلار بود که در ســال گذشته به 
۲۷۰ میلیون دلار رسید. روسای جمهور دو 
کشــور توافق کرده بودند که در سال های 
نزدیــک حجم تجــارت بــه ۵۰۰ میلیون 
دلار برســد که ایــن روند افزاینده، رشــد 

همکاری های دو کشور را نشان می دهد.
سفیر تاجیکســتان در ایران گفت: توافقی 
که روسای جمهور دو کشــور برای افزایش 
حجم مبادلات تجاری داشتند، می تواند در 

سال های آینده عملی شود.
زاهدوف با اشــاره اشــتراکات فرهنگی دو 
کشــور، تاکید کرد: همکاری های فرهنگی 

زمینه ســاز رشــد همکاری هــا در همــه 
زمینه ها است و در سال ۱۴۰۱ در دو کشور 

هفته های فرهنگی برگزار شد.
وی اظهار داشــت: همکاری های دوجانبه 
و اشــتراکات زیادی بین جمهوری اسلامی 
ایــران و جمهوری تاجیکســتان در جهت 

تقویت همکاری ها وجود دارد.
زاهدوف اضافه کرد: همکاری ها بین سازمان 
نقشه برداری ایران و کمیته دولتی مدیریت 
زمین و ژئودزی جمهوری تاجیکســتان در 
راســتای توافقات دو کشــور است که سال 
گذشته در شهر دوشــنبه نخستین جلسه 
برگزار شد و امروز شــاهد برگزاری دومین 

جلسه در ادامه همکاری ها هستیم.
ســفیر تاجیکســتان در ایران با تشــکر از 
میزبانی هیــات ایرانی، خاطرنشــان کرد: 
در راســتای توافقنامه ای که امضا شده این 
همکاری ها ادامه دارد و اهمیت سازمان های 
نقشــه برداری و تجربه جمهوری اسلامی 
ایران ســبب بهتر شــدن همکاری های دو 

کشور خواهد شد.

خریدار   معاون اقتصــادی بانک مرکــزی از گردش 
تجاری ۱۸۰ میلیــارد دلاری ایران در ســال ۱۴۰۲ بر 

اساس تراز پرداخت های بانک مرکزی خبر داد.
به نقــل از بانــک مرکزی، محمــد شــیریجیان معاون 

اقتصادی بانک مرکزی از از گردش تجاری ۱۸۰ میلیارد 
دلاری ایران در ســال ۱۴۰۲ بر اساس تراز پرداخت های 
بانک مرکزی خبر داد و گفت: بر اساس تراز پرداخت های 
بانک مرکزی، در ســال ۱۴۰۲ معادل ۱۰۰ میلیارد دلار 

صادرات کالا داشــته ایم که سه درصد نســبت به سال 
۱۴۰۱ بیشتر است.

وی ادامــه داد: واردات کالا نیز معــادل ۸۰ میلیارد دلار 
بوده که ۶.۲ درصد افزایش داشته است.

شــیریجیان تاکید کرد: در مجموع گردش تجاری ایران 
در ســال ۱۴۰۲ معادل ۱۸۰ میلیارد دلار بوده و حساب 
کالا نیز در این ســال معادل ۲۰.۵ میلیــارد دلار مثبت 

است.

گردش تجاری ۱۸۰ میلیارد دلاری ایران در سال ۱۴۰۲
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سهم من در تداوم حیات، رسالتی همگانی
حیدر فقیه، رئیس اداره آموزش و مشارکت های مردمی محیط زیست 
استان بوشهر محیط زیســت، سیســتمی پیچیده و به هم پیوسته 
است که تمام موجودات زنده برای بقا به آن وابسته هستند. انسان ها نیز 
به عنوان بخشی از این سیستم، نقشی کلیدی در حفظ تعادل و سلامت 
محیط زیســت ایفا می کنند. فعالیت های انســان، در طول دهه های 
اخیر، به طور فزاینده ای به محیط زیست آسیب رسانده است. آلودگی 
هوا، تخریب منابــع طبیعی، تغییر اقلیم و انقراض گونه های زیســتی، 
از جمله پیامدهای ناگوار این فعالیت ها هســتند. اگر اقدامات مؤثری 
برای حفاظت از محیط زیست انجام نشود، حیات کره زمین و نسل های 
آینده در معرض خطر جدی قرار خواهد گرفت. شعار سهم من در تداوم 
حیات به ما یــادآوری می کند که هر فرد، در هر جایگاهی که هســت، 
می تواند در حفظ محیط زیست نقش آفرین باشد، این شعار به این معنا 
است که هر فرد در قبال محیط زیست مسئول است و باید برای حفاظت 
از آن تلاش کند.در این راســتا، آموزش و مشارکت مردم نقشی کلیدی 

در تحقق این شعار ایفا می کنند.
آموزش، بســتر آگاهی رســانی و زمینه ســاز نگرش و رفتــار صحیح 
زیست محیطی در افراد است. آموزش های زیست محیطی باید از سنین 
پایین و در ســطوح مختلف جامعه، از مهدکودک ها و مدارس گرفته تا 
دانشگاه ها و مراکز عمومی، ارائه شــوند. این آموزش ها باید به گونه ای 
طراحی شــوند که مفاهیم پیچیده زیســت محیطی را به زبانی ساده و 
قابل فهم برای مخاطبان مختلف ارائه دهند. علاوه بر آموزش، مشارکت 
مردم در فعالیت های زیســت محیطی نیز نقشــی اساسی در حفاظت 
از محیط زیســت دارد. ســازمان های مردم نهاد )ســمن ها( و فعالان 
محیط زیســت می توانند با جلب مشــارکت مردم در برنامه های خود، 
به تحقق شعار سهم من در تداوم حیات کمک کنند. سمن ها می توانند 
با برگزاری برنامه های مختلف مانند پاکســازی محیط زیست، کاشت 
درخت و آموزش عمومی در ارتقای آگاهی عمومی و جلب مشــارکت 
مردم در فعالیت های زیســت محیطی نقش موثری ایفا کنند. در کنار 
این اقدامات، حمایــت از پژوهش های علمــی در زمینه های مختلف 
زیســت محیطی و ایجاد و توسعه شــبکه های مردمی در این حوزه، از 
دیگر اقدامات کلیدی برای حفاظت از محیط زیســت و ترویج فرهنگ 

زیست محیطی است.
یکــی از بزرگترین چالش هــای حفاظــت از محیط زیســت، کمبود 
آگاهی عمومی در مورد مســائل زیســت محیطی اســت. بســیاری از 
مردم از خطرات زیســت محیطی که با آن روبرو هســتیم، آگاه نیستند 
و یا درک صحیحی از آنهــا ندارند. این موضوع، مانع از مشــارکت فعال 
آنها در فعالیت های زیســت محیطی می شود. بی تفاوتی و عدم احساس 
مسئولیت برخی افراد در قبال مســائل زیست محیطی، چالش دیگری 
در این مســیر اســت. این افراد معتقدند که اقدامات آنها تأثیر چندانی 
بر محیط زیســت ندارد و یا اینکــه حل این مشــکلات وظیفه دولت و 
سازمان های بزرگ اســت. کمبود منابع و امکانات، گریبان گیر بسیاری 
از ســازمان های مردم نهاد و فعالان محیط زیست اســت. این موضوع، 
فعالیت آنهــا را محدود می کنــد و مانع از اجرای برنامه های گســترده 
در زمینه آموزش، آگاهی رســانی و جلب مشــارکت مردم می شود. در 
بســیاری از موارد، قوانین و مقررات در زمینه آموزش حفاظت از محیط 
زیست وجود ندارد، کارآمد و کافی نیستند و یا ضمانت اجرایی محکمی 
ندارند.ایــن موضــوع، بی توجهی به مســائل زیســت محیطی را برای 
ســازمان های متولی فراهم می کند. ضعف فرهنگ زیست محیطی در 
بسیاری از جوامع، مشکلی دیگر است. این موضوع، در رفتارهای روزمره 
مردم و انتخاب هــای آنها در زمینه مصرف و اســتفاده از منابع طبیعی، 
نمود پیدا می کنــد. نهادهای مختلف دولتــی و غیردولتی که در زمینه 
آموزش حفاظت از محیط زیست فعالیت می کنند، در بسیاری از موارد 
انســجام و هماهنگی لازم را با یکدیگر ندارند. این موضوع، مانع از اتخاذ 
رویکردی جامع و یکپارچه در این زمینه می شود. برای تحقق شعار سهم 
من در تداوم حیات، ضروری اســت که ارکان مختلــف جامعه، از جمله 
آموزش و پرورش، دولت، سازمان های مردم نهاد، دانشگاه ها، نهادهای 
علمی و قوه مقننــه، با همــکاری و همدلی یکدیگــر، گام های موثری 
بردارند. آموزش و پرورش می تواند با گنجاندن مباحث زیست محیطی 
در برنامه های درسی در تمامی مقاطع تحصیلی و دانشگاه ها، برگزاری 
کارگاه های آموزشی و سمینارهای زیست محیطی برای دانش آموزان، 
و اســتفاده از رســانه ها برای آموزش و ترویج فرهنگ زیست محیطی، 

نسل های آینده را به عنوان حامیان محیط زیست تربیت کند.
دولت نیــز می تواند با تشــویق مردم بــه مشــارکت در فعالیت های 
زیســت محیطی مانند پاکســازی محیط زیســت، کاشــت درخت، 
صرفه جویی در مصرف منابع و اســتفاده از محصولات سازگار با محیط 
زیست، زمینه را برای مشارکت همگانی در حفظ محیط زیست فراهم 
کند. حمایت از ســازمان های مردم نهاد فعال در زمینه محیط زیست 
و ایجاد بســتری مناســب برای فعالیت های این ســازمان ها، از جمله 
وظایف مهم وزارت کشور و ســازمان حفاظت محیط زیست است. این 
سازمان ها با ارتباط مستقیم با مردم، می توانند نقش موثری در آموزش، 
آگاهی رسانی و جلب مشــارکت مردم در فعالیت های زیست محیطی 
ایفا کنند. معاونت علمی ریاست جمهوری و وزارت علوم نیز با حمایت 
از پژوهش های علمی کاربردی در زمینه های مختلف زیست محیطی، 
و توسعه فناوری های نوین برای حفظ محیط زیست، می توانند به حل 
چالش های زیســت محیطی کمک کنند. در نهایت، تدوین و نظارت بر 
اجرای قوانین و مقررات مرتبط با حفظ محیط زیســت، از وظایف قوه 
مقننه اســت. این قوانین باید به گونه ای باشــند که ضمن ایجاد انگیزه 

برای حفظ محیط زیست، ضمانت اجرایی محکمی داشته باشند.
محیط زیســت، میراث گرانبهایی است که از نســل های گذشته به ما 
رسیده و حفظ آن برای نســل های آینده، وظیفه ای خطیر بر دوش ما 
است. شعار ســهم من در تداوم حیات ضرورت مشــارکت همگانی در 
این امر را گوشــزد می کند. با اتخاذ رویکردی جامع و فراگیر مبتنی بر 
آموزش و مشارکت همگانی، می توان شعار سهم من در تداوم حیات را 
به یک جنبش مردمی گســترده برای حفاظت از محیط زیست تبدیل 
کرد. در این راستا، نهادهای آموزشی، رسانه ها، سازمان های مردم نهاد، 
دولت و تک تک افراد جامعه باید با همدلی و همیاری یکدیگر، در مسیر 
تحقق این شــعار گام بردارند. با تلاش و تعهــد همگانی، می توانیم این 
شــعار را به واقعیت تبدیل کرده و آینده ای پایدار و ســرزمینی پاک را 

برای نسل های آینده به ارمغان آوریم.

 
ح ساخت آبراه از دریای خزر به خلیج فارس   طر

به کجا رسید؟
معاون محیط زیست دریایی و تالاب ها سازمان حفاظت محیط زیست 

توضیحاتی درباره ساخت آب راه از دریای خزر به خلیج فارس ارائه داد.
مجتبی ذوالجودی معاون محیط زیســت دریایی و تالاب های سازمان 
حفاظت محیط زیســت درباره طرح اتصال دریای خزر به خلیج فارس 
و دریای عمان که از آن به عنوان ایرانرود و یا طرح آبراه شــمال و جنوب 
یاد می شود و اینکه طرح چه مزایا و معایبی دارد؟ گفت: ساخت آب راه 
برای خزر و خلیج فارس و عمان در حد یک پیشــنهاد است و یک پروژه 

بسیار سختی است که هم مزایا و هم معایب دارد.
وی با اشــاره به اینکه ما قبل از انجام هر طرحی آن را ارزیابی می کنیم، 
افــزود: در عملی کردن ایــن پــروژه دو نکته وجــود دارد یکی بحث 
امکان ســنجی اســت چون اختلاف شــیب وجــود دارد و بحث دوم، 
موضوعاتمحیط زیستی و شوری و شــیرینی آب است ولی به طور کلی 

در هر کاری اگر اراده ملی وجود داشته باشد قابل انجام است.

یادداشت

دیوار

 فرماندار تهران از آمادگی ۳۸۵۰ شعبه اخذ رای برای 
انجام رای گیری در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری در پایتخــت خبر داد و گفــت: از این تعداد 
شعب تعیین شده ۳۱۲ شــعبه به صورت سیار فعالیت 

دارد.
 احمد قیومی در گفت و گویی اظهار کرد: شــعب سیار 
اخذ رای همانند ســنوات گذشــته با یک برنامه ریزی 
دقیق تر به نقــاط جمعیتی که امکان حضــور در پای 
صندوق های اخذ رای در شعب ثابت را ندارند، مراجعه 

خواهند کــرد.وی یادآور شــد: در انتخابات 
ریاســت جمهوری، حوزه انتخابیه همانند 
مجلس شــورای اســلامی به عنوان حوزه 
تهران، ری، شمیرانات، پردیس و اسلامشهر 
نخواهد بود و حوزه انتخابیه شــهر تهران به 
صورت مســتقل عمل می کند و حوزه های 

دیگر نیز به همین شکل مستقل هستند.
فرماندار تهــران همچنین دربــاره روش های گزارش 
تخلفات انتخاباتی و پیگیری آنها توسط مردم اینگونه 

توضیــح داد و گفــت: مصادیــق تخلفات 
انتخاباتی در قانون مشــخص اســت بطور 
معمول پس از اطلاع رســانی به فرمانداری 
یا بازرسی انتخابات مســتقر در فرمانداری، 
این تخلفات ضمن شناســایی، تذکر لازم به 
افراد داده می شود و تخلف امحا شده و از بین 

می رود.
وی ادامــه داد: در صورتــی کــه تبلیــغ بــه صورت 
غیرمتعارف باشد و یا در جایی که نباید تبلیغ می شده و 

این تبلیغ انجام شده، به طور حتم ساز و کاری برای آن 
تعریف شده و این نوع تبلیغ هم امحا می شود.

قیومی اضافه کــرد: در صورتی که ســتاد انتخاباتی به 
تخلف اصرار داشته باشــد و بخواهد مسیر خود را ادامه 
دهد در این صــورت قانون برای آن ســتاد یک فرایند 
دیگــری را در نظر گرفته اســت که از طریــق قانون 
پیگیــری خواهــد شــد.چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری روز جمعه هشتم تیرماه سال ۱۴۰۳ 

در سراسر کشور برگزار می شود.

انتخابات

خریــدار  شــعبه ۲۶۵۶ شــورای حل 
اختلاف اســتان تهــران مســتقر در مرکز 
خدمات مشــاوره ایرانیان خارج از کشور به 
منظور رســیدگی به اختلافات ایرانیانی که 
خارج از کشــور حضور دارند، شروع به کار 

کرد.
 در راســتای حل اختلافــات و ورود پرونده 
قضایی به محاکم، گســترش صلح و سازش 
و ارائه خدمات به ایرانیان خارج از کشــور، 
شعبه ۲۶۵۶ شــورای حل اختلاف استان 
تهران مســتقر در مرکز خدمات مشــاوره 
ایرانیان خارج از کشور با حضور سید مجید 
حــلاج زاده رئیس مرکز خدمات مشــاوره 
ایرانیان خارج از کشــور، غلامرضا مهدوی 
رئیس شــورای حل اختلاف استان تهران 
و جمعی از مســئولان و اصحاب رســانه در 
مجتمع شهید قاســم سلیمانی شورای حل 

اختلاف استان تهران افتتاح شد.
غلامرضــا مهــدوی معــاون رئیــس کل 
دادگستری استان تهران در امور شوراهای 
حل اختلاف در این مراســم، اظهار داشت: 
شوراهای حل اختلاف نهادی مردمی است 
که در سال ۱۳۸۱ شــروع به کار کرده است 
و پس از انقلاب شــکوهمند اسلامی هرگاه 
نهادی مردمی شکل گرفت با موفقیت عمل 

کرد زیرا ماهیت انقلاب، مردمی بود.

استقرار 60 مجتمع شورایی در تهران
مهدوی با اشاره به اینکه در استان تهران ۶۰ 
مجتمع شورایی مستقر است، تصریح کرد: 
در این مجتمع ها چهار هزار نفر نیرو و بیش 
از ۳۰۰ نفر همکار قضایی با شــوراهای حل 
اختلاف همکاری دارنــد و ماهانه ۹۰ هزار 
فقره پرونــده به ۶۰ مجتمع وارد می شــود 
که بیش از یــک پنجم ورودی شــوراهای 
حل اختلاف کل کشــور را شــامل می شود 
همچنیــن اکنون حدود ۲۰۰ شــعبه ویژه 
صلح و ســازش در کنار دادسراها، محاکم و 
سایر مراجع قضایی استان تهران دایر شده 
است و ۲۰ شــعبه نیز در زندان های استان 

مستقر هستند.
وی ادامه داد: شورای حل اختلاف بر اساس 
قانون ۲ نوع صلاحیــت دارد. در یک مورد 

شورا حق صدور رأی دارد و قاضی شورا پس 
از رسیدگی می تواند رأی صادر کند و مورد 

دوم ایجاد صلح و سازش است.
معاون رئیس کل دادگستری استان تهران 
در امور شــوراهای حل اختلاف ایجاد صلح 
و سازش را مهمترین ماموریت این شوراها 
برشــمرد و گفت: شــورای حــل اختلاف 
اســتان تهران از نظر اتقــان آراء نیز یکی از 

استان های پیشرو کشور است.

رهایی 7۵ محکوم از حکم قصاص
وی اضافه کــرد: بــا تلاش هــا و اقدامات 
همکاران در شــوراهای حل اختلاف استان 
تهــران در ســال گذشــته ۷۵ محکوم به 

قصاص از اجرای حکم رهایی یافتند.
رئیس شــورای حل اختلاف استان تهران 
با اشــاره به اینکه اکنون میانگین ســازش 
در شــهر تهران ۶۲.۲۸ درصد است، افزود: 
بنابر آمار میانگین سازش در کشور ۴۱.۳۸ 
درصد است و شــهر تهران از این حیث رتبه 

اول را در کشور دارد.
وی با اشــاره بــه اینکه بحث ایجاد شــعب 
تخصصی چندین ســال است که در شورای 

حل اختلاف اســتان تهران آغاز شده است، 
خاطرنشــان کرد: در حال حاضر ۷۰ شعبه 
تخصصی در نهادهای مختلــف داریم و در 
این شــعب افرادی را از همان قشر مستقر 
کردیم و درصد ســازش در این شعب بسیار 
بالاســت و بدون کوچکترین حاشــیه ای 

فعالیت خود را انجام می دهند.
مهدوی اضافه کرد: در شــعبه ویژه شهرک 
صنعتی شمس آباد پروندهای وارده به این 
شعبه ۸۵ درصد ســازش دارد. این اقدامات 
در مجمــوع ورودی پروندها به دســتگاه 

قضایی را کاهش می دهد.
وی جلــب رضایتمنــدی مــردم را یکی از 
اولویت های شــورای حل اختلاف اســتان 
تهران برشــمرد و تصریح کرد: بر اســاس 
نظرسنجی سازمان صداوسیما، شورای حل 
اختلاف استان تهران از نظررضایتمندی و 

تکریم ارباب رجوع را کسب کرده است.
رئیس شورای حل اختلاف استان تهران بر 
حمایت از فعالان اقتصادی در شــورای حل 
اختلاف اســتان تهران تاکید کرد و گفت: 
در راســتای عمل به منویــات مقام معظم 
رهبری و توجه ایشــان به مقولــه تولید و 

اقتصاد شــعب تخصصی اقتصــادی را در 
اســتان راه اندازی کردیم که نتایج خوبی را 

نیز به دنبال داشت .
وی به حمایت از اقلیت های مذهبی اشــاره 
و تاکید کــرد: برای حمایــت از هموطنان 
زرتشتی در انجمن زرتشــتیان شعبه ویژه 
داریم و این آمادگی را داریم که برای ســایر 
اقلیت هــای مذهبی نیز شــعب تخصصی 
دایر کنیم. هــدف از این اقــدام نیز تکریم 

هموطنان اقلیت های مذهبی است .
مهدوی، حمایت از ایرانیان خارج از کشــور 
را نیز یک وظیفه دانســت و گفت: ایرانیان 
خارج از کشور هموطن ما هستند و وظیفه 
داریم که به آنان خدمــت کنیم. در همین 
راســتا برای حمایت از آنان و رفع مشکلات 
حقوق آنان این شعبه راه اندازی شد چرا که 

ایران متعلق به همه ایرانیان است.
وی خاطرنشان کرد: ایجاد دادگاه های صلح 
به تازگی توسط ریاســت قوه قضاییه ابلاغ 
شــد و قوه قضاییه موظف به تشــکیل این 
دادگاه هاست و با هماهنگی های انجام شده 
در دادگستری استان تهران جزو استان های 
پیشرو در ایجاد این دادگاه ها است. با تلاش 

و هم فکری همکاران در دادگستری استان 
تلاش داریــم این دادگاه هــا زودتر از موعد 

مقرر افتتاح شوند.

10 میلیون ایرانی خارج از کشور 
هستند

سید مجید حلاج زاده رئیس مرکز خدمات 
مشــاوره ایرانیان خارج از کشور نیز در آیین 
گشایش شــعبه ۲۶۵۶ شورای حل اختلاف 
اســتان تهران مســتقر در مرکــز خدمات 
مشــاوره ایرانیان خــارج از کشــور، اظهار 
داشــت: اکنون ۱۰ میلیــون ایرانی خارج 
از کشــور داریم و بر خــود لازم می دانیم که 
از آنــان حمایت کنیم.وی افزود: بســیاری 
از این افــراد نمی توانند مکاتبــه و همراهی 
با قوه قضاییه داشــته باشــند و این موضوع 
مشــکلاتی را برای آنــان به وجــود آورده 
اســت. در همین راســتا به عنوان نماینده 
ایرانیان خارج از کشور درخواست گشایش 
این شعبه را به رئیس شــورای حل اختلاف 
اســتان مطرح کــردم و این اتفــاق بزرگ 
با ســرعت در شــورای حل اختلاف افتاد.
رئیس مرکز خدمات مشاوره ایرانیان خارج 
از کشور با اشــاره به اینکه ایرانیان خارج از 
کشور می توانند به صورت ویدئوکنفرانس با 
این شــعبه ارتباط برقرار کنند، تصریح کرد: 
به همه درخواســت های ایرانیــان خارج از 
کشور که به این شعبه واصل شود، رسیدگی 
خواهد شد و هدف اصلی ایجاد صلح و سازش 
در پرونده هــای آنــان اســت.وی از وجود 
دفتر نمایندگی ایرانیان خارج از کشــور در 
۶۳ کشــور دنیا خبر داد و گفت: هموطنان 
خارج از کشــور در هر کجای دنیا می توانند 
با مراجعه به ایــن دفاتر مشــکلات خود را 
مطرح کنند.حلاج زاده اضافــه کرد: تقاضا 
داریم اگر پرونده ای در این شــعبات مطرح 
شد به ما هم ارجاع داده شود تا در جریان کم 
و کیف پرونده ها باشیم.وی افزود: همچنین 
به سه دادگاه حقوقی، کیفری و خانواده ویژه 
ایرانیان خارج از کشــور هم نیاز داریم زیرا 
این موضوع حق و حقوق شهروندی ایرانیان 
خارج از کشور است که به مشکلات آنان در 

چارچوب دستگاه قضایی رسیدگی شود.

خریدار   مدیرکل آزمایشــگاه های مرجع 
کنتــرل غــذا، دارو و تجهیزات پزشــکی 
ســازمان غذا و دارو نســبت بــه عوارض 
خطرناک مصرف خوراکی الکل های طبی به 

دلیل استفاده از مواد تلخ کننده هشدار داد.
به گــزارش ســازمان غــذا و دارو، مهدی 
انصاری افزود: اتانول در داروسازی و پزشکی 
بیشــتر به  عنوان ضدعفونی کننده حلال یا 
کمک حلال مورد اســتفاده قرار می گیرد. 
همچنین در برخــی از فرآورده های دارویی 
به  منظور افزایش حلالیــت در آب مصرف 

می شود.
وی اظهار داشــت: به  طور کلی الکل طبی 
به  عنوان ضدعفونی کننــده در داروخانه ها 
در دســترس عموم قــرار دارد کــه البته 
می تواند مورد سوءاســتفاده قــرار گرفته و 
برخی ها به  عنــوان خوراکی با توجیه برخی 
برداشــت های غلط مانند فوایــد آن برای 

بیماری های قلبی عروقی، مصرف کنند.
مدیرکل آزمایشــگاه های مرجــع کنترل 
غذا، دارو و تجهیزات پزشــکی سازمان غذا 
و دارو گفت: هیچگونه شــواهد علمی برای 

فواید الکل در مورد نقش آن برای ســلامت 
بیماران وجــود ندارد و حتی مســتنداتی 
وجود دارد که نشان می دهد الکل در مقادیر 
کم هم می تواند مضر باشــد و حتی اشــاره 
شده است که مصرف الکل می تواند ریسک 
شــیوع برخی از ســرطان ها را در انســان 

افزایش دهد.
وی با اشــاره به اینکه در مورد مصرف الکل 
در کشور با مسائلی مواجه هستیم و ممکن 
اســت برخی از افراد الکل های تقلبی را وارد 
بازار کنند، گفت: برای اینکه الکل در موارد 
خوراکی مورد ســوء اســتفاده قرار نگیرد، 
تولیدکننــدگان الکل هــای طبی موظف 
هســتند یک ســری مواد تلخ کننده به آن 
اضافه  کنند کــه در صورت مصرف خوراکی 
این الکل ها، عوارضی از جمله آســیب های 
کبدی و کلیــوی بــرای مصرف کنندگان 

وجود دارد.

مسمومیت با متانول حتی 
با مصرف موضعی

انصاری تصریــح کرد: در هنــگام تولید در 

فرآورده نهایــی برخی از ترکیبــات الکلی 
مانند متانول ممکن اســت همــراه با الکل 
وجود داشــته باشــد؛ باید توجــه کرد که 
متانول هم به صورت موضعی و هم به صورت 
خوراکی بسیار خطرناک اســت و عوارض 
سمیت بسیار شدیدی دارد؛ به کرات شاهد 
آن بودیم که مصرف کننده الکل های حاوی 
متانول دچار التهاب شــدید عصب چشمی 
شــده و بینایی خــود را از دســت  داده اند؛ 
بنابراین در فرایند تقلیب )غیر قابل شــرب 

کردن الکل( از متانول استفاده نمی شود.

وی با تاکیــد بر اینکــه متانــول از طریق 
موضعی نیز باعث مســمومیت می شــود، 
گفت: از این ماده به عنوان ضدعفونی کننده 
برای ســطوح زنــده نمی توانیم اســتفاده 
کنیم همچنین از لحــاظ قیمت نیز متانول 
به مراتب از اتانول گران قیمت تر اســت و از 
این نظر نیز توجیه اقتصادی ندارد که برای 

تقلیب از متانول استفاده شود.

همه الکل های طبی غیرقابل 
شرب هستند

همچنین مدیرکل آزمایشــگاه های مرجع 
کنترل سازمان غذا و دارو پیشــتر با اشاره 
به غیرقابل شرب شــدن الکل های طبی در 
واحدهــای تولیدی اظهار داشــت: مصرف 
خوراکی این گروه الکل هــا عوارض جانبی 

در پی دارد.
انصاری با اشــاره به دســتورالعمل ابلاغی 
ســازمان غذا و دارو به واحدهــای تولیدی 
گفت: تمامی الکل هــای مصرفی در صنایع 
فراورده های ســلامت قبل از اســتفاده در 
محصولات با نظارت مســتقیم کارشناسان 

تقلیب و غیرقابل شرب می شوند.
وی با بیان اینکــه از ابتدای ســال ۱۳۸۳ 
تمامــی تولیدکننــدگان الــکل موظف به 
استفاده از ماده تقلیب کننده الکل شده اند، 
تصریح کــرد: اکنــون تمامــی الکل های 
موجود در داروخانه ها، موسسات پزشکی و 
واحدهای تولیدی آرایشی و بهداشتی الکل 
تقلیب شده است و استفاده از این نوع الکل 
برای مصارف خوراکی عوارض جانبی در پی 

خواهد داشت.
مدیرکل آزمایشــگاه های مرجــع کنترل 
سازمان غذا و دارو ادامه داد: در بازدیدهای 
انجام شــده از واحدهای تولیدی توســط 
کارشناسان غذا و دارو، ضمن نظارت دقیق 
بر پروسه انجام کار، مســتندات مربوط به 
ماده تقلیب کننده و ســایر مــوارد مربوطه 

مورد توجه و بررسی قرار می گیرد.
الکل تقلیب شــده در واقع اتیل الکلی است 
که به آن ماده شــیمیایی مجــاز به  عنوان 
تقلیب کننــده اضافه می شــود و در نتیجه 
خلوص آن از بیــن رفته و غیر قابل شــرب 

می شود.

خریدار  معاون عملیــات  پلیس راهور بــا بیان اینکه 
روزانه ۲۰ میلیون تردد در سطح کلان شهر تهران انجام 
می شــود، گفت: حدود ۲ هزار  و ۳۰۰ ســال روزانه عمر 
مردم در ترافیک شهر تهران از دســت می رود در حالی 
که ۷۱ درصد این ترددها با وســایل نقلیه، تک سرنشین 

است.
سردار باقر ســلیمی روز دوشنبه در مراســم رونمایی از 
اقدامات دســتگاه ها برای کاهش آلودگی هــوا، اظهار 
داشــت: کاهش ترافیک علاوه بر ســلامت اجتماعی و 
کاهش هزینه، می تواند در کاهش آلاینده ها بسیار موثر 

باشد و بر همین اســاس پلیس همواره بر توسعه حمل و 
نقل عمومی غیرخودرویی تاکید دارد.

معاون عملیــات پلیس راهــور فراجا تاکید کــرد: باید 
ســفرهای غیر ضروری به حداقل برســد و در این زمینه 
الکترونیکی شدن خدمات می تواند تاثیر شایانی داشته 

باشد.
سردار ســلیمی، پیاده روی و حمل و نقل سالم در بافت 
مرکزی شــهرها را یکی از راهکارهای کاهش ترافیک و 
آلاینده های هوا دانست و افزود: حرکات و اقدامات خوبی 
شروع شــده اما سرعت آن نسبت به گســترش ترافیک 

بســیار ناچیز اســت.به گفته این مقام انتظامی، قانون 
هوای پاک از مترقی ترین قوانین است که فقط ۱۰ درصد 
آن اجرا شده اســت و همین مســئله مدیریت ترافیک، 

حوادث و آلودگی را مشکل کرده است.
معاون عملیات پلیس راهور فراجا خاطرنشان کرد: بیش 
از ۸۰ درصد وسایل نقلیه فرسوده هستند و همین میزان 
وسیله نقلیه فرسوده بیشترین سهم را در آلایندگی هوا 

دارد.
سردار سلیمی برخورد شــلاقی و جریمه محور را ناکافی 
دانست و افزود: موضوع نوســازی وسایل نقلیه فرسوده و 

اجرای قانون هوای پاک باید بر اساس فرایند قانونی و به 
عنوان یک طرح انجام شود.

فرماندار تهران خبر داد؛ تعیین ۳۸۵۰ شعبه اخذ رای انتخابات ریاست جمهوری در پایتخت

وزانه ۲۳۰۰ سال عمر مردم در ترافیک تهران تلف می شود معاون پلیس راهور:ر
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با اعلام نظر شورای ارزشیابی و نظارت
 تعطیلی اجرای نمایش ها مورد بازنگری 

و اصلاح قرار گرفت
بر اساس بازنگری و اعلام شورای ارزشیابی و نظارت هنرهای نمایشی، 
تعطیلی اجــرای نمایش ها از اذان مغرب ۲۴ خــرداد تا اذان مغرب ۲۵ 
خرداد، خواهد بود.به نقل از روابط عمومی اداره کل هنرهای نمایشی، 
بنا بر بازنگری در تعطیلی اجرای نمایش ها در ایام ســوگواری شهادت 
امام محمد باقر )ع( توســط شــورای ارزشــیابی و نظــارت هنرهای 
نمایشی، نمایش ها از زمان اذان مغرب روز پنجشنبه ۲۴ خرداد تا اذان 

مغرب جمعه ۲۵ خرداد اجرا نخواهند داشت.
مطابق این گزارش جدید، اجــرای نمایش ها پــس از اذان مغرب روز 

جمعه ۲۵ خرداد، از نظر این شورا بلامانع است.
پیش از این، تعطیلی اجرای نمایش ها از غروب پنجشنبه ۲۴ خرداد تا 
پایان روز جمعه ۲۵ خرداد اعلام شــده بود که با بازنگری مجدد توسط 
کارشناسان دینی شورای ارزشیابی و نظارت، این تعطیلات به یک روز 

تقلیل پیدا کرد.

در دفتر مدیر کل هنرهای نمایشی
نشست هم اندیشی حمید نیلی با مدیران  سابق 

هنرهای نمایشی  برگزار شد
حمید نیلی مدیــر کل هنرهای نمایشــی با مدیران ســابق هنرهای 
نمایشــی در دوره های گذشــته به منظور هم اندیشــی و تبادل نظر، 

تشکیل جلسه داد.
 به نقل از روابط عمومی اداره کل هنرهای نمایشی، جلسه هم اندیشی 
با مدیران کل هنرهای نمایشی در سال های گذشــته، در دفتر حمید 
نیلی مدیــر کل هنرهای نمایشــی و به منظور بررســی رهیافت های 
جدید و همفکری درخصوص مســائل و چالش های حوزه های مختلف 
هنرهای نمایشی، تشکیل شد.در این جلسه که روز یکشنبه ۲۰ خرداد 
در دفتر مدیر کل هنرهای نمایشی برگزار شد، محمود سالاری معاون 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در امور هنری، طاها عبدخدایی، علی 
منتظری، مهدی مسعودشاهی، حسین سلیمی، خسرو نشان، حسین 
پارسایی، حســین مسافرآستانه، قادر آشنا، حســین طاهری، مهدی 

شفیعی، شهرام کرمی و کاظم نظری حضور داشتند.
این جلســه با ارائه پیشــنهادها، بررسی چالش ها و مســائل پیش رو، 
چشم انداز آینده و تاکید بر لزوم تشکیل ســازمان تئاتر کشور به پایان 
رسید و مقرر شد پس از جمع بندی، مورد اســتفاده و بهره برداری قرار 

گیرد.

پس از کسب ۲ اسکار
اندرو استنتون »داستان اسباب بازی ۵« را می سازد

کارگردان »بالا« بازگشته و قرار است کارگردانی »داستان اسباب بازی 
۵« را برای پیکسار انجام دهد.

 به نقل از ورلد آف ریل، پیت داکتر مدیر ارشــد بخش خلاقیت پیکسار 
خبر داد که فیلم پنجم »داستان اســباب بازی« توسط اندرو استنتون، 

فیلمساز قدیمی پیکسار کارگردانی خواهد شد.

اســتنتون ســه فیلم پیکســار را کارگردانی کرده که از این میان »در 
جست وجوی نمو« و »وال-ای« برنده جایزه اسکار در بخش انیمیشن 
بلند شدند. وی همچنین نویســنده فیلمنامه ۸ فیلم برای این کمپانی 
است که شــامل »داســتان اســباب بازی«، »داستان اســباب بازی 
۲«، »زندگی یــک حشــره«، »وال-ای«، »شــرکت هیولاها« و »در 

جست وجوی نمو« است.
اســتنتون پس از آن از دنیای انیمیشــن فاصله گرفــت و فیلم »جان 
کارتر« را سال ۲۰۱۲ نوشت و کارگردانی کرد. وی نویسنده و کارگردان 
انیمیشن »در جست وجوی دوی« برای پیکســار در سال ۲۰۱۶ بود و 
پس از آن فیلمنامه »داستان اسباب بازی ۴« را در سال ۲۰۱۹ نوشت. 
وی همچنین به تازگــی کارگردانی فیلم »در یک چشــم برهم زدن« 
را انجام داده که یک فیلم اقتباســی اســت و با بازی کیت مک کینان و 

رشیدا جونز ساخته شده و هنوز اکران نشده است.
گفته می شود »داستان اسباب بازی ۵« در سال ۲۰۲۶ اکران می شود.

 عیادت مدیرکل دفتر موسیقی
 از محمدعلی بهمنی

امیرحسین ســمیعی مدیرکل دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی از محمدعلی بهمنی عیادت کرد.

 به نقل از روابط عمومی دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
امیرحســین ســمیعی مدیرکل دفتر موســیقی معاونــت هنری از 
محمدعلی بهمنی شاعر نام آشنای کشور عیادت کرد. بهمنی اخیراً در 

اثر سکته مغزی در بیمارستان جردن بستری شده است.
سمیعی در گفت وگو با هاشــمیان پزشــک معالج محمدعلی بهمنی 
در جریان شرایط وی قرار گرفت. هاشــمیان نیز بیان کرد: حال استاد 
بهمنی رو به بهبود اســت و قرار شده تا ســی تی  آنژیوی مغزی در کنار 
داروهایی که تجویز شده است، جهت بررسی بیشتر انجام شود. امیدوار 
هستیم تا ۴۸ ساعت آینده عمده آسیب هایی که ایجادشده کمتر شود 

و مداخلات جنبی نیز نیاز نباشد.
وی افــزود: با توجه بــه داروهایی کــه از قبل مصرف می کرده اســت 
و داروهای جدیدی که تجویز شــده، امیدواریم وضعیت ایشــان تا ۴۸ 
ساعت آینده بهتر شود و بتوانیم فشار خون را کنترل کنیم که نه خیلی 

پایین بیاید و نه افزایش پیدا کند و از نظر نورولوژی و عصبی بهتر شود.

تشکیل جلسه هیات مدیره جدید انجمن صنفی 
تماشاخانه های خصوصی

در جلســه هیات مدیره جدید انجمن صنفی تماشاخانه های خصوصی 
ایران، رئیس هیات مدیره، نایب رئیس، بازرس، خزانه دار و سخنگوی این 
انجمن معرفی شدند. به نقل از روابط عمومی انجمن، در جلسه سومین 
هیات مدیره انجمن صنفی تماشــاخانه های خصوصی ایران، داود نامور 
به عنوان رئیــس هیات مدیــره، معصومه فرهنگی اســکویی به عنوان 
نایب رئیس و عمــاد عامری به عنوان خزانه دار و ســخنگوی این انجمن 
معرفی شــدند.داود نامور، مدیر عمارت نوفل لوشاتو، معصومه فرهنگی 
اســکویی، مدیر خانه هنر دیوار و عماد عامری مدیر تماشــاخانه ملک 
هستند.همچنین اعضا با تشکر از شاهین چگینی به عنوان رئیس صنف 
در ۲ دوره گذشــته، در این دوره وی را به عنوان بازرس انتخاب کردند.

پیگیری مــوارد مربوط به حــوزه نظارت کیفی و ارزشــیابی برای روی 
صحنه رفتن آثار با کیفیت از جمله مباحث مطرح در این جلسه بود.

قاب

مدیر هنــری و رهبر ارکســتر »چــکاوک« همراه با 
محمدرضا تنها خواننده موســیقی ایرانی با برگزاری 
یک نشســت رســانه ای جزییات تازه ترین کنسرت 
این مجموعه موسیقایی را برای اصحاب رسانه تشریح 
کردند.رضا شایســته مدیــر هنری و رهبر ارکســتر 
»چکاوک« و محمدرضا تنها خواننده موسیقی ایرانی 
روز یکشنبه بیســتم خرداد ماه با برگزاری یک نشست 
رســانه ای جزئیات تازه ترین کنســرت این مجموعه 
موســیقایی را برای خبرنگاران و اصحاب رسانه شرح 
دادند.رضا شایســته نوازنــده و رهبر ارکســتر گروه 
»چکاوک« در ابتدای این نشســت رســانه ای گفت: 
من واقعاً بعد از ۲۵ ســال کارکردن خسته شدم چرا که 
اکنون در شرایطی قرار گرفتیم که کمترین حمایت از 
ارکســترهای خصوصی فعال در حوزه موسیقی ایرانی 
انجام می شــود. ما پرچم دار زنده نگه داشتن موسیقی 
هستیم که در شرف نابودی اســت و حداقل انتظار این 
اســت که دوســتان در بنیاد فرهنگی هنری رودکی 
با ما همکاری بیشــتری برای حمایت داشــته باشند. 
یکی از همین حمایت ها کم کردن اجاره بهایی اســت 

که گروه های موســیقی موظف به پرداخت 
آنها هســتند. اینها یک درد و دل اســت که 
می تواند مــورد توجه مخاطبــان و مدیران 
قرار گیرد. متأســفانه ما در این مدت هم در 
حوزه قیمت بلیت و هم اجاره بها شاهد رشد 
قیمت ها بودیم که امیــدوارم در این زمینه 

مساعدت های لازم انجام شود.
این نوازنــده ادامــه داد: یکی دیگــر معضلاتی که در 
برگزاری کنســرت ها داریم، موســیقی هایی است که 
به خواننده ها معروف شــده و ما نمی توانیم آنها را اجرا 
کنیم. در حالی که آهنگســاز آن هنرمند دیگری است 
که خواننده را به شــهرت رسانده است. اینها مشکلاتی 
است که اکنون برای اخذ مجوز کنسرت هایمان با آن رو 

به رو هستیم و امیدوارم هرچه زودتر حل شود.
شایســته تصریح کرد: در حال حاضر خوانندگانی که 
بتوانند در حوزه موســیقی ســنتی دارای ریشه های 
اصیل باشــند بســیار کم یافت می شــوند زیرا همان 
خوانندگانی هم که در این حوزه فعال بودند به ســمت 
موســیقی تلفیقی رفتند. شــرایطی که اکنون فضای 

مناسبی را فراهم نساخته است. این موضوع 
هم باعث شده که شرایط نابسمانی در حوزه 
موســیقی ایرانی وجود داشــته باشد. اینها 
معضلات بسیار مهمی اســت که می بایست 

روی آن تمرکز بیشتری انجام شود.
این رهبر ارکستر افزود: امیدوارم روزی برسد 
که طرفداران این نوع سبک های موسیقایی 
که ارکستر »چکاوک« روی آنها کار می کند از جایگاه 
بیشــتر و بهتری در حوزه موسیقی برخوردار و اصنافی 
چون خانه موسیقی داشته باشــند. به طور حتم لازم 
است که مدیران دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی هم شــرایطی را فراهم کنند تا هنرمندان پیرو 
سبک های هنرمندانی چون مرحوم گلپایگانی و ایرج 
خواجه امیری فضای مناســب تری برای اجرای داشته 
باشــند. باور کنید برگزاری کنســرت در این شرایط 
پیچیده اجتماعی و اقتصادی بسیار سخت است چون 
اسپانسرها هم به سراغ ســبک و سیاق کارهای ما نمی 
آیند و متأســفانه شــرایط به گونه ای پیش رفته که ما 

شاهد اتفاقات خوبی در این زمینه نیستیم.

شایســته در ادامه این نشســت رســانه ای با اشاره به 
جزئیات محتوایی این کنســرت گفــت: آنچه در این 
برنامه پیش روی مخاطبان قرار می گیرد اجرای آثاری 
از هنرمندان برگزیده موســیقی کشــورمان از جمله 
اســدالله ملک، علی تجویدی، جهانبخــش پازوکی، 
فضل الله توکل و محمد حیدری اســت کــه امیدوارم 

بتواند مورد توجه مخاطبان قرار گیرد.
محمدرضا تنها خواننده موسیقی ایرانی که در ارکستر 
پیش روی گــروه »چکاوک« حضــور دارد هم در این 
نشست توضیح داد: من با موســیقی ایرانی قهر هستم 
چرا که سیاســت هایی باعث شــد که این موســیقی 
آنچنان که باید مــورد توجه مخاطبان قــرار نگیرد و 
حتی این کنسرتی که قرار است با ارکستر »چکاوک« 
در تالار وحدت داشته باشیم در ناامیدانه ترین شرایط 
پیش روی مخاطبان قرار می گیرد. چرا که واقعاً در این 
زمینه حمایتی نشدیم در حالی که دوست داشتیم این 
حمایت ها از ســوی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
ادامه داشــت و جایگاه موســیقی ایرانی در شــرایط 

بهتری قرار می گرفت.

موسیقی

فریبرز دارایــی  دبیر بیســت و یکمین 
جشنواره بین المللی تئاتر دانشگاهی ایران 
معتقد اســت برگزار نشــدن این جشنواره 
به آینده دانشــجویان و تئاتر ایران آســیب 

می زند.
 زمانی فصــل بهار شــور و حــال عجیبی 
برای تئاتر ایران داشــت زیــرا در این فصل 
جشــنواره تئاتــر دانشــگاهی ایــران به 
عنوان یکی از مهم تریــن و تاثیرگذارترین 
رویدادهای تئاتری کشــور برگزار می شد. 
رویدادی که طی آن دانشــجویان به تولید 
آثار خــود و ارائــه آن هــا می پرداختند و 
چشــم اندازی جدید برای تئاتــر ایران رقم 

می زدند.
نمی توان تأثیر جشــنواره تئاتــر ایران در 
جریان ســازی را کتمان کرد. این جشنواره 
در معرفی شــکل ها و شــیوه های اجرایی 
متنوع و متفاوت از آنچه بر صحنه تئاترهای 
مرســوم می بینیم و همچنیــن در معرفی 
نیروهای جدیــد تئاتــری در گرایش های 

مختلف، نقش به سزایی را ایفا می کرد.
با وجود تمــام ویژگی هایی که جشــنواره 
بین المللی تئاتر دانشــگاهی ایران داشت، 
هیچــگاه از شــرایط به ســامانی بــرای 
برنامه ریزی و برگــزاری برخوردار نبود و در 
هر دوره چالش های مختلفــی اعم از نحوه 
و زمان انتخاب و معرفــی دبیر و بودجه لازم 

برای برگزاری، داشت.
وزارت علوم به عنوان متولی جشنواره تئاتر 
دانشگاهی ایران طی بیش از یک دهه اخیر 
آنگونه که باید و شــاید دغدغه برگزاری این 
رویداد مهم هنری را نداشــت و طی ۴ سال 
اخیر ایــن موضوع پررنگ تر از پیش شــده 

است.
شــیوع ویروس کرونا اســتمرار برگزاری 
جشنواره تئاتر دانشگاهی ایران را با اختلال 
همراه کرد و بعد از آن نیز جشنواره نتوانست 
هرساله برگزار شود و در حال حاضر سومین 
سال پیاپی است که دیگر خبری از برگزاری 

این رویداد نیست.
سال گذشــته و در جریان برگزاری چهل و 
دومین جشــنواره بین المللــی تئاتر فجر 
بخشی با عنوان »تئاتر دانشگاهی« در نظر 
گرفته شد تا برخی آثار تئاتر دانشگاهی در 
این بخش از جشــنواره روی صحنه بروند. 
همان موقع ایــن نگرانی به وجــود آمد که 
قصد مدیران و مسئولان بر این است که این 
بخش جایگزین جشنواره بین المللی تئاتر 
دانشــگاهی ایران شــود اما دبیر جشنواره 
بین المللــی تئاتر فجر این موضــوع را نفی 

کرد.
در نشست خبری چهل و دومین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر مجتبی صفری معاون 
فرهنگی اجتماعی وزارت علــوم نیز که در 
این نشســت حضور داشــت درباره نگرانی 
برای برگزاری جشــنواره بین المللی تئاتر 
دانشگاهی ایران تاکید کرد: جشنواره تئاتر 
دانشــگاهی ایران قطعاً ســال آینده برگزار 
خواهد شد.اما با پایان ســال ۱۴۰۲ و آغاز 
سال ۱۴۰۳ و ورود به آخرین ماه فصل بهار، 
همچنان خبری از برگزاری جشنواره تئاتر 
دانشگاهی ایران نیســت.نادیده گرفتن این 
رویداد مهم آســیب هایی جدی بــه تئاتر 
ایران وارد کرده و با گذشــت زمان تأثیرات 

منفی آن بیش از پیش خواهد بود.
از این رو سلســله گفت وگوهایی با فعالان 
بدنــه تئاتر دانشــگاهی در رابطــه با خلاء 
جشــنواره تئاتر دانشــگاهی و آسیبی که 
این خلاء به بدنه تئاتر ایــران وارد می کند، 

تدارک دیدیم.

باید دبیرخانه دائمی جشنواره تئاتر 
دانشگاهی راه اندازی شود

حســین عبدالهی دبیر بیســت و یکمین 

جشــنواره بین المللــی تئاتر دانشــگاهی 
ایران، درباره ارزیابی خــود از چرایی ثبات 
پیدانکردن برگزاری این رویداد مهم تئاتری 
به خبرنگار مهر گفت: فکر می کنم مهمترین 
خواســته دانشــجویان و دبیــران ادوار و 
برگزارکنندگان جشنواره تئاتر دانشگاهی 
طی سال های گذشته، داشتن یک دبیرخانه 
دائمی برای جشــنواره بوده اســت تا این 
رویداد مهم تئاتری و مهم برای دانشجویان 
علاقه مند به هنرهای نمایشی به یک ثبات 
برسد. به دلیل نداشــتن دبیرخانه دائمی، 
آرشیو ادوار مختلف جشــنواره را در اختیار 
نداریم و آنچه هم بوده از بین رفته اســت. با 
یک مکان ثابت برای جشنواره بخشی از این 
مشکلات مرتفع می شــود و در عین حال به 
برگزارکنندگان دوره های آتی جشــنواره 
کمک می کند تا برای انجــام امور مختلف 
مجبور به از نو ســاختن چرخ نشــوند. این 
جشنواره در گام اول نیاز به دبیرخانه دائمی 
دارد تا از این طریق نیروهایی را داشته باشد 
که پیگیر برگزاری جشــنواره باشــند. این 
نیروها باید از دل دانشــجویان، کانون های 
تئاتــر و انجمن هــای علمی دانشــجویی 
انتخاب شــوند. این نیروها طی نشست ها، 
رایزنی هــا و مشــورتی که با دانشــجویان 
دانشــگاه های خود دارند دبیر جشنواره را 
انتخاب کنند و ســاز و کار اجرایی جشنواره 
را پیشنهاد دهند و به دبیر جشنواره برای هر 
چه بهتر، باشکوه تر و آکادمیک برگزارشدن 

این جشنواره کمک کنند.
وی یــادآور شــد: باید خواســت برگزاری 
جشنواره تئاتر دانشگاهی در بین مسئولان 
و متولیان امر و متولیان تئاتر دانشــگاهی 
کــه مدیران ارشــد وزارت علوم هســتند، 
وجود داشــته باشــد و بــه دانشــجویان 
مســتعد و کاربلد در حــوزه اجرایی اعتماد 
کننــد. برگزارکننــدگان جشــنواره تئاتر 
دانشــگاهی و ســتاد اجرایی جشــنواره، 
دانشجویانی هستند که از دل جشنواره های 
تئاتــر  کانون هــای  درون دانشــگاهی، 
دانشگاهی و انجمن های علمی دانشجویی 
بیرون آمده اند و تجربه برگزاری رویدادهای 

مختلفی را در این نهادها و تشکل ها دارند.

نیاز جشنواره تئاتر دانشگاهی ایران 
به ردیف بودجه

دبیر بیســت و یکمیــن جشــنواره تئاتر 
دانشــگاهی در ادامه ســخنان خود متذکر 
شد: این جشنواره نیاز به یک ردیف بودجه 
مجزا دارد که هر ساله بسته به تورم موجود، 
افزایش پیــدا کند. بارها متذکر شــدیم که 
جشنواره تئاتر دانشــگاهی برای برگزاری 
خود نیاز به ردیــف بودجه دارد تــا دبیر و 
دســت اندرکاران جشــنواره بدانند با چه 

ظرفیتی باید جشــنواره را برگــزار کنند و 
دبیرخانه و وزارت علوم هر دوره برای تأمین 
منابع مالی درگیر مسائل حاشیه ای نشوند. 
این خواسته خیلی مهم است و امیدوارم به 
سرانجام برسد. متأسفانه جشــنواره تئاتر 
دانشــگاهی به عنوان یک فوق برنامه برای 
وزارت علوم تعریف شــده و جایگاه شایسته 
و بایسته را به لحاظ حقوقی و تأمین بودجه 
در وزارت علــوم نــدارد. جشــنواره تئاتر 
دانشگاهی نیاز به یک بازتعریف دارد و مانند 
جشنواره »رویش« و یا جشنواره »حرکت« 
که فوق برنامه هســتند نیســت. جشنواره 
تئاتر دانشــگاهی آینده دانشجویان را رقم 

می زند و این خیلی مهم است.
عبدالهــی تاکید کــرد: جشــنواره تئاتر 
دانشگاهی تخصصی و شــبیه یک المپیاد 
تئاتر برای دانشجویان تئاتری است که همه 
با انگیزه برای آموخته هــا و زمانی که صرف 
تحصیل این رشــته و دانــش کرده اند، آثار 

خود را ارائه می دهند.

مدیران وزارت علوم مایل به برگزاری 
جشنواره هستند اما چرا برگزار 

نمی شود؟
وی درباره اینکــه آیا مدیران و مســئولان 
تصمیم گیرنده ضرورت برگزاری جشنواره 
بین المللی تئاتر دانشــگاهی ایران را درک 
کرده اند یا خیر، اظهار کرد: مسئولان شاید 
در وهله اول و روزهــای اولی که امور مربوط 
به فرهنــگ و هنر وزارت علوم را در دســت 
می گیرند آشــنایی کمی داشــته باشند و 
اطلاعات کافی درباره ضرورت برگزاری این 
جشنواره را نداشته باشند اما بعد از گذشت 
چندصباحی از مدیریت شــان در مواجهه با 
خواست دانشجویان و استادان کاربلد تئاتر 
دانشــگاهی متوجه ضرورت برگزاری این 

جشنواره می شوند. 
کما اینکه مدیران فعلی این ضرورت را درک 
کرده انــد و من می دانم که بــه عنوان مثال 
آقای کلانتری معــاون فرهنگی اجتماعی 
وزارت علوم و مدیران شان قلبا دوست دارند 
که این جشــنواره را برگزار کنند. اینکه چرا 
جشنواره تئاتر دانشگاهی علیرغم این میل 
قلبی هنوز برگزار نشــده اســت باید مورد 
بررسی و آســیب شناســی قرار گیرد. نیاز 
است که دلیل این تعلل و تأخیر در برگزاری 

طی صحبت با این دوستان اعلام شود.
این فعال عرصــه تئاتر دانشــگاهی ادامه 
داد: می دانم که این دوســتان نشست های 
مختلفی با دبیران ادوار مختلف جشــنواره، 
دانشــجویان، نماینــدگان تشــکل های 
دانشجویی داشــته اند و طی این نشست ها 
بارها و بارها دربــاره ضــرورت برگزاری و 
اهمیت جشــنواره و تأثیر این جشنواره بر 

آینده تئاتر ایران تاکید شده است. خیلی از 
هنرمندان به نــام و گروه های موفق در تئاتر 
ایران طی سال های گذشته از خروجی های 
تئاتر دانشــگاهی بوده اند و جشنواره تئاتر 
دانشــگاهی تأمین کننده نیروهای خلاق و 
هنرمند فرهنگ و هنر این ســرزمین است. 
در این جشنواره برای دانشــجویان امکان 
آزمون و خطا، کسب تجربه و به ویژه امکان 
آزمایش رویکردهــای جدید اجرایی وجود 
دارد و حتی می توانند نســبت به تئاتر روز 
جهان واکنش داشته باشند. همه این نکات 
توسط دانشــجویان و اســتادان به مدیران 

گفته شده است.
 فکر می کنم مدیران و مســئولان ضرورت 
برگزاری جشــنواره را درک می کنند ولی 
اینکه چرا طی ۲ ســال اخیر جشنواره تئاتر 
دانشــگاهی برگزار نشده اســت، باید مورد 

بررسی قرار گیرد.
عبدالهی تاکیــد کرد: در چهــل و دومین 
جشــنواره بیــن المللی تئاتــر فجر بخش 
تئاتــر دانشــجویی را داشــتیم و من طی 
نشســت هایی که بــا مدیران و مســئولان 
وزارت علــوم داشــتم متوجــه شــدم که 

علاقه مند به برگزاری جشنواره هستند.

برگزارنشدن جشنواره به آینده 
دانشجویان و تئاتر ایران آسیب می زند

وی درباره اینکه برگزاری جشــنواره تئاتر 
دانشــگاهی چه تأثیری بر روند تئاتر ایران 
داشته و برگزار نشــدن آن چه آسیب هایی 
را به بدنه هنرهای نمایشــی وارد می کند، 
تصریح کرد: جشــنواره تئاتر دانشــگاهی 
آینده دانشــجویان علاقه منــد به هنرهای 
نمایشــی و تئاتر را رقم می زند، آثارشان در 
این جشنواره توسط هنرمندان دیگر دیده و 

شناخته شده تر می شوند.
 دانشــجویانی که در جشــنواره شــرکت 
می کننــد بعدها وارد فضاهــای دیگر نظیر 
تئاتر رســمی و گونه های دیگــر هنرهای 
نمایشی می شــوند و به نوعی آینده سازان 
فرهنگ و هنر این سرزمین هستند. برگزار 
نشــدن جشــنواره به آینده دانشــجویان 
ضربــه و آســیب می زند و فرصــت آزمون 
و خطا و دیده شــدن را از آن هــا می گیرد. 
جشــنواره باعث تکاپو و تلاش بین جامعه 
تئاتر دانشجویی می شــود. جشنواره تئاتر 
دانشگاهی نسبت به جشــنواره های دیگر 
مخاطب بیشتری داشــته و دارد و هیچ گاه 
نشده بود که ســالن های جشــنواره تئاتر 
دانشــگاهی خالی باشــد. همیشه سالن ها 
مملــو از مخاطــب علاقه منــد بــه تئاتر 

دانشگاهی بوده است.
دبیر جشنواره بیست و یکم جشنواره تئاتر 
دانشــگاهی معتقد است جشــنواره تئاتر 

دانشگاهی همیشــه یک هوای تازه ای برای 
تئاتــر ایران بوده اســت. عبدالهــی افزود: 
خیلــی از دانش آموختــگان رشــته های 
هنرهای نمایشــی و حتی رشته های دیگر 
که در جشنواره حضور داشــتند رفته رفته 
پیشــنهادهای تــازه ای در رویکردهــای 
اجرایــی، متــن و ایده بــرای تئاتــر ایران 
داشته اند. جشنواره تئاتر دانشگاهی هر بار 
خون تازه ای به رگ هــای تئاتر ایران تزریق 

کرده است.
عبدالهی دربــاره این موضــوع که علیرغم 
وعده مدیــران و مســئولان وزارت علوم بر 
برگزاری جشــنواره تئاتر دانشگاهی، سال 
جاری نیز هیچ اقدامــی در این زمینه انجام 
نشده است، گفت: از نزدیک از علاقه، خاص 
و میل مدیــران وزارت علــوم در برگزاری 
جشــنواره تئاتر دانشــگاهی مطلع هستم. 
این میل به ویژه ســال گذشــته با برگزاری 
بخش تئاتر دانشــجویی در چهل و دومین 

جشنواره بین المللی تئاتر فجر بیان شد. 
عزیزان می دانند که هیچ بخش دانشجویی 
در هیــچ جشــنواره ای نمی توانــد جای 
جشنواره تئاتر دانشــگاهی را پر کند و خلاء 
تئاتر دانشــگاهی به هیچ شــکل پرشدنی 
نیســت زیرا رویکرد و کارکرد جشــنواره، 
شــکل برگزاری آن و خروجــی این رویداد 
در مناســبات هیچ کدام از جشــنواره های 
دیگر جــای نمی گیرد. بخش دانشــجویی 
جشنواره های مختلف می تواند امکان های 
بیشتری در کنار جشنواره تئاتر دانشگاهی 
باشــد. امیدوارم میل به برگزاری جشنواره 
تئاتر دانشگاهی ایران در مدیران و مسئولان 

وزارت علوم عملی شود.

میل برگزاری جشنواره در کنشگران 
تئاتر دانشجویی وجود دارد یا نه؟

وی درباره اینکه بدنه تئاتر دانشــگاهی را تا 
چه حد در بلاتکلیف ماندن جشــنواره تئاتر 
دانشگاهی مؤثر می داند، تصریح کرد: مدتی 
تعدادی از فعالان و کنشــگران عرصه تئاتر 
دانشــگاهی اعم از برگزیــدگان و دبیران 
ادوار جشــنواره و دبیران کانون های تئاتر 
دانشگاهی و انجمن های علمی دانشجویی 
دانشــگاه ها پیگیر برگزاری جشنواره تئاتر 
دانشــگاهی بودند. مســاله مهم این است 
که برخی دانشــجویان برگزاری جشنواره 
تئاتر دانشــگاهی را به دلایلی که برای شان 
محترم اســت، طی ۲ ســال اخیر عاقلانه و 
مشروع نمی دانستند. برخی نقد داشتند که 
جشنواره به شکل گذشته نباید برگزار شود. 
معتقدم همه کنشــگران تئاتر دانشگاهی 
و دبیــران کانون های تئاتر دانشــگاهی در 
کنار هم و با دانشــجویان دانشگاه های خود 
صحبــت کنند که آیــا مایل بــه برگزاری 

جشنواره هستند یا نه.
وی در پایــان ســخنان خود عنــوان کرد: 
معتقدم بسیاری دوست دارند که جشنواره 
برگزار شــود. باید نقدهای مختلف مطرح و 
شنیده شــود. وقتی این نتیجه حاصل شد 
که جشنواره برگزار شــود، باید آئین نامه ای 
برای فــرم و چگونگی برگزاری جشــنواره 
تنظیم و در رایزنی با وزارت علوم به شــکل 

درستی برای برگزاری جشنواره برسند. 
جشــنواره برای دانشجویان اســت و باید 
مطابق خواســت اکثریت کنشــگران این 
عرصه برگــزار شــود و وزارت علــوم فقط 
باید بخش نظارت را بر عهده داشــته باشد. 
بدنه دانشــگاهی در برگزار شدن یا نشدن 
جشــنواره نقش دارند، اینکه چــه میزان 
خواســت و میل در بین دانشــجویان برای 
برگزاری جشنواره وجود دارد باید مشخص 
شــود. امیدوارم به زودی جشــنواره تئاتر 
دانشگاهی ایران مطابق میل دانشجویان و 

به بهترین شکل برگزار شود.

نشست خبری ارکستر »چکاوک«؛ چند پیشنهاد به مدیران موسیقی
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میدان

ســپهر ســتاری  آتیلا حجازی درباره 
اتفاقات اخیر اســتقلال و آخرین وضعیت 

علی چینی صحبت کرد.
 استقلال در شــرایطی که هفته های پایانی 
صدرنشــین لیگ برتر بود ولــی در نهایت 
رقابت قهرمانــی را به پرســپولیس واگذار 
کرد. پس از قهرمانی پرســپولیس، بسیاری 
از اعضای تیم اســتقلال و پیشکسوتان این 
تیــم از تصمیــم داور بازی پرســپولیس - 
مس رفســنجان در خصوص گل گیورگی 
گولســیانی انتقاد کردند و حتی برای وزیر 
ورزش هم نامه نوشــتند. از طرفی ناکامی 
در کسب عنوان قهرمانی انتقاداتی را هم از 

جواد نکونام به دنبال داشته است.
آتیلا حجــازی که در هفته هــای پایانی به 
عنوان سرپرســت اســتقلال انتخاب شد 
اما معتقد اســت نکونــام و کادر فنی آبی ها 
تلاش زیادی برای موفقیت این تیم کردند 
و با توجه به بضاعت اســتقلال خوب نتیجه 
گرفتنــد. او در گفتگو بــا خبرآنلاین اعلام 
کرد که مشــکلی برای همراهی اســتقلال 
برای فصل آینده ندارد و در خصوص آخرین 
وضعیت علی چینی، پیشکسوت آبی ها هم 
توضیح داد. گفتگوی خبرآنلاین با حجازی 

در ادامه آمده است:

 اول از همه می خواستم درباره علی 
چینی بپرسم. شــما این مدت کنار او 
حضور داشتید و از نزدیک وضعیتش 
را دیدید. او اکنون در چه شــرایطی 

است؟
من دیروز صبح و شــب کنارش بودم و یک 
نوبت برای کلیــه اش دیالیز شــد. دکتر او 
نامه انجام پیوند کلیه را زده که اقدام شــود 
و یک ســری کارهای درمانی قبل از پیوند 
هســت که علی و دهنده کلیــه باید انجام 
بدهند. یک سری آزمایشات و مراحل است 
که انجام شود و پیوند کلیه علی انجام شود. 
شرایط او با توجه به دیالیزی که انجام داد و 
۳ واحد خونی که تزریق کرده نسبت به ۴-۳ 

روز قبل بهتر است.

 شما خیلی هم از بی توجهی به علی 
چینی ناراحت بودید و یک اســتوری 

هم منتشر کردید.
همه فکــر می کنند صحبت هــای ما برای 
مســائل مالی اســت ولی روی صحبت من 
به هوادارانــی بود که مدت هاســت علی را 
ندیده انــد و دم از هــواداری می زنند. حتی 
علی در یک برنامــه تلویزیونی هم صحبت 
کــرد و من هم اســتوری گذاشــتم و توقع 
این بود کســانی که دم از اســتقلالی بودن 

می زنند، با یک شــاخه گل در بیمارستان 
حاضر شــوند و احوال او را بپرســند. کسی 
کمک مالی نخواســت. توقع مالی از کسانی 
است که دست شــان به دهن شان می رسد 
و مشــکلی برای کمک کردن ندارند. خود 
علی چینی مخالف این مســئله بود و گفت 
دوست ندارم جایی گفته شود ولی من چون 
دوست او هســتم و نیاز دیدم این را عنوان 
کردم. پیشکسوتان استقلال و در راس آن ها 
آقای بهتاش فریبا تلاش خودشان را کردند 
که مبلغی جمــع آوری شــد و از او ممنون 
هستم. تا این لحظه به جز یکی دو نفر دیگر 
کمک مالی دیگری نشــده است. قول هایی 
داده شــده ولی مبلغ خاصی به حساب علی 
واریز نشده و جزیی بوده اســت. البته که ما 
توقعی هم از کسی نداریم ولی به عنوان یک 
پیشکسوت استقلال که در این شرایط قرار 
دارد، وظیفه ماست که اطلاع رسانی کرده و 

کمک جمع آوری کنیم.

 باشگاه استقلال هم قول داد به علی 
چینی کمک کند.

بله آقای ســمیعی هم بعــد از صحبت های 
که شد تشــریف آوردند. علی حتی در بازی 
با فولاد همراه من به اردوی اســتقلال آمد. 
همان موقع سردار شهریاری و آقای سمیعی 
پیگیر کار او بودند و بعد هم آقای ســمیعی 
به بیمارســتان آمدند و قول هایی دادند که 
انشاءلله در اســرع وقت باشــگاه استقلال 

بتواند به علی چینی کمک کند.

 کمی درباره شرایط استقلال صحبت 

کنیم. این تیــم قهرمانی را در آخرین 
هفته هــا از دســت داد. در مجموع 

وضعیت را چطور دیدید؟
الان که لیگ تمام شــده می گویم من یک 
ماه کنار این تیم بودم و اســتقلال با توجه به 
بضاعتی که داشــت، به نظرم فراتر از انتظار 
نتیجه گرفت. درســت اســت که استقلال 
و پرسپولیس همیشــه باید برای قهرمانی 
بجنگند ولی شما با دست خالی نمی توانید 
بجنگید. اســتقلال بــا توجه بــه نفراتش 
خوب نتیجه گرفته و شــاید اگــر اول فصل 
از من می پرسیدند این تیم چندم می شود، 
می گفتم در بهتریــن حالت چهارم یا پنجم 
می شــود. این تیم تا روز و لحظه آخر برای 
قهرمانی جنگید، هفته ها صدر جدول بود و 
متاسفانه برای مسائلی که همه از آن باخبر 
هســتند، جام را از دســت داد. جای تقدیر 
دارد که همــه مجموعه زحمت کشــیدند 
تیم به این جایگاه رســید ولی با تصمیمات 
اشتباه داور قهرمان نشــد. البته شایستگی 
پرســپولیس را به هیچ عنوان زیر ســوال 
نمی برم و تیم قابل احترامی هســتند ولی 
یک ســری مســائل حاشــیه ای باعث شد 

استقلال از قهرمانی دور شود.

 اســتقلالی ها خیلی به گل آفساید 
پرسپولیس اعتراض داشتند و حتی به 
وزیر ورزش هم نامه زدند. موافق این 

حجم از اعتراض هستید؟
نه من واقعا موافق این همه اعتراض نیستم 
ولی این اتفاقات بارها تکرار شده است. الان 
خبری آمده کــه خداداد افشــاریان به ۱۵ 

مورد تبانی داوران اعتراف کرده است و این 
نشان می دهد چنین اتفاقاتی وجود داشته 
است. امیدوارم سهوی باشد ولی تکرار یک 
سری صحنه ها شــائبه هایی به وجود آورده 
است که خدایی نکرده اتفاقاتی پشت پرده 
رخ داده اســت. مثلا گل پرسپولیس را همه 
گفتند آفساید بوده و حتی وحید امیری که 
خیلی برای او احترام قائل هســتم و از نظر 
اخلاقی بسیار انسان درســتی است، علنی 
گفت و روح ورزش هم همین اســت. کریم 
باقری هم گفت آفســاید بــود ولی ما کاری 
نمی توانیم کنیم و همین که حقانیت ثابت 
شــود که چنین اتفاقی افتاده و قهرمانی از 

استقلال گرفته شده، کافی است.

 بعــد از این اتفاقــات بحث آوردن 
VAR هم دوباره داغ شده ولی معلوم 
نیســت چه زمانی فوتبال ایران هم 

صاحب این تکنولوژی می شود.
در ســاده ترین کشــورها هم VAR دارند 
و تا ایــن اتفاق در فوتبال ایــران نیفتد، این 
تنش ها ادامه خواهد داشــت. ما که در این 
فوتبال غیرحرفــه ای خودمــان این همه 
هزینه می کنیم، خــب حداقل VAR بیاید 
که این حواشــی و تهمت ها تمام شود. اگر 
مشــکلی نداشــته باشــیم، نباید با آوردن 
VAR مخالفــت کنیم. بایــد VAR بیاید 
که حق به حقدار برســد و حقانیت ها ثابت 
شود. به نظر من واجب ترین چیز در فوتبال 

ما VAR است.

 به نظرتان اختلافــات داخلی بین 

علی خطیر و جواد نکونام چقدر روی 
وضعیت استقلال تاثیر گذاشت؟

مســلما تاثیرگذار بوده اســت. من چون به 
صورت ریــز در بطن قضیه نبــودم، خیلی 
نمی توانم نظــر بدهم ولی حتمــا نواقصی 
بوده اســت. از بازیکنان و اعضای کادر فنی، 
نه فقط جواد نکونام شنیده ام و تمام کسانی 
که در تیم هستند ناراحت بودند. هرچه بود 
تمام شــد و اســتقلال به یک ثبات نسبی و 
آرامش خوبی رســید. من خیلی خوشحالم 
تیم زیر نظر هولدینــگ خلیج فارس، آقای 
علی عسگری و آقای شــهریاری قرار دارد و 
حمایت کاملــی از تیم می کننــد و ممنون 
آن ها هستم. بازی آخر هم گفتم انشاءلله در 
فصل جدید شاهد یک اســتقلال قدرتمند 
خواهیم بود چون هولدینگ به خوبی از تیم 
حمایت می کند و امیــدوارم اتفاقات خوبی 

برای استقلال رخ دهد.

 این روزها بحث ماندن و رفتن جواد 
نکونام هم در فضای مجازی داغ شده 
و حتی به پیشکســوتان هم کشیده 
اســت. مثلا وریا غفوری خواســتار 
جدایی نکونام شد. به نظر خودتان او 

باید بماند یا برود؟
هر کسی در بیان نظرات خود آزاد است و هر 
کسی نظری دارد و نمی توانیم همه را همسو 
کنیم. من به همــه نظرات احترام می گذارم 
ولی به نظر شــخص خودم کــه از نزدیک 
تیم را دیدم، کادر فنی شــبانه روزی تلاش 
کرد. از صبح تا ساعت ۱۰ شب در کمپ کار 
می کردند و مشــغول آنالیز و جلسه بودند و 
دلســوزانه کار کردند. بازیکنان هم به این 
مسئله اذعان داشــتند که همه تلاش شان 
را کردند. استقلال نســبت به بضاعت خود 

فوق العاده نتیجه گرفت.

 صحبت پایانی؟
از هــواداران عزیــز کــه تیــم را حمایت 
می کنند، ممنون هستم. فقط اینکه فضای 
مجازی چنددســتگی به وجود آورده و من 
خودم خیلی بــه آن ورود نمی کنم. چون از 
اسمش پیداست و مجازی است. از هواداران 
خواهش می کنم بخش حقیقی و چیزهایی 
که واقعیت دارد را دنبــال کنند. در فضای 
مجازی هر پیج منتســب به فردی اســت و 
همه را به جان هم می اندازنــد. هر پیج هم 
یکی را کاندیدای نیمکت می کند و بلبشوی 
عجیبی اســت. هواداران زیاد به شــایعات 
توجه نکننــد و تمرکز تمام ارکان باشــگاه 
روی موفقیت اســتقلال و بستن تیم خوبی 

برای لیگ برتر و لیگ نخبگان است.

خریدار  کارشــناس والیبال معتقد است تیم 
ملی ایران مقابل ترکیه ضعیف تر از بلغارســتان 
بازی کرد که دلیل این موضوع هم به خاطر عدم 
تمرکز و شــوک به تیم پس از اخراج ســرمربی 

برزیلی تیم ملی بود.
فرهاد نفرزاده، دربــاره عملکرد تیم ملی والیبال 
در لیــگ ملت هــای والیبــال و اخــراج پائز از 
هدایت تیم ملی گفت: با وجود اینکه تیم ملی با 
مربیگری پائز در لیگ ملت ها هفت باخت کسب 
کرده اما به لحــاظ فنی عملکرد بدی نداشــت 
هر چند که در برخی بازی ها انتظارات بیشــتر 
بود اما بــه طور کلی تیم به لحــاظ فنی وضعیت 
بدی نداشــت و ضمن اینکه این نتیجه هم قابل 

پیش بینی بود. 
به هر حال ســرمربی تیم ملی خیلی دیر به این 
تیم اضافه شــد و شــناخت زیادی از بازیکنان 
نداشــت و چندین بازیکن مطرح هم به تیم ملی 
نیامدند. مجموع این مســائل باعث شد که تیم 

ملی در لیگ ملت ها نتواند نتیجه بگیرد.
وی گفت: البته من معتقدم عملکرد پائز بد نبود 
به هر حال او نســبت به والیبال ایران شــناخت 
زیادی نداشــت. بازیکنان تیم ملی هــم از این 
ســرمربی شــناخت نداشــتند و با توجه به این 
شرایط نمی توانیم بگوییم عملکرد او فاجعه بوده 

است.
 بنابراین بــه نظرم تصمیم فدراســیون مبنی بر 
اخراج این بازیکــن، تصمیم درســتی نبود. در 
بازی با بلغارســتان تیم ملی ضعیف کار کرد اما 
در بازی با ترکیه که بعد از اخــراج پائز بود تیم به 
مراتب ضعیف تر از بازی قبل ظاهر شد. این نشان 

می دهد تیم با شوک اخراج پائز بهم ریخت.
کارشناس والیبال ایران تأکید کرد: ترکیه نسبت 
به سایر حریفان ایران در لیگ ملت ها، آسان ترین 
حریف بود اما با این تصمیم فدراسیون، بازیکنان 
مقابل این تیم حتی ضعیف تر از تیم بلغارســتان 

ظاهر شدند.
 نتیجه ای که در بازی ترکیه به دســت آمد نشان 
داد تصمیم فدراســیون غلط بوده است. تمرکز 
تیم بهم ریخته بود و اشــتباهات بازیکنان بیشتر 
شــده بود. در مدت زمان ۲۴ ساعت تفکرات تیم 
و مدل بازی کردن بازیکنان تغییر می کند و این 
موضوع روی عملکرد تک تک آن ها اثر گذاشــته 

بود. 

به نظرم رئیس فدراســیون بایــد صبر می کرد 
حداقل بازی بــا ترکیه انجام می شــد و بعد این 
تصمیم را می گرفت یا حداقل تا پایان مســابقات 

دست نگه می داشتند.
نفرزاده تأکیــد کرد: با توجه بــه نتایجی که تیم 
ملی والیبال ایران در هفتــه اول و دوم رقابت ها 
کسب کرده بود، خواه ناخواه تیم جز سه تیم آخر 
این مســابقات خواهد بود و فرقــی به حال آن ها 
نمی کرد. تیم ملی در اولین مســابقه خود مقابل 
صربســتان نتیجه را واگذار کرده بــود، در حالی 
که تیم صربستان حریف مستقیم ما برای کسب 
سهمیه المپیک بود و وقتی تیم ملی مقابل آن ها 
شکست خورد، حضور در المپیک برای ما کم لم 

یکن شده بود. 
بنابراین فرقــی نمی کرد که با چــه مربی ادامه 
بدهیم. ضمــن اینکه حق و حقــوق ۴ ماهه این 
مربی هم پرداخت شده بود و بود و نبودش فرقی 

نمی کرد.
کارشناس والیبال ایران در پاســخ به این سوال 
که آیا به نظر شــما ضعف تیم ملی فقط مســائل 
روحی و روانی اســت یــا به لحاظ فنــی هم تیم 
مشــکل دارد، گفت: به هیچ عنوان این موضوع را 
قبول ندارم که تنها مســائل روحی و روانی باعث 

می شود که تیم نتیجه نگیرد. 
مجموع عوامل باعث رقم خوردن چنین نتایجی 
می شود. به نظرم اولین موضوع مسائل مدیریتی 
در فدراســیون والیبال اســت. والیبال در زمان 
داورزنی دچار افت شــد، در آن زمانــی که تیم 
ملی با ایگور کولاکوویچ ســهمیه المپیک گرفت 
قبل از مسابقات المپیک این مربی حذف و آلکنو 

جایگزین آن شد.
وی ادامه داد: مربی که هیچ شــناختی از والیبال 
ایران نداشت و در فاصله اندک تا المپیک به تیم 
ملی آمد، این اتفاق در زمــان داورزنی رخ داد که 
تمامی افراد کــه در حال حاضر در فدراســیون 
هســتند؛ در آن تصمیم گیری هم نقش داشتند 
و تنها تفاوتش این اســت که الان تنها نقش های 

آن ها جابه جا شده است.
 این موضوع نشان می دهد این افراد باید تفکرات 
خودشــان را تغییر بدهند چرا کــه همین افراد 
قبل از المپیک توکیو هم در فدراســیون والیبال 
بودند و نتوانســتند در آن زمان تصمیم درستی 
بگیرند و تیم در المپیک نتیجه ضعیفی کســب 

کرد الان هم شرایط به همین صورت است، همان 
افراد دوباره روی کار هســتند و تیم باز هم نتیجه 

نمی گیرد.
نفرزاده عنــوان کرد: ما بازیکنــان خیلی خوبی 
داشتیم که می توانســتند در این برهه زمانی به 
تیم ملی کمک کنند اما ما خودمان نخواستیم از 
آن ها کمک بگیریم. دو سال پیش میلاد عبادی 
پور کاپیتان تیم بــود که او را کنار گذاشــتیم و 
محمد موسوی را به عنوان کاپیتان به تیم اضافه 
کردیم که میلاد دیگر به تیــم نیامد. الان میلاد 
عبادی پور را بــه تیم دعوت کردیــم که محمد 

موسوی به تیم نیامد. 
این مسائل نشان می دهد در تیم ملی تفرق وجود 
دارد. فدراســیون می توانســت از سعید معروف 
برای کار کردن در تیم ملی دعوت کند اما این کار 
را انجام نداد. متأسفانه مسئولان ما از موجودیت 
والیبال ایران استفاده نکردند. در پست سرعتی 
بازیکنانی داشتیم که در لیگ بازی کرده بودند و 
می توانستند در این مسابقات به تیم کمک کنند 
اما این کار را انجام ندادیم. بــه نظرم ترکیب تیم 
ملی در لیگ ملت ها بســیار کم تجربه هستند، 
البته همه آن هــا از نظــر فنی بازیکنــان فوق 

العاده ای هستند.
وی گفت: همه این عوامل دســت به دســت هم 
داد تا تیم این نتیجه را بگیرد. در کنار آن مسائل 
روحی و روانــی هم اضافه کنیــد. وقتی یک تیم 
مــدام می بازد به هــر حال بازیکنــان در فضای 
مجازی واکنش ها را می بینند و این فشــار روی 

آن ها مضاعف است.
 تیمی کــه چندین ســال در لیــگ ملت ها جز 
بهترین ها بوده ولی الان شــرایطی به وجود آمده 
که روی دور ناکامی و باخت اســت، طبیعی است 
که بازیکنان دچار اســترس شوند و عملکردشان 

افت کند.

اکبر فلاح:
یزدانی جایگاهش را محکم کرد

کارشناس کشــتی آزاد با ابراز خرســندی از شــرایط مطلوب یکی از 
امیدهای کســب مدال ایران در المپیک، گفت: حسن یزدانی خودش 

را قبل از المپیک محک زد تا خیال دوستداران کشتی از او راحت شود.
اکبر فلاح، درباره عملکرد تیم ملی کشتی آزاد در مسابقات رنکینگ دار 
مجارستان و کسب مدال طلای حســن یزدانی در این رقابت ها گفت: 
خدا را شــکر یزدانی بعد از ۸ ماه دوری در این مسابقات قدرتمند ظاهر 
شد. او به حضور در یک مســابقه بین المللی نیاز داشــت و باید قبل از 
المپیک با توجه به شــرایطی که بــرای کتف اش رقم خــورد، محک 
می خورد. حضور در این رقابت ها برای یزدانی از هر طرف سودمند بود، 
او توانست آمادگی جسمانی و کتف آســیب دیده اش را محک بزند و و 

حالا با اطمینان بیشتری به المپیک راه پیدا می کند.
وی گفت: حســن یزدانی از فرصت حضــور در رقابت های رنکینگ دار 
مجارستان به خوبی استفاده کرد و توانســت جایگاه خودش را محکم 
کند. امیدوارم با همین قدرت در المپیک هم حاضر شود و بتواند مدال 
طلای این مســابقات را از آن خود کند. در مســابقات المپیک او دیوید 
تیلور حریف دیرینه خود را پیش رو ندارد و همیــن موضوع او را کمتر 
تحت فشــار قرار می دهد، البته که نباید از حریــف آمریکایی اش غافل 

شد اما به نظرم تجربه یزدانی به این کشتی گیر می چربد.
فلاح با اشــاره به عملکرد دیگر کشــتی گیران ایــران در این رقابت ها 
خاطرنشــان کرد: این مســابقات برای کشــتی گیران جوان بیشــتر 
میدانی برای کســب تجربه اســت و برد و باخــت در آن معنایی ندارد. 
این کشــتی گیران با هدف پشتوانه سازی اعزام می شــوند و اصلًا نباید 
به نتیجه ای که این کشتی گیران کســب کردند توجه کنیم. به هر حال 
دیر یا زود باتجربه ها از تیم ملی کنار می روند و این کشــتی گیران باید 
جایگزین آن ها شــوند و میدان دیدن آن ها و کسب تجربه می توانند به 
آینده کشتی کمک بزرگی کند. کشتی آزاد نیاز به پشتوانه سازی دارد 
و بایــد از الان این کار را انجــام دهیم.وی در مورد ترکیــب نهایی تیم 
ملی کشتی آزاد در مســابقات المپیک و شانس مدال آوری آن ها اظهار 
داشت: امیرحسین زارع و حسن یزدانی جز کشــتی گیران درجه یک 
تیم ما هســتند که با توجه به شــناخت حریفان آن ها می توانیم پیش 

بینی کنیم این دو کشتی گیر به دو مدال خوش رنگ می رسند.

کارشناس کشــتی ایران گفت: در دیگر اوزان کشتی هم شانس کسب 
مدال داریم به شرط اینکه کشتی گیران پرقدرت ظاهر شوند. اوزان ۶۵، 
۷۴ و ۹۷ کیلوگرم جز اوزان شلوغ هستند که قهرمانان و مدعیان زیادی 
در این اوزان حضور دارند. اگر هر کدام از نمایندگان کشتی ایران در این 
سه وزن بتوانند مقابل یک کشتی گیر صاحب نام به پیروزی برسند جز 

چهار نفر برتر قرار می گیرند و به مدال نزدیک شوند.
فلاح عنوان کرد: امــا اگر بتوانند دو پیروزی کســب کننــد به مراتب 

شرایط بهتری خواهند داشت و فینالیست می شوند.

 رقابت طارمی و آزمون برای بهترین شدن 
برابر ازبکستان

تیم ملی فوتبال ایران در حالی   رو در روی ازبکســتان قرار می گیرد که 
دو مهاجم تیم ملی رقابت تنگاتنگی بــا یکدیگر دارند.تیم های فوتبال 
ایران و ازبکســتان در هفته پنجم مرحله دوم مقدماتــی جام جهانی 
۲۰۲۶  امروز ســه شــنبه ۲۲ خرداد و در ورزشــگاه آزادی رو در روی 
هم قرار می گیرند. ایران و ازبکســتان هر دو در گروه E صعود خود را به 
دور بعد قطعی کرده اند و پیروزی در این دیدار می تواند آنها را به عنوان 
صدرنشین انتخاب کند.در دیدارهای گذشته دو تیم، مهدی طارمی و 
ســردار آزمون در کنار علی دایی با ۳ گل زده بهترین گلزنان ایران برابر 
ازبکستان هستند و با توجه به حضور طارمی و آزمون در تیم ملی این دو 

مهاجم می توانند در این بازی تبدیل به بهترین گلزن ایران شوند.
علاوه بر این، آزمون و طارمی با ۵۳ و ۵۰ گل زده در حال حاضر بهترین 
گلزنان ملی ایران به شــمار می روند و از این حیث هم رقابت دارند. این 
بازی با قضاوت »کیم جونگ هیوک« از کره جنوبی و از ســاعت ۲۰:۳۰ 

برگزار می شود.
 

مجمع انتخاباتی فدراسیون دوومیدانی ۱۱ تیر 
برگزار می شود

زمان برگزاری مجدد مجمع انتخاباتی فدراسیون دوومیدانی مشخص 
شد.در جریان برگزاری مجمع عمومی و سالیانه فدراسیون دوومیدانی 
که در محل آکادمی ملی المپیک برگزار شــد با تصمیــم اعضاء زمان 

برگزاری مجدد مجمع انتخاباتی این فدراسیون مشخص و نهایی شد.
در جلسه معین شــد مجمع انتخاباتی ۱۱ تیر برگزار و در پی آن رییس 

چهار سال آینده این فدراسیون مشخص شود.
مجمع انتخاباتی فدراســیون دوومیدانی قرار بود امروز برگزار شود که 
به دلیل عدم  وصول تایید صلاحیت برخی از نامزدهای تصدی پســت 

ریاست این فدراسیون و ایجاد شرایط برابر رقابتی لغو شد.
 

اعلام زمان قرعه کشی مرحله نهایی انتخابی 
جام جهانی ۲۰۲۶

قرعه کشــی مرحله نهایی انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ در قاره آســیا ۷ 
تیر در مقر کنفدراســیون فوتبال آســیا برگزار خواهد شد. مرحله دوم 
رقابت هــای انتخابی جام جهانــی ۲۰۲۶ فوتبال روز سه شــنبه هفته 
جاری در قاره آسیا به پایان می رسد تا چهره تیم های راه یافته به مرحله 
نهایی رقابت ها مشــخص شــود.طبق اعلام AFC قرعه کشی مرحله 
پایانی مسابقات، ۷ تیر در مقر کنفدراســیون فوتبال آسیا برگزار شود. 
بازی های این مرحله نیز از ۱۵ شــهریور در ۳ گروه ۶ تیمی آغاز خواهد 

شد.
تا کنون تیم های ملی ایــران، قطر، اردن، ازبکســتان، عمان، بحرین، 
امارات و فلسطین، عربستان، عراق، کره، ژاپن و استرالیا نیز با پیشی از 

رقبا، میخ صعود را کوبیده اند.

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اينکه يک قطعه زمين باير به پلاک ثبتی 4288 فرعی از 172 اصلی ، مفروز و مجزا شده از 1 فرعی از اصلی مذکور ، 
قطعه 433 حوزه ثبت ملک ساوجبلاغ استان البرز به مساحت 228 متر مربع مشخصات مالکيت مالکيت سيد محمد جواد / 
ميرقادری فرزند سيدعلی شماره شناسنامه 1805 تاريخ تولد 1344/04/28 صادره از تهران دارای شماره ملی 004۶700821 با 
جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعيان با شماره مستند مالکيت 91949 تاريخ 1384/07/05 موضوع 
سند مالکيت اصلی بشماره چاپی 4۶7304 سری الف سال 9۶ با شماره دفتر الکترونيکی 139۶20331012010833 ثبت 
گرديده است. سپس نامبرده با ارائه دو برگ استشهاديه تصديق شده اعلام نموده اند که سند مالکيت چاپی مورد ثبت که به علت 
جابجايی مفقود گرديده و درخواست صدور سند مالکيت المثنی نموده است. لذا مراتب به استناد به ماده 120 آيين نامه قانون 
ثبت در يک نوبت اگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکيت نزد خود و يا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد 
از تاريخ انتشار اين اگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکيت به اين اداره تسليم تا وفق مقررات عمل گردد .

رونوشت به ستاد اجرايی فرمان حضرت امام ره در صورت عدم ارائه آراء و يا دادنامه ظرف مدت ده روز کاری وفق مقررات ادامه 
تشريفات المثنی صورت می پذيرد .

محسن هدائی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ  از طرف کریم انصاری میم الف: ۱۱۰۱۵ 

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اينکه يک قطعه زمين باير به پلاک ثبتی 4310 فرعی از 172 اصلی ، مفروز و مجزا شده از 1 فرعی از اصلی مذکور ، قطعه 
751 حوزه ثبت ملک ساوجبلاغ استان البرز به مساحت 324 متر مربع مشخصات مالکيت مالکيت سيد محمد جواد / ميرقادری 
فرزند علی شماره شناسنامه 1805 تاريخ تولد 1344 صادره از تهران دارای شماره ملی 004۶700821 با جز سهم ۶ از کل 
سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعيان با شماره مستند مالکيت 91959 تاريخ 1384/07/05 موضوع سند مالکيت 
اصلی بشماره چاپی 450235 سری الف سال 9۶ با شماره دفتر الکترونيکی 139۶20331012011393 ثبت گرديده است. 
سپس نامبرده با ارائه دو برگ استشهاديه تصديق شده اعلام نموده اند که سند مالکيت چاپی مورد ثبت که به علت جابجايی 
مفقود گرديده و درخواست . صدور سند مالکيت المثنی نموده است لذا مراتب به استناد به ماده 120 آيين نامه قانون ثبت در 
يک نوبت اگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکيت نزد خود و يا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از 

تاريخ انتشار اين اگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکيت به اين اداره تسليم تا وفق مقررات عمل گردد .
رونوشت به ستاد اجرايی فرمان حضرت امام ره در صورت عدم ارائه آراء و يا دادنامه ظرف مدت ده روز کاری وفق مقررات ادامه 

تشريفات المثنی صورت می پذيرد .
محسن هدائی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ  از طرف کریم انصاری  میم الف : ۱۱۰۱۴

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اينکه يک قطعه زمين باير به پلاک ثبتی 4388 فرعی از 172 اصلی ، مفروز و مجزا شده از 1 فرعی از اصلی مذکور ، قطعه 
855 حوزه ثبت ملک ساوجبلاغ استان البرز به مساحت 2۶4 متر مربع مشخصات مالکيت مالکيت سيد محمد جواد / ميرقادری 
فرزند سيد علی شماره شناسنامه 1805 تاريخ تولد 1344/04/28 صادره از تهران دارای شماره ملی 004۶700821 با جز سهم 
۶ از کل سهم . بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعيان با شماره مستند مالکيت 9195۶ تاريخ 1387/07/05 دفترخانه اسناد 
رسمی شماره 310 شهر تهران استان ،تهران موضوع سند مالکيت اصلی بشماره چاپی  4۶7533سری الف سال 9۶ با شماره 
دفتر الکترونيکی 139۶20331012010۶5۶ ثبت گرديده است. سپس نامبرده با ارائه دو برگ استشهاديه تصديق شده اعلام 
نموده اند که سند مالکيت چاپی مورد ثبت که به علت جابجايی مفقود گرديده و درخواست صدور سند مالکيت المثنی نموده 
است . لذا مراتب به استناد به ماده 120 آيين نامه قانون ثبت در يک نوبت اگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکيت نزد خود و يا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاريخ انتشار اين اگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه 
سند مالکيت به اين اداره تسليم تا وفق مقررات عمل گردد . رونوشت به ستاد اجرايی فرمان حضرت امام ره در صورت عدم ارائه 

آراء و يا دادنامه ظرف مدت ده روز کاری وفق مقررات ادامه تشريفات المثنی صورت می پذيرد .
محسن هدائی اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ از طرف کریم انصاری میم الف : ۱۱۰۱۱

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اينکه يک قطعه زمين باير به پلاک ثبتی 4289 فرعی از 172 اصلی، مفروز و مجزا شده از 1 فرعی از اصلی مذکور ، 
قطعه 439 حوزه ثبت ملک ساوجبلاغ استان البرز به مساحت 228 متر مربع مشخصات مالکيت مالکيت سيد محمد جواد / 
ميرقادری فرزند سيدعلی شماره شناسنامه 1805 تاريخ تولد 1344/04/28 صادره از تهران دارای شماره ملی 004۶700821 با 
جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعيان با شماره مستند مالکيت 91949 تاريخ 1384/07/05 موضوع 
سند مالکيت اصلی بشماره چاپی 4۶7977 سری الف سال 9۶ با شماره دفتر الکترونيکی 139۶20331012011141 ثبت 
گرديده است. سپس نامبرده با ارائه دو برگ استشهاديه تصديق شده اعلام نموده اند که سند مالکيت چاپی مورد ثبت که به علت 
جابجايی مفقود گرديده و درخواست صدور سند مالكيت المثنی نموده است لذا مراتب به استناد به ماده 120 آيين نامه قانون 
ثبت در يک نوبت اگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکيت نزد خود و يا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد 
از تاريخ انتشار اين اگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکيت به اين اداره تسليم تا وفق مقررات عمل گردد. 
رونوشت به ستاد اجرايی فرمان حضرت امام ره در صورت عدم ارائه آراء و يا دادنامه ظرف مدت ده روز کاری وفق مقررات ادامه 

تشريفات المثنی صورت می پذيرد .
محسن هدائی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ از طرف ابوالفضل مرادی میم الف : ۱۱۰۱۲

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اينکه يک قطعه زمين باير نوع ملک طلق با کاربری مسکونی به پلاک ثبتی 4307 فرعی از 172 اصلی ، مفروز و مجزا شده از 
1 فرعی از اصلی مذکور ، قطعه 748 واقع در حوزه ثبت ملک ساوجبلاغ استان البرز به مساحت 324 متر مربع مشخصات مالکيت 
مالکيت سيدمحمدجواد / ميرقادری فرزند سيدعلی شماره شناسنامه 1805 تاريخ تولد 1344/04/28 صادره از تهران دارای شماره ملی 
004۶700821 با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعيان با شماره مستند مالکيت 91955 تاريخ 1384/0۶/31 
دفترخانه اسناد رسمی شماره 310 شهر تهران استان تهران موضوع سند مالکيت اصلی بشماره چاپی 98133۶ سری الف سال 9۶ با 
شماره دفتر الکترونيکی 139720331012001552 ثبت گرديده است. سپس نامبرده با ارائه دو برگ استشهاديه تصديق شده اعلام 
نمودهاند که سند مالکيت چاپی مورد ثبت که به علت جابجايی مفقود گرديده و درخواست صدور سند مالکيت المثنی نموده است. لذا 
مراتب به استناد به ماده 120 آيين نامه قانون ثبت در يک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکيت نزد خود و 
يا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاريخ انتشار اين اگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکيت به اين اداره 
تسليم تا وفق مقررات عمل گردد. رونوشت به ستاد اجرايی فرمان حضرت امام ره در صورت عدم ارائه آراء و يا دادنامه ظرف مدت ده روز 

کاری وفق مقررات ادامه تشريفات المثنی صورت می پذيرد.
محسن هدائی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ از طرف ابولفضل مرادی میم الف : ۱۱۰۱۳

فرهاد نفرزاده:

 از موجودیت والیبال استفاده نشد



استان

اردبیل-افســون جبارزاده   مدیرکل شــیلات اســتان 
گفــت: مزرعــه پــرورش ماهیــان ســردآبی بــه  اردبیــل 
ظرفیــت ۲۰ تــن بــا اشــتغال زایــی ۴ نفــر بــه بهره بــرداری 

خواهد رسید. 
به گزارش روابــط عمومی اداره کل شــیلات اســتان دکتر 
محمــد اله بخــش مدیــرکل شــیلات اســتان بــه همــراه 
فرمانــدار محترم شهرســتان، بخشــدار مرکزی ســبلان و 
رئیس جهادکشاورزی ســرعین از مزرعه پرورش ماهیان 
ســرد آبــی در روســتای شــمس آبــاد از توابع شهرســتان 
ســرعین بازدیــد کردنــد. محمــد الــه  بخــش درحاشــیه 
ایــن بازدیــد اعــلام کــرد: مزرعــه پــرورش ماهی ســردآبی 
با ســرمایه گــذاری بیــش از ۴۰ میلیــارد ریال با پيشــرفت 
فیزیکــی ۸۰ درصد توســط بخش خصوصی در روســتای 
شــمس آبــاد مــورد احــداث و بهره بــرداری قــرار خواهــد 
گرفت. دکتر اله بخــش از تلاش ویژه برای حل مشــکلات 
و تحقــق مطالبــات ســرمایه گذار ایــن پــروژه خبــر داد و 
کــرد: مشــکلاتی از قبیــل جایگــذاری تیــر  خاطرنشــان 

برق بــه منظــوری برق رســانی و عــدم پرداخت بــه موقع 
تســهیلات بانکی وجود داشــت که بــا همــکاری و تلاش 
ویــژه فرماندار محتــرم و بخشــدار مرکزی مرتفــع خواهد 
شــد مدیرکل شــیلات اســتان اشــتغال آفرینــی، افزایش 
تولیــد و اســتفاده از قابلیت هــای گردشــگری را از مزیت 
های مهم این پروژه عنوان کرد و افزود: رفع موانع پيش 
روی ســرمایه گذاران در این بخش، دســت یابــی به این 

مهم را سرعت خواهد بخشید.
دکتر اله بخش گفــت: تقویت و پشــتیبانی از بخش آبزی 
پروری اســتان راهبرد اداره کل شــیلات اســتان در ســال 
جهش تولید اســت و در مســیر حمایت از فعالان واقعی 

این بخش، از هیچ تلاشی دریغ نخواهد شد.
باقــرزاده فرمانــدار شهرســتان ســرعین گفــت: دغدغــه 
مهــم و اساســی در ایــن شهرســتان رونــق بخــش هــای 
مختلف تولیدی بــه ویژه صنعت آبزی پروری اســت و در 
این راه آماده همکاری همه جانبه بــا فعالان این بخش 

برای رفع مشکلات هستیم.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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در راستای پایداری تولید انجام شد؛

وژه مهندسی و ساختمان    اجرای 47 پر
ون توسط نفت و گاز مار

اهواز - محمــد مجدم   سرپرســت امور مهندســی و ســاختمان شــرکت 
بهره برداری نفت و گاز مارون گفت: این شــرکت ۴7 پــروژه عمرانی، ایمنی 
و امنیتــی را در راســتای پایداری تولیــد در دســت اجــرا دارد. محمد نوری 
ممبینی با بیان اینکــه تعویض خطوط فلــزی انتقال پســاب نمکزدایی با 
لوله هــای GRE، بیــش از ۴۰ کیلیومتر دیوارکشــی مجتمع هــای صنعتی، 
و زیباســازی تاسیســات فرآینــدی بــا رنــگ آمیــزی صنعتــی، احــداث 
آســفالت و پيــاده رو و محوطه ســازی از اهــم برنامه های امور مهندســی و 
ســاختمان برای ســال جاری اســت، گفــت: امســال نصب تجهیــزات لوله 
کشــی حوضچــه تفکیــک آب و نفت مــارون 1، احــداث دیواره هــای حائل 
مخازن فرایندی، توسعه سکوی مواد شــیمیایی مجتمع کوپال، احداث 
پارکینگ ترابری ســنگین و محوطه کارگاه نگهداری و تعمیــرات مارون ۴، 
بهســازی جاده های دسترســی به چاه ها، تجهیــز سیســتم مانیتورینگ 
)BMS(، احداث مخزن  مرکز داده ســتاد، تجهیز سیستم اتاق های ســرور
کســازی محوطه اطراف چاه ۲6 مــارون، تکمیل  آتش نشــانی مارون 3، پا
ســاختمان تعمیرات غرب مــارون و احــداث 17 کیلومتر خط لولــه انتقال 
نفت نمکی کوپــال به مــارون 1 بــا ظرفیت 1۰ هــزار بشــکه در روز را بــه پایان 
خواهیم رســاند کــه تاثیری شــگرف بر فرآینــد تولیــد و پایــداری آن خواهد 
کیــدات مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفت و  داشــت. وی با اشــاره به تا
گاز مارون در خصــوص خدمت رســانی به همجــواران تاسیســات، افزود: 
توســعه مدرســه نورغیزانیه بــا هزینــه ۴۰ میلیارد ریــال، احداث مدرســه 3 
کلاسه روســتای شــهید شــجیرات با اعتباری معادل 3۰ میلیارد ریال، رفع 
کامــل آبگرفتگــی هــای اطــراف مجتمــع صنعتــی مــارون 6 با احــداث پل 
جهت ایجــاد زمینــه کشــاورزی در سراســر این عرصــه، احــداث یادمان 5 
شــهید گمنام در شهرســتان رامهرمز بــا هزینــه 35 میلیارد ریــال و احداث 
آســفالت بــرای حداقــل 3 روســتای همجــوار تاسیســت فرآینــدی نیــز در 

حوزه عمل به مسئولیت های اجتماعی درحال انجام می باشند.

رئیس ستاد انتخابات گلستان خبر داد؛

 شرکت ۹7۰۰ رای اولی گلستانی 
یاست جمهوری در انتخابات ر

گرگان-مهنــاز محمدزمانــی   مهاجر رئیس ســتاد انتخابات گلســتان  از 
شــرکت ۹ هزار و 7۰۰ رای اولی در استان گلستان برای شــرکت در انتخابات 
چهاردهمیــن دوره ریاســت جمهــوری خبــر داد.ســیدعلی مهاجــر در 
جمع دســت اندرکاران برگزاری انتخابات در گالیکــش گفت: در انتخابات 
چهاردهمیــن دوره ریاســت جمهــوری، متولدین هشــتم تیر ســال 13۸5 
و قبــل از آن، شــرایط رای دادن در ایــن دوره از انتخابــات را دارنــد. رئیس 
ســتاد انتخابــات گلســتان افــزود: در ایــن دوره از انتخابــات، ۹ هــزار و 7۰۰ 
نفر در اســتان گلســتان برای اولین بــار در انتخابات شــرکت خواهند کرد.
وی ادامه داد: مجریان برگــزاری انتخابات اصل بی طرفــی را در انتخابات 
رعایت کنند و در فرآیند برگــزاری انتخابات در چهارچــوب قانون با هیئت 
کیــد کــرد: مجریان  نظــارت تعامــل و هماهنگــی داشــته باشــند.مهاجر تا
انتخابــات در انتخاب عوامل شــعب نیز دقت و حساســیت لازم را داشــته 

باشند و از افراد متعهد و کاربلد استفاده شود.

 مدیرکل امور عشایری استان :

 ۳۵ درصد صنایع دستی ایلام 
توسط عشایر تولید می شود

ایلام-حســن بیگــی   مدیــرکل امــور عشــایری اســتان ایــلام گفــت: 35 
درصد صنایع دســتی اســتان ایلام توسط عشــایر تولید می شــود. محمد 
جواد خانــزادی اظهــار کــرد: صنایع دســتی، هنــر دیرینــه مــردان و زنانی 
اســت که با مهــارت و علاقه دســت بــه آفرینــش آثــار ارزنــده ای می زنند که 
بقــای فرهنــگ و ارزش های یــک جامعه را بــه دنبــال دارد. وی بیــان کرد: 
بی شک صنایع دســتی یک ســرزمین بخشــی از هویت فرهنگی و ملی آن 
کشور محســوب می شــود، زیرا ســند زنده ای از تاریخ، هویت و فرهنگ آن 
جامعه در گذشــته اســت کــه می تواند در ســبک زندگــی فعلــی جامعه نیز 
، نه تنها ما را با گذشــته  تأثیر بگــذارد و توجه به این صنعــت در حال حاضر
مردمان در هر منطقــه پيوند می دهد، بلکــه در حد مقــدور می تواند ما را 
در همان جــوّ و محیطی قرار دهد که انســانِ ماشــین زده امــروز از آن جدا 
مانده اســت. دیدن صنایع دســتی و هنر های کاربردی را می تــوان یکی از 
جذاب ترین راه ها برای شــناخت اقوام دانســت؛ چرا که این آثــار از اعماق 
فرهنگ و باور هــا خلق می شــوند. وی تصریح کرد: در حــال حاضر بیش از 
35 درصد صنایع دســتی اســتان توسط عشــایر تولید می شــود که یکی از 
، فرهنگ و تمدن و منظر خلاقیت عشــایر هنرمند و  جلوه های ذوق، هنــر

تمدن ساز در ادوار مختلف تاریخی و تمدنی است

یر فرهنگ و ارشاد اسلامی   تقدیر وز
از مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان

اهواز - محمد مجدم   مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان به پاس 
فعالیت هــا و رویدادهای موضوع ترویج و توســعه فرهنگ اقامه نماز توســط 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تقدیر شد. در لوح تقدیر اهدایی محمدمهدی 
اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی آمده اســت: اقامه نماز و گسترش 
فرهنگ متعالی آن، تکلیفی الهی و آسمانی است که بر دوش همگان به ویژه 
صاحب همتــان و آنهایی کــه دارای مکنت هســتند، نهاده شــده اســت. بی 
شک تجلی آثار برکات نماز، بهترین عامل ســعادت و سلامت جامعه و دوری 
، از الطاف الهی است که  از غفلت هاســت. توفیق خدمت گزاری در این مسیر
خدای ســبحان به بندگان شایســته خود عنایت می فرماید. بدین وسیله از 
زحمــات مخلصانه و مجدانه جنــاب عالــی در ترویج و توســعه فرهنگ اقامه 
نماز تقدیر و تشکر می نمایم و دوام توفیق و بهروزی شما را در خدمت به این 

فریضه و هدیه الهی از درگاه ایزدمنان مسئلت می نمایم.

مدیرعامل آب و فاضلاب مازندران اعلام کرد؛

ودگر  وستاهای پلسرا و ر اجرای خط انتقال آب در ر
محله تنکابن

ساری-امیری فر   مدیرعامل آب و فاضلاب مازندران از اجرای 5.5 کیلومتر 
خط انتقال در روستاهای پلسرا و رودگر محله تنکابن خبر داد و گفت: تا کنون 
چهار کیلومتر لوله گذاری خط انتقال انجام شد.  بهزاد برارزاده در گفت وگویی 
با اشــاره به لزوم اجرای طرح های آبرسانی در روستاهایی که با مشکل کمبود 
آب مواجه هســتند، گفت: برای رفع این مشــکل، تدابیر لازم اندیشیده شده 
و همکاران شرکت در ســطح استان، براســاس برنامه زمانبندی شده در حال 
اجرای آن هســتند. وی با اشــاره به اجرای طرح آبرســانی به روستاهای پلسرا 
و رودگرمحله در شهرســتان تنکابن گفــت: در این طرح، اجــرای 5.5 کیلومتر 
خط انتقــال ۲۰۰ میلی متــری، ســاخت اتاقک چاه، بــرق و کلرزنی تعریف شــد. 
مدیرعامل آبفای مازندران، مبلغ قرارداد این طرح را 66 میلیارد ریال دانست 
و تصریح کرد: درحال حاضر چهار هزار متر خط انتقــال ۲۰۰ میلی متری از چاه 
رودگر محله به مخــزن ذخیره پلســرا به اجــرا درآمد و عملیات ســاخت اتاقک 

چاه، برق وکلر زنی در حال انجام است.

و  ســرمایه گذاری  ســازمان  مدیرعامــل  مومنــی    اصفهان-مریــم 
مشــارکت های مردمــی شــهرداری اصفهــان از پيشــرفت ۸5 درصــدی 
« خبــر داد و گفــت: پيش بینی  پــروژه مشــارکتی »پارکینــگ طبقاتــی غدیــر

سرمایه گذار برای زمان بهره برداری از پروژه حدود دو ماه آینده است.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شــهرداری اصفهان، مســعود حیدری 
با اعلام این خبر گفــت: موانع اجرایی و عملیاتی پروژه مشــارکتی مجموعه 
( رفــع شــده اســت و  اداری، تجــاری و پارکینــگ طبقاتــی غدیــر )امیــر کبیــر

به زودی این پروژه قابل بهره برداری خواهد بود.
او افــزود: ایــن پــروژه در زمینــی بــه مســاحت یــک هــزار و ۹۹6 متــر مربع 
و بــا زیربنــای کل 1۴ هــزار و 5۰۰ متــر مربــع با مشــارکت بخــش خصوصی 
احداث شــده و دارای چهار طبقه پارکینگ در زیرزمیــن )از طبقه منفی 
( بــا ظرفیــت ۲6۰ پــارک خــودرو به صــورت هم زمان  یک تــا منفــی چهــار
 و ظرفیــت حدود هــزار خــودرو به صــورت گردشــی در یک شــیفت کاری 

روزانه است.

مدیرعامــل ســازمان ســرمایه گذاری و مشــارکت های مردمــی شــهرداری 
اصفهــان ادامــه داد: در طبقــه همکــف ایــن مجموعــه ۹ واحــد تجــاری بــا 
مســاحت حدود یک هــزار و ۴۰۰ متر مربــع مفیــد و 7۰۰ متر مربــع نیم طبقه 
وجود دارد و طبقــات اول و دوم با کاربری اداری و مســاحت حدود ۴ هزار و 

۴۰۰ متر مربع احداث شده است.
او بــه برخــی از فوایــد بهره بــرداری از این مجموعــه اشــاره کرد و گفــت: رفع 
کمبــود فضــای پــارک خــودرو در مجموعــه امیرکبیــر در ســاعات اداری و 
احداث مکان مناســب بــرای ایجــاد دفاتــر پيشــخوان دولت، پلیــس +1۰، 
کــس، تکثیــر و کافی نــت در این  خدمــات قضائــی و دفاتــر فنــی تایــپ، زیرا

محدوده از فواید بهره برداری از این مجموعه است.
حیدری از پيشــرفت ۸5 درصدی این پــروژه خبر داد و اظهارکــرد: در حال 
کیپ نصاب ســرامیک، رنگ کار ســقف و بدنه و ستون های  حاضر هشــت ا
، تأسیســات برق و مکانیک به صــورت هم زمان برای  پارکینگ ها، کناف کار
تکمیل عملیات ابنیه مشــغول فعالیت هســتند و پيش بینی ســرمایه گذار 

برای زمان بهره برداری از پروژه حدود دو ماه آینده است.
به گفته او، طرح نمای پروژه مشــارکتی مجموعه تجاری، اداری و پارکینگ 
، نمــای برگزیــده ســال 1۴۰۲ در کمیته ســیما و منظر شــهری  عمومی غدیــر

شناخته شده است.

اصفهان

مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری خبر داد:

اصفهان غدیر«  طبقاتی  »پارکینگ  مشارکتی  وژه  پر درصدی   85 پیشرفت 

کردستان کرمانشاه
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان

 ۱۱7 سامانه هوشمند جدید در جاده های کرمانشاه 
می شود راه اندازی 

کرمانشاه-حســنافخارزاده   مدیــرکل راهــداری 
از  کرمانشــاه  اســتان  جــاده ای  نقــل  و  حمــل  و 
برنامه ریــزی بــرای راه اندازی 117 دســتگاه ســامانه 
هوشــمند جاده ای جدید در محورهــای مواصلاتی 

استان کرمانشاه خبر داد.
 سیدشــهرام کهریــزی مدیــرکل راهــداری و حمــل و 
نقل جاده ای استان کرمانشــاه با اشاره به در دست 
اجــرا بــودن راه انــدازی 117 ســامانه هوشــمند در 
محورهای مواصلاتی کرمانشــاه، گفت: با راه اندازی 
ایــن ســامانه های جدیــد، تعــداد کل ســامانه های 
کرمانشــاه بــه ۲۹۸ مــورد  هوشــمند جــاده ای در 
خواهد رســید. وی ادامه داد: بنا داریم 37 ســامانه 
هوشــمند نظارت تصویــری را بــه 33 دوربیــن فعال 
کــه در مجمــوع 7۰  کنیــم  پایــش تصویــری اضافــه 
ســامانه هوشــمند نظارت تصویری بصورت شــبانه 
روزی تــردد در محورهــای اســتان کرمانشــاه را رصد 
خواهنــد کــرد. کهریــزی گفــت: نظــارت مســتقیم و 
مســتمر بــر وضعیــت جاده هــا در راســتای کنتــرل 
ترافیــک و اطلاع رســانی برخــط از آخریــن وضعیــت 
راه ها بــه کاربران جاده ای بــرای افزایش ایمنی ســفر 

از جمله اهداف هوشمندسازی جاده ها است.
وی دربــاره دیگــر ســامانه های هوشــمند جــاده ای 
اســتان کرمانشــاه گفت: 1۴ ســامانه هوشــمند ثبت 
تخلفات عبــور و مرور بــه 5۲ ســامانه اضافــه خواهد 
شــد و در مجمــوع 66 ســامانه ثبــت تخلفــات و ۲6 

ســامانه هوشــمند راه اندازی کنیــم تا ســامانه های 
تردد شمار به 1۲۲ سامانه برسد

کهریزی همچنین از راه اندازی ۴۰ سامانه هوشمند 
محورهــای  در  بــار  اولیــن  بــرای  عکس بــرداری 
مواصلاتی کرمانشــاه خبــر داد. مدیــرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه یادآور شــد: 
بــا راه انــدازی ایــن ســامانه های جدیــد، در بخــش 
ســامانه های نظارت تصویــری رشــد 11۲ درصدی و 
در ســامانه های تخلفات عبور و مرور و سامانه های 
تردد شــمار نیز رشــد ۲7 درصدی را شــاهد خواهیم 
بود. کهریــزی از تــلاش بــرای راه انــدازی همــه آنها تا 
پایان ســال خبــر داد و عنوان کــرد: قطعا تعــدادی از 
ایــن ســامانه های هوشــمند تــا قبــل از ایــام اربعین 
جهــت تســریع در تــردد زوار اربعیــن حســینی )ع( 

راه اندازی می شود.

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای کردستان:

 آماده واگذاری مخازن سدهای استان 
یحی هستیم جهت راه اندازی سایت گردشگری و تفر

ســنندج-فاطمه ملایــی   آرش آریانــژاد، گفت: به 
منظور حمایت از ســرمایه گذاران و رونق گردشگری 
گــذاری مخــازن ســدها جهــت  در اســتان، آمــاده وا

راه اندازی سایت گردشگری و تفریحی، هستیم.
آریانــژاد در بحــث توســعه گردشــگری در ســدهای 
اســتان، گفت: با توجه به بکــر و خاص بــودن مناظر 
ســدها، ظرفیت هــای بزرگــی بــرای رشــد و توســعه 

صنعت تورسیم و گردشگری محسوب می شوند.
کردســتان،  منطقــه ای  آب  شــرکت  عامــل  مدیــر 
کیــد بــر اینکــه تمــام تلاشــمان ایــن اســت کــه  بــا تأ
ســرمایه گذاران واقعــی و دارای اهلیــت در تمامــی 
باشــند،  نداشــته  آب  تأمیــن  مشــکل  بخش هــا 
تصریــح کــرد: مشــکلی در تأمیــن آب حوزه هــای کم 
مصرفی مثل گردشــگری نداریــم و این شــرکت برای 
گردشــگری، آمادگــی   رفــع موانــع زیرســاخت های 

لازم را دارد.
وی ادامــه داد: در بســیاری از کشــورهای دنیــا نیــز 
ســدها و دریاچه هــای آنهــا از مهمتریــن قطب های 
گردشــگری آن کشــور محســوب می شــوند و ســالانه 

هزاران مسافر را به خود جذب می کنند. 
کردســتان،  منطقــه ای  آب  شــرکت  عامــل  مدیــر 
گذرانــدن اوقــات  گردشــگری و  کــرد:  خاطرنشــان 
فراغــت بــه شــیوه ای جدیــد، جــزء جدایی ناپذیــر 
جامعــه صنعتــی و حلقــه ای مهــم در بازتولیــد آن 
است. امروزه گردشــگری در دنیا یکی از منابع درآمد 

و از عوامــل مؤثــر در تبــادلات فرهنگی بین کشــورها 
اســت و بــه عنــوان گســترده ترین صنعــت خدماتــی 

جهان حائز اهمیت ویژه می باشد.
بــودن  دارا  بــا  کردســتان  اســتان  افــزود:  آریانــژاد 
سدهای متنوع و پرآب از قابلیت بسیار خوبی برای 
بهره گیری از ایــن ظرفیت به منظور جذب گردشــگر 
برخــوردار اســت؛ لــذا ضــرورت توجــه بــه ایــن منابع 
عظیــم گردشــگری در اســتان در جهت توســعه این 

صنعت، بیشتر احساس می شود.
وی گفــت: رودخانه ها و دریاچه های پشــت ســدها 
جایگاه مناسبی برای انجام ورزش ها و فعالیت های 
گی هــای فراوانــی  آبــی هســتند. در واقــع ســدها ویژ
برای توسعه گردشگری دارند و بستر طبیعی در آنها 
آماده اســت و تنها با ســرمایه گذاری می تــوان به این 

مهم دست یافت.

وین قز

مدیرعامــل  نقــدی    قزوین-مریــم 
قزویــن  اســتان  فاضــلاب  و  آب  شــرکت 
گفــت: 1۲ شــهر و 16۰ روســتای اســتان بــا 
تنش آبی همراه بــوده کــه نیازمند تامین 

منابع آب بیشتری است.
شــرکت  مدیرعامــل  بیرنونــدی  داراب 
آب و فاضــلاب اســتان قزوین در شــورای 
پيشــگیری از وقــوع جــرم اســتان گفــت: 
شــهر های دارای تنــش آبــی بــا 3۲۲ هزار 
کستان،  خانوار شــامل قزوین، اقبالیه، تا
مهــرگان، محمدیــه، بویيــن زهــرا، آوج، 
آبگرم، سیردان، دانسفهان، محمود آباد 

و کوهین است.
کــرد: 16۰ روســتای اســتان  وی اضافــه 
قزویــن نیــز بــا قطعــی و تنــش آبــی روبــرو 
اســت کــه در بیشــتر نقــاط بــا رفــع برخی 

موانــع تــلاش کردیــم تــا بــا تانکر آبرســانی 
انجام شود.

کــز جمعیتــی  بیرنونــدی بــه افزایــش مرا
کــرد و  جدیــد در اســتان قزویــن اشــاره 
گفــت: در شــهر مهــرگان ۲۴ هــزار خانــوار 
کن هســتند کــه قــرار اســت ۲۲ هــزار  ســا
خانوار جدیــد نیز بــه آن افزوده شــود، در 
کــز جدیــد جمعیتــی  چنیــن حالتــی مرا
می تواند مشــکلات متعددی بــرای ما در 

حوزه تامین آب شرب ایجاد کند.
ایــن مســئول بــه کمبــود منابــع آبــی در 
استان اشــاره کرد و یادآور شــد: ۸۰ درصد 
کن  جمعیــت مــا در دشــت قزویــن ســا
اســت، تا جایی که به غیــر از هفت درصد 
منابع آبی آبیک که ســال گذشــته از ســد 
طالقــان تامیــن شــد، مابقــی از منابع آب 

زیرزمینی تامین می شود.
بیرنونــدی با بیــان اینکــه دبــی چاه های 

تامین آب شرب در استان قزوین کاهش 
یافته اســت، گفت: میزان دبی آب شــرب 

اســتان قزویــن مطابــق بــا پروانــه بهــره 
بــرداری ۹ هزار و 1۹۰ لیتر بر ثانیه اســت که 
متاســفانه میزان قابل برداشــت ما 6 هزار 
و 765 لیتر بر ثانیه بــوده و با کاهش ۲ هزار 

و ۴۲5 لیتر بر ثانیه مواجه هستیم.
این مســئول بیان کرد: امروز با ۲ مشــکل 
عمــده در اســتان قزویــن روبــرو هســتیم 
کــه مهم تریــن آن افــت منابــع آبی اســت، 
یعنی هرسال 15 درصد ســطح منابع آبی 
مــا کاهــش می یابــد. مدیرعامــل شــرکت 
آب و فاضلاب اســتان قزوین یادآور شــد: 
اســتان قزوین در تابستان ســال جاری با 
کمبود ۴۰۰ لیتــر در ثانیه آب شــرب همراه 
اســت و با اینکــه 5۰۰ لیتــر در ثانیــه آب به 
شــبکه قزوین آبرســانی افزوده شــده، اما 

همچنان چالش ها ادامه دارد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان: 

و است وبر وین با تنش آبی ر وستای قز ۱۲ شهر و ۱۶۰ ر

مدیرکل شیلات استان اردبیل: 

ورش ماهیان سردآبی در شهرستان سرعین به بهره برداری می رسد مزرعه پر
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مدیرعامل توانیر خبر داد
برنامه ریزی برای افزایش ۱۰ درصدی انرژی 

تحویلی به صنایع
 مدیرعامل شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیــروی برق ایران 
)توانیر( گفت: براســاس برنامه ریزی صورت گرفته درصدد هستیم تا 

انرژی تحویلی به صنایع را تا ۱۰ درصد افزایش دهیم.
مصطفی رجبی مشــهدی در باره برنامه های تامین برق بخش صنعت 
افزود: سال گذشته مصرف برق دربخش صنعت کشور ۶ درصد نسبت 
به ســال ۱۴۰۱ افزایش یافت که این شــاخص برای صنایع بزرگ ۱۴ 

درصد بود.
وی ادامه داد: براساس برنامه ریزی صورت گرفته در دوره اوج تابستان 
بیش از۹۰ درصد از مشــترکان صنعتــی که کارگاه هــای صنعتی و 
واحدهای صنفی - صنعتی را تشــکیل می دهند، مشمول برنامه های 
مدیریت مصرف نخواهند شد و در شــهرک های صنعتی هم ۶ روز در 
هفته بدون محدودیت تولید می کنند و دوره اجــرا به جابجایی با یک 

روز تعطیل و یا جمعه در هفته کاهش یافته است.
سخنگوی صنعت برق خاطرنشــان کرد: برای صنایع بزرگ هم برنامه 
ریزی بر اســاس زنجیره تولید با هماهنگی همــکاران وزارت صمت به 
گونه ای تنظیم شــده که در ســاعات اوج، مصرف حداقلی را خواهند 

داشت و مصرف را به ساعت های کم باری منتقل می کنند.
رجبی مشهدی به تفاهم نامه منعقد شده میان وزارتخانه های صمت و 
نیرو اشاره کرد و گفت: براساس این تفاهم نامه و همچنین ماده ۴ قانون 
مانع زدایی صنعت برق، صنایع انرژی بر کشــور مکلــف به احداث ۱۰ 

هزار مگاوات نیروگاه شدندکه در قانون به آنها تکلیف شده است.
وی افزود: پس از انعقاد این تفاهم، تاکنــون نزدیک به ۱۴۰۰ مگاوات 
نیروگاه صنایع وارد مدار شده است که بخشی از مصرف صنایع را تامین 

خواهند کرد.
پیشــتر هم علی اکبرمحرابیان با بیان اینکه صنایع کوچک و کارگاهی 
حدود ۹۰ درصد صنایع را شــامل می شــود، گفت: برای این صنایع در 
حوزه تامین برق هیچ گونه محدودیتی لحاظ نشده است و می توانند به 
راحتی از برق استفاده و به تولید محصولات خود برپردازند. نکته اینکه 

میزان اشتغال در این صنایع بسیار قابل توجه است.
وزیر نیرو یادآور شــد: صنایع متوســط کــه عمدتاً صنایــع واقع در 
شهرک های صنعتی است؛ برای این دســت از صنایع فقط روز تعطیل 
محدودیت درنظر گرفته شــده اســت و طــی ۶ روز هفتــه می توانند 
به صورت شــبانه روزی تولید داشته باشــند و محدودیتی در این ایام 

 نخواهند داشت.
سخنگوی صنعت آب تاکید کرد

ورت صرفه جویی در مصرف آب در ۹ استان ضر
 سخنگوی صنعت آب گفت: شرایط بارشی ۹ اســتان کشور همچنان 
مطلوب نیســت، بنابراین ضروری اســت تا ۲۰ درصد مدیریت مصرف 

انجام شود.
»عیســی بزرگ زاده« در نشســت خبری افزود: گرچه متوسط بارش 
کشوری مطلوب است، اما استان های تهران، بوشــهر، قزوین، فارس، 
چهارمحال و بختیاری، خراســان رضوی، زنجان و البرز نسبت به دوره 

بلندمدت کاهش بارش دارند.

وی متوســط بارش کشــور را ۲۴۰ میلی متر تا ۱۸ خرداد اعلام کرد و 
گفت: این میزان نســبت به دوره بلندمدت که ۲۳۴ میلیمتر بوده، سه 

درصد رشد داشته است.
ســخنگوی صنعت آب همچنین به کاهش ۱۹ درصــدی بارش ها در 
استان تهران نسبت به دوره بلندمدت اشــاره و تاکید کرد: مردم استان 
های یاد شــده باید نســبت به رعایت مدیریت مصرف جدی باشند تا 

مشکلی ایجاد نشود.
وی خاطرنشــان کرد: در این مدت ۲ استان سیســتان و بلوچستان و 
یزد با بارش های بالاتر از نرمال روبه رو شــده اند، به طوری که اســتان 
سیستان و بلوچســتان ۶۲ درصد و یزد ۵۲ درصد بارش بالاتر از نرمال 

داشته اند.
بزرگ زاده، میزان نرمال بارش کشــورمان را یک ســوم نرمال جهانی 

دانست و ادامه داد: این نرمالی نشانه پرُآبی نیست.

عرضه ۷۸ هزار میلیارد تومان محصولات 
وشیمی به صورت اعتباری پتر

مدیر توسعه صنایع پایین دستی شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: 
پارسال حدود ۷۸ هزار میلیارد تومان محصولات پتروشیمی به صورت 

اعتباری عرضه شد.

عباس غلامی مدیر توســعه صنایع پایین دستی شــرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی در نخســتین همایش ملی عرضه اعتبــاری محصولات 
پتروشــیمی با بیان اینکه بزرگ ترین مشــکل صنایع تکمیلی تأمین 
سرمایه در گردش است که به طور معمول از تسهیلات بانکی در کشور 
استفاده می شــود، گفت: راهکار عرضه اعتباری کمک شایانی به رفع 
این چالش کرد، به طوری که پارســال حدود ۷۸ هــزار میلیارد تومان 

محصولات پتروشیمی به صورت اعتباری عرضه شد.
وی اضافه کرد: عرضه اعتباری محصولات پتروشیمی حدود ۶۰ درصد 
در ۲ ماه نخست ســال ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشــابه پارسال افزایش 

داشته است.
وی با اشــاره بــه همراهــی شــرکت های پتروشــیمی در عرضه 
اعتباری محصولات افزود: صنعت پتروشــیمی با این اقدام نشــان 
داد به سیاســت های مقام معظم رهبــری در زمینــه جلوگیری از 
خام فروشــی اعتقاد کامل دارد و این صنعت پرچمدار جلوگیری از 

خام فروشی است.
غلامی خاطر نشــان کرد: در هیچ دوره ای با چنین روند مطلوبی همراه 
نبوده است و اتفاق بی نظیری در عرضه اعتباری محصولات پتروشیمی 
رخ داده است، به طوری که این صنعت می تواند الگوی دیگر صنایع در 

استفاده از راهکار عرضه اعتباری محصولات باشد.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران مطرح کرد
مسکن پاشنه آشیل دولت چهاردهم

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران در پاســخ به این پرسش 
که چه پیش بینی از آینده بازار مســکن دارد، گفــت: در حال حاضر به 
چند دلیل بازار مســکن وضعیت خوبی ندارد و مــن تصور می کنم اگر 
تمهیداتی برای حل بحران های این بازار اندیشــیده نشــود، مسکن به 
یکی از بزرگترین معضلات کشور تبدیل خواهد شد. همچنین با توجه 
به اینکه به زمان انتخابات نزدیک می شــویم و فارغ از این که چه کسی 
رئیس جمهور باشــد، من فکر می کنم اگر دولت بعدی در حوزه مسکن 

درایت نکند، قطعا مسکن پاشنه آشیل دولت چهاردهم خواهد بود.
خشــایار باقرپور، مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های عمرانــی تهران ، 
درخصوص وضعیت بازار مســکن در شرایط کنونی، اظهار داشت: رشد 
قیمت مسکن به ویژه در یک سال گذشته از متوسط نرخ تورم پایین تر 
بوده اســت، تورم ســالانه بیش از ۴۰ درصد بوده، اما تورم بازار مسکن 
در محــدوده ۳۰ درصد بود.وی ادامــه داد: از طرف دیگــر، نهاده های 
تولید مســکن هم تورمی به مراتب بیشتر از تورم ســالانه داشته اند و 
کارشناسان بین ۶۰ تا ۸۰ درصد اعداد مختلفی را عنوان می کنند. نکته 
مهم این است که ما با یک کالایی به نام مسکن سروکار داریم که افزایش 
قیمت هزینه تولید آن از فروش اش بیشــتر بوده، به معنای اینکه بازار 
مسکن روی یک فنر فشرده قرار گرفته و هر لحظه ممکن است این فنر 

در برود و جهش قیمت داشته باشیم.
باقرپور افــزود: دقیقا یک ســال و نیم پیش این موضــوع را پیش بینی 
کرده بودیم که در چنین مقطعی قیمت مسکن افزایش و در آن جهش 
خواهیم داشت. اساساً بازار مســکن در ۱۵ سال گذشته به همین شکل 
حرکت کرده، با یک شــیب ملایم افزایش قیمت داشــته و بعد جهش 
قیمت رخ داده و همین روند چند بار تکرار شــده اســت. متاسفانه این 

وضعیت را برای ماه های آتی نیز پیش بینی می کنیم.

افزایش قیمت اجاره نسبت به خرید 
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهــران دلایل وضعیت وخیم 
مسکن را اینگونه تشــریح کرد: جدا از موارد ذکر شــده باید بگویم که 
همــواره قیمت هایی که در بــازار اجاره با آن برخــورد می کنیم رابطه 
مستقیمی با قیمت خرید و فروش خود مسکن داشته، اما می بینیم که 
امروزه قیمت مســکن حدود ۳۰ درصد افزایش یافته، اما نرخ اجاره در 
محدوده ۵۰ درصد رشد داشته، به معنای اینکه هزینه استفاده مسکن 
از هزینه تملک مسکن بیشتر رشد یافته اســت. این مقایسه نیز نشان 

می دهد که قیمت ها پتانسیل بسیار بالایی برای جهش دارند.
وی افزود: بازار اجاره به جایی رسیده اســت که در یک منطقه متوسط 
شهر تهران هشت متر زیرپله بدون ســرویس بهداشتی و آشپزخانه، با 
قیمت یکصد میلیون تومان رهن داده می شود و یا در منطقه پنج تهران 
یک آپارتمان ۱۱۰ متری نوســاز با ۵۰۰ میلیون تومان ودیعه و ماهی 
۵۰ میلیون اجاره داده می شود! چگونه پنج نفر شهروند بالغ که در یک 
خانواده در این آپارتمان ۱۱۰ متری زندگی  و کار کنند، در صورتی که 

باید تمام درآمدشان را به صاحب خانه بدهند.

باقرپور تصریح کرد: گزارش تحولات بازار مســکن که از ســوی بانک 
مرکزی به صورت ماهانه منتشر می شــود از تغییر رفتار خریداران بازار 
مســکن حکایت دارد. هر ماه میزان معاملات در حیطه آپارتمان های 
کوچک متراژ سهم بیشــتری از معاملات نســبت به گذشته را به خود 
اختصاص می دهند تقاضا در کوچک متراژها با سرعت در حال افزایش 
است. در حالی که بی درایتی که از گذشته شروع شده و همچنان ادامه 
دارد، فضای تولید مسکن را به سمت واحدهایی با متراژ بزرگتر که امروز 
به دلیل کاهش قدرت خرید جامعه، دور از دســترس شده هدایت شده 
و تولید و عرضه مســکن کوچک متراژ به دلیل عدم توجیه اقتصادی به 
واســطه الزاماتی همچون تامین پارکینگ، انجام نشــده و یا به شدت 

کمتر از تقاضای امروز بازار است.

مسکن کوچک متراژ مغایر با داشتن خانواده
 و فرزندآوری نیست

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهــران ادامه داد: در هر بازاری 
که تعادل بین عرضه و تقاضا از بین بــرود، تغییرات غیرمتعارف قیمت 
رخ می دهد و این همان اتفاقیســت که در انتظار واحدهای مسکونی با 

مقیاس کوچک است.
وی بیان کرد: سال گذشته که بحث مسکن اقتصادی و تولید واحدهای 
کوچک متراژ را مطرح کردیم، بسیاری از مســئولین یا متعصبانه آن را 
مردود دانستند و یا شرایط حمایت از آن را نداشتند. کار به جایی رسید 
که رئیس جمهور شــهید کشــورمان به عنوان عالی ترین مقام اجرایی 
در یکی از آخرین ســخنرانی های خود از ایده تولید مســکن اقتصادی 
و ســکونت در خانه هایی با متراژ کوچک به عنوان یکی از الزامات بازار 
مســکن حمایت کرده و آن را مغایــر با سیاســت های کلان در حوزه 

فرزندآوری و ارتقاء جمعیت ندانستند.

کاندیدهای ریاست جمهوری با آبروی سیاسی خود بازی نکنند
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران عنوان کرد: با قرار گرفتن 
همه این مــوارد در کنار یکدیگــر، به این نتیجه می رســیم که بحران 
مســکن به دولت چهاردهم مــی رود و احتمالا چالش تامین مســکن 
شــهروندان تبدیل به اصلی ترین چالش دولت آینده خواهد شــد. آن 
هم در شــرایطی که طبق آمارها نزدیک به یک سوم خانوارها مستاجر 
و یک چهارم نیز فاقد مالکیت هر نوع مســکن هســتند. جامعه به فقر 
مسکن دچار شده است.باقرپور به نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری 
پیش رو توصیه کرد که هر فــردی که می خواهد دولــت چهاردهم را 
تحویل بگیــرد، باید توجه ویژه ای به مســکن داشته باشــد. وضعیت 
بازار اجاره اسفناک و آشــفته اســت، اگر رئیس جمهور جدید برنامه 
واقع گرایانه و عملیاتی زودبازده ندارد، آبروی سیاســی خود را به خطر 
نیاندازد چرا که با وعده و وعید مشکل مســکن حل نمی شود. بازار نیز 
تاب برنامه های بلندمدت و مداخلات ناشی از اقتصاد دستوری را ندارد 

این در حالی است که مستاجرین باید سریع تر صاحب مسکن شوند.
مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های عمرانی تهران با بیــان اینکه معتقدم 
قانون جهش تولید مســکن از افتخارات قانون گذاری قوه مقننه نظام 
بوده و با سرعت حداکثری در دولت ســیزدهم اجرایی  شد، عنوان کرد: 
مدل اقتصاد دســتوری که در نهضت ملی مسکن و پیش از آن در دولت 
یازدهم و دوازدهم در اقدام ملی مسکن و در دولت نهم و دهم در مسکن 

مهر انجام شد، کارآمد نبود.
وی گفت: دولت سیزدهم در این دو ســال و ۹ ماه، قانون جهش تولید 
مســکن را در بخش خروج اراضی از احتکار دستگاه های دولتی به طرز 
کاملا موفقی انجام داد و به بهترین شــکل آن را اجرا کرد. تا پیش از این 
زمین های بسیاری در احتکار دســتگاه های دولتی بود که مانند ارث از 
وزیر یا مدیری به وزیر و مدیر بعدی می رســید، بدون این که اســتفاده 

مفیدی از آن ها شده باشد.
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 رئیس صندوق توسعه ملی:

قول های اقتصادی بدون پشتوانه، پاشنه آشیل 
برنامه نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری است

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی  خریدار 
تاکید کــرد: قول های اقتصادی بدون پشــتوانه 
مالی و علمی پاشــنه آشــیل برنامــه نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری است؛ خلق ثروت باید 

برنامه محوری نامزدها باشد.
مهدی غضنفــری اقتصــاد را مهمترین چالش 
و پاشــنه آشــیل نامزدهای انتخابات ریاســت 
جمهوری دانســت و اظهار داشــت: بدون شک 
مهم تریــن بخــش ســوالات در مناظره هــا و 
برنامه هــای نامزدهای ریاســت جمهــوری، در 
حوزه اقتصاد است و فکر می کنم موضوع اقتصاد، 
چالشــی ترین بحثی اســت که همه مردم با آن 
درگیر هســتند و نامزدهای انتخاباتــی هم باید 

پاسخ های روشنی برای آن داشته باشند
وی با گرامی داشت یاد شــهید آیت الله رئیسی و 
همراهانشــان، افزود: رئیس جمهور شــهیدمان 
انصافا خســتگی ناپذیر بودند و شــهادت ایشان 
و یاران همراهشــان ســوگی بزرگ برای مردم 
ایران بود. برگزاری انتخابــات زودرس هم از نظر 
زمانی سبب شــده مردم نتوانند به صورت کامل 
دیدگاه های نامزدهای ریاست جمهوری را دنبال 
کنند و برای نامزدها هم زمانی بسیار محدود بوده 
تا برنامه هایشــان را بنویســند و طرح هایشان را 

آماده کنند.
غضنفری تاکید کــرد: فراموش نکنیــم یکی از 
مهم ترین انتخاب ها، انتخابات ریاست جمهوری 
است که بر سرنوشــت همه ما تاثیرگذار است؛ به 
همین دلیل هرچقدر موشــکافانه بررسی کنیم و 
بحث و گفتگو داشته باشــیم ضرر نخواهیم کرد، 
درست است که ما باید یک نامزد اصلح را انتخاب 
کنیم اما اینگونه نیســت که همــه ی دانش ها در 
یک نفر جمع شود و ما دنبال آن یک نفر بگردیم؛ 
آن یک نفر هــم بعد از اینکــه رای آورد همچنان 

نیازمند این گفتگوها خواهد بود.

پنج وظیفه اصلی در حکمرانی
رئیس هیــات عامــل صنــدوق توســعه ملی 
سیاســتگذاری، تنظیم گری، تسهیل گری، ارائه 
خدمت و بازتوزیع منابع به دســت آمــده را پنج 
وظیفه اصلی در حکمرانی عنوان کرد و گفت: اگر 
در مسیر حکمرانی کســی که می خواهد رئیس 
جمهور شــود با این پنج وظیفه و عملکرد آشــنا 
نباشد به مشــکل بر می خورد و اســیر روزمرگی 
خواهد شــد، زیرا به محــض اینکه ایــن افراد به 
پاســتور می روند ممکن اســت اولیــن تماس از 
ســازمان برنامه گرفته شــود که مثــلا با کمبود 
بودجه برای پرداخــت حقوق کارکنــان دولت 
مواجه هستیم و حالا شما باید دست به کار شوید 
تا منابــع را فراهم کنید! آن وقت اســت که تمام 

برنامه های انتخاباتی فراموش می شود.
وی ادامه داد: نکته دوم این است که یک حکمران 
باید منش متعالی داشــته باشــد، ضمــن اینکه 
دانــش، بینش و کنش ســه ویژگی دیگر اســت 
که در وجود حکمران باید وجود داشــته باشــد. 
سیاســتگذاری، تنظیم گری، تسهیل گری، ارائه 
خدمــت و بازتوزیع منابع به دســت آمده، »پنج 
کارکرد حکمرانی« اســت و منش، دانش ، بینش 
و کنش هــم »چهــار ویژگی حمکران« اســت. 
منش مقام والای انسانی اســت که از ارزش های 
الهی و انسانی گرفته می شــود و آن فرد را از تکبر 
و غرور حفــظ و متواضع می کند، امــا اگر همه ی 
ما این ویژگی منش را کامل داشــته باشیم باعث 

نمی شود که دانش هم داشته باشیم.
غضنفری اظهار داشــت: دانش حکمرانی عمدتا 
یک دانش زمینی اســت یعنی باید بتوانیم آن را 
کسب و تلاش و تحقیق کنیم که چگونه می توان 
تورم را کنترل کرد یا نرخ تولیــد را بالا برد؛ تولید 
ناخالص داخلــی چگونه افزایش پیــدا می کند 
و کشورهای همســایه ما دارند با چه نرخی رشد 
می کنند. حالا اگر کسی منش بالایی داشته باشد، 
ولی دانش کافی نداشــته باشــد کفایت نخواهد 
کرد؛ فــرض را بر ایــن بگیریم که یک شــخص، 
هم منش دارد و هم دانش خــوب، اما اگر قدرت 
اجرایی و تصمیم گیری نداشته باشد باز بی فایده 

است و می بینیم که شــخص فقط می تواند خوب 
سخنرانی کند و یا در اتاقش بنیشیند و به ما پند و 
اندرزهای خوب بدهد اما تغییر و تحول خاصی در 

زندگی مردم رخ نمی دهد.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی بیان کرد: 
آخرین مورد هــم بینش اســت. بینش یک فرق 
بزرگی با دانش دارد که کمی جزیی تر اســت ولی 
بینش، قدرت تجزیه و تحلیــل و نیزکلان نگری 

و درک روابط علی و معلولی در حد کلان است.

خصوصیات ویژه »مستاجر پاستور«
وی گفت: اگر فــردی که پس از انتخاب توســط 
مــردم بــر روی صندلــی ریاســت جمهوری 
می نشیند و به اصطلاح »مســتاجر پاستور« می 
شــود نتواند تجزیه و تحلیل کاملــی از موقعیت 
جمهوری اســلامی ایران و موقعیت استراتژیک 
و نقش منطقه ای و بین المللی آن داشــته باشــد 
ممکن اســت نتوانــد مهره های شــطرنج را به 
درســتی حرکت دهد و به چیزی که ملت انتظار 
آن را دارد برسد. گاهی صحنه انتخابات به خاطر 
هیجانی که در خــودش دارد و به خاطر شــور و 
نشاطی که ایجاد می کند بیشــتر وارد حاشیه ها 
می شــود.غضنفری ادامــه داد: ممکــن اســت 
برخی جوانان و افرادی که علاقمند هســتند در 
انتخابات شرکت کنند بعضا" از روی ظاهر و تیپ 
شــخصیتی نامزدها و حتی نحوه لباس پوشیدن 
و حتی نوع گوشــی و رایانه نامزدها فرد مورد نظر 
خود را انتخاب کنند اما فراموش نکنید این نکات 
ظاهری تا وقتی که نامزدها وارد پاستور می شوند 
مهم هســتند و از آن روز به بعد برنامه ها و اجرای 

آن برنامه ها حائز اهمییت است .

نبود احزاب و دست خالی روسای جمهور 
در کابینه

رئیس صندوق توســعه ملی نبود احزاب واقعی و 
توسعه یافته را یکی از مشکلات پیش روی روسای 
جمهور دانست و تاکید کرد: متاســفانه به دلیل 
اینکه در کشــور ما احزاب کارکرد و شکل واقعی 
و توســعه یافته خودشــان را ندارند و کادرسازی 
صــورت نگرفتــه معمــولا نامزدهای ریاســت 
جمهوری با یــک تیم کوچک و افــرادی محدود 
در ستادهایشــان به عرصه می آیند و بعد از اینکه 
پیروز انتخابات و وارد پاستور می شوند تازه به این 
فکر می کنند که چه کســانی را به عنوان بیست 
وزیری که نیاز دارند به کار گیرند و آنجاســت که 
تازه چالش ها آغاز می شــود، چون از قبل آگاهی 
کافی و کار حزبــی صورت نگرفته اســت و نمی 
دانیم که شخص در کدام پســت می تواند نقش 
بهتری ایفا کند. معمولا یکی از ضرباتی که روسای 
جمهور ما خوردند از انتخاب هــای ناهماهنگی 
بوده که در کابینه داشــته اند؛ حل این مســائل 
نیازمند این اســت که رئیس جمهور پیش تر در 
بدنه احزاب و با کادرسازی احزاب نیروهای موثر 
و کارآمد را شناســایی کرده باشــد و نقاط ضعف 
و قوت آنهــا را بداند و یک چیدمــان و تیم موفق، 
کارا و هماهنگ داشته باشد. من از این بابت خیلی 
نمی توانم اطمینان داشته باشــم هرکدام از این 
شش نامزد ما یک تیم کاملا منسجم داشته باشند 
و علت هم این اســت که یک کار اصولی حزبی تا 
به حال صــورت نگرفته اســت.وی در عین حال 
دانش رئیس جمهور و قدرت تحلیل و درک حوزه 
هایی همچون اقتصاد را از ضرورت های مدیریت 
درست دولت دانســت و تاکید کرد: فرض کنیم 
رئیس جمهور آینده ما وزیر اقتصاد بســیار لایقی 
را انتخاب کرده و در هیات دولت بین وزیر اقتصاد 
و سازمان برنامه و بودجه یا یکی از وزرای صنعت، 
کشــاورزی، نفت و یا نیرو اختلافــی پیش بیاید، 
رئیس جمهور باید قدرت تشخیص نظر درست و 
راه حل این مشکل را داشته باشد چون در غیر این 

صورت ممکن است به خطا بیافتد.

قیمت های دستوری نابود کننده 
تولید است

رئیس صندوق توســعه ملی با تاکید بر این نکته 

که فرآیندهای اقتصادی مثل ســنت های الهی 
باید کشف و شــناخته و به کار گرفته شوند افزود: 
قیمت های دســتوری نابود کننده تولید هستند 
و اگر رئیس جمهــور برای اینکه دل مــردم را به 
دست بیاورد، با فشــار قیمت ها را کنترل کند و با 
این اقتصاد دســتوری ســرمایه گذارها را فراری 
بدهد پنج ســال بعد نتیجه اش را در کم شــدن 
تولید داخلی مان می بینیــم؛ یعنی تصمیم امروز 
رئیس جمهــور منجر بــه یک ضــرر بزرگتر در 
چندسال آینده می شود. اگر تیم اقتصادی دولت 
و شــخص خود آقای رئیس جمهور درک کاملی 
از فرآیندهای اقتصادی نداشــته باشد می توانند 

تصمیمات بسیار زیانباری بگیرند.
غضنفری افزود: وقتی مســئولی بــدون راه حل 
اصولی و کارشناسی شده، بطور مثال حقوق ها را 
افزایش بدهد اما ثروتی ایجاد نشود دولت مجبور 
به چاپ پول می شــود و چاپ پول هم نقدینگی و 
تورم ایجاد می کند. پــس اگر می خواهیم حقوق 
ها را بالا ببریم باید خلق ثــروت کنیم نه از طریق 
چاپ پول مردم را پولدار ولــی در حقیقت فقیرتر 
کنیم. این یک دور باطل است که وضعیت را بدتر 

و بدتر می کند. 
چه کســی می تواند این را تمیز دهد کســی که 
ســنت های الهی را در حوزه اقتصــاد فهم نکرده 
باشــد. اگر خود شــخص رئیس جمهور چنین 
توانایی هایی نداشته باشد با داشتن بهترین وزیر 
هم موفق نمی شــود چون آنقدر شبکه های غیر 
رسمی و نیروهای فشار و گروه های مافیا و عوامل 
پنهان و آشــکار وجود دارند کــه بتوانند آن وزیر 
را محدود و افکار خودشــان را بــه رئیس جمهور 

تحمیل کنند.

نامزدها با آمار و شاخص سخن بگویند
رئیس هیــات عامل صنــدوق توســعه ملی با 
تاکید بــر ضرورت توجــه به آمارهــای واقعی و 
شاخص های مســتند در شــعارهای انتخاباتی 
نامزدهای ریاســت جمهــوری تصریــح کرد: 
انتظــاری کــه از نامزدهای ریاســت جمهوری 
می رود این اســت که امروز بیایند و بگویند چهار 
سال بعد که به عنوان رئیس جمهور می خواهند 
پاســتور را ترک کنند و تحویــل دهند وضعیت 

کشور و مردم چگونه است؟
 اگر دیدید کــه نامزدها در مناظره هــا آمدند و به 
هم پیچیدنــد و راجع به پرونده های گذشــته با 
هم بحث و جدل کردند و پرونــده و فیلم و عکس 
و مدرک تخریب یکدیگــر را رو کردند و مردم را 
به حاشــیه بردند معلوم است که برنامه مشخصی 
برای ما و آینده کشــور ندارند و دارند سر مردم را 

کلاه می گذارند.
غضنفــری ادامــه داد: نامزدها باید یــک برنامه 
مشخصی داشته باشند که قابل سنجش باشد. نه 
فقط در اقتصاد بلکه در همه حوزه ها از سیاســت 
گرفته تا فرهنگ و سیاســت خارجی و آمارهای 
اجتماعی و نرخ مرگ و میــر و ازدواج و ... چراکه 
در همه حوزه ها امکان سنجش وجود دارد. برای 
ارزیابــی، بهتر اســت ، نه همه شــاخص ها بلکه 
۲۰ تا ۳۰ شــاخص خیلی مهم را در نظر بگیریم. 
بنده در یکــی از توییت ها عرض کــردم که مرکز 
آمار مشــخص کند و بگوید وضعیــت این ۲۰ تا 
۳۰ شاخص امروز چیســت؟ فرض کنید همین 
نقدینگی، قیمت ارز، وضعیت اشــتغال، و از همه 
مهم تــر GDP و درآمد ســرانه و شــاخص های 
اقتصادی، حجــم تجارت و مقــدار نفتی که می 
خواهیم تولید کنیم، حجم صادرات نفتی، حجم 
تجارت با همسایگان و ..... را مشخص کنیم که بعد 
از آمدن رئیس جمهور جدید چقدر افزایش پیدا 
می کند؟ پس از یک ســال چقدر، پس از دوسال 
چقــدر؟ و نهایتا پس از چهارســال چــه مقدار 
افزایش پیدا خواهد کرد؟ اینهــا را در قالب اعداد 
بیان کننــد. اگر این کار را نکردنــد احتمالا قصد 

ندارند چنین کاری را انجام دهند .
وی گفت: مــا متاســفانه چند تجربه شکســت 
خورده داریم که درس های حکمرانی زیادی می 

توانیم از آن ها بگیریم. 
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